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MEDTEM KO ZACCAGNIM PRISTAJA NA ČELNI SPOPAD Z LEVICO

De Martino: od okrepitve socialistične stranke 
bo odvisna vsaka napredna rešitev po volitvah

Tajnik PSI pravi, da je treba po volitvah ustvariti med demokra
tičnimi silami vlado ali vsaj večino brez diskriminacij na levo

(Od našega rimskega dopisnika)
RIM, 20. — Po predložitvi list, ki za demokristjane še puščajo 

•narsikje grenak priokus (glej v Milanu, kjer se je krajevno vodstvo 
uPiio rimskemu in vložilo drugačno kandidatno listo), so v KD urad
no odprli volilno kampanjo s sejo
Vsedržavnega sveta stranke. S po- 
točilom 43 tipkanih strani, kjer več- 
krat omenja ime Berlinguerja in 
datum 18. aprila 1948 je Zaccagni- 
ni dejansko podpisal «Fanfanijevo 
linijo» čelnega spopada.

Odločen «ne» vsakršni politični 
novosti in vsakršni vladni koaliciji, 
v kateri bi bili tudi komunisti, ce- 
Prav omenja do KPI možnost «so
očenja», v katero pa niti sam več 
ne verjame. Do socialistov bo lini
ja KD bolj elastična. Želijo si jih 
*Pet pridobiti za. sodelovanje v vla
di. vendar naj bi bili pogoji kapi
tulantski: diskriminacija na levo,

do komunistov in upoštevanje «ena
kopravnosti» vseh ostalih partner
jev, ki jih KD noče zanemarjati: 
socialdemokratov, republikancev in 
liberalcev. Po domače povedano, ce
lo korak nazaj od starega in pre
živelega levega centra. Vsekakor si 
Zaccagnini zamišlja KD kot monoli
ten granitni blok, pod katerim je 
«vsa svoboda» in okoli tega bloka 
naj se za večne čase oblikuje vsa
kršna in kakršnakoli bodi vladna 
večina. To je, v nekaj besedah, 
poročilo in torej volilni program 
KD. O možnosti sprememb se Zac- 
zagnini sploh ne sprašuje, kajti «al

ternativo» naj bi vodili komunisti, 
Če jim za obdobje po, volitvah 

obljublja samo stari levi center, je 
Zaccagnini bil mestoma zelo oster 
in' polemičen do socialistov, kate
rim pripisuje krivdo za razpust 
zbornic in celo za padec lire. V 
celem poročilu ni niti besede 
samokritike in omenjanja odgovor
nosti stranke, ki kot KD, vlada v 
Italiji neprekinjeno tri desetletja. 
Kratko polemiko je Zaccagnini, a 
samo za notranjo rabo, razvnel na 
koncu poročila, ko omenja kočljiva 
vprašanja sestavljanja kandidatnih 
list. Toda Zaccagnini je «kljub vse
mu» prepričan, da izhaja KD iz 
kampanje za sestavo kandidatnih 
list «obnovljena». Zaccagnini se je 
nato obregnil ob katoličane, ki kan
didirajo kot neodvisni na kandidat
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INFLACIJA NEVZDRŽNO ODJEDA KUPNO MOČ DELAVSKIH PLAČ

Aprila so se cene potresnega 
blaga povišale za 3 odstotke
Medministrski odbor za cene sklenil podražiti vse naftne proizvode razen bencina

RIM, 20. — Cene potresnega bla- 
za delavske in uradniške druži- 

ne so iz meseca v mesec, višje. Po 
Uradnih podatkih osrednjege stati
stičnega zavoda so se cene potroš- 
hega blaga v aprilu povišale kar za 
3 odst., v primerjavi z marcem. Ta
ko visokega povišanja cen potroš- 
hega blaga v enem mesecu ne pom- 
n'jo od septembra'Teta, 1974, ko so 
se cene povišale za' 3.3 odst. Pri 
tem je treba dodati, da so se cene 
Potrošnega blaga v lanskem letu po
stopno manj višale do decembra, ko 
so se ponovno povišale za en odsto
tek. Letošnjega januarja so se po
ssale ponovno za 1 odst., februarja 

1,7 odst., marca pa za 2,1 odst. 
Pripominjajo, da je na povišanje cen 
Potrošnega blaga za delavske in u- 
•"adniške družine vplivalo povišanje 
cene bencina za 0,7 odst., kljub te- 
teu pa je povišanje ostalega potroš- 
hega blaga sorazmerno zelo visoko. 
Ce vzamemo cene potrošnega blaga 
v lanskem aprilu, so se do letošnje
ga aprila povišale za 15,5 odstotka. 
Gornji podatki torej jasno dokazu
jejo, kako inflacija v letošnjem le
tu izredno hitro napreduje in ne
vzdržno odjeda kupno moč delav
skih plač.

V nekaterih krgih se tolažijo, da 
tako visoko povišanje potrošnega
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Medtem ko |e Zaccagnini na 
Zasedanju vsedržavnega sveta KD 
Potrdil Fanfanijevo linijo čelnega 
spopada z levico, so socialisti 
na seji centralnega komiteja od- 
Sovonii na vprašanje kaj storiti 
Po volitvah. Ho De Martinu je 
ključ za vsako napredno rešitev 
v Italiji oktep.tev PSI. De Mar
iino meni, da je treba po volit- 
vah zagotoviti Italiji vlado, po 
Otožnosti tako, v kateri naj bi 
bile vse demokratične stranke 
ustavnega loka, ali vsaj stranke, 
k' na tako enotnost pristajajo, 
kri tem je De Martino razločeval 
n,ed sestavo vlade in večine ter 
bal razumeti, da bi lahko zado- 
s,ovala ludi široka demokratična 
Večina, ki bi podprla vlado, o ka- 
*eri pa se ni jasno izrekel.

Zbornica in senat sta soglasno 
°dobrili popravljen vladni dekret 
Za prvo pomoč prizadetemu po
nosnemu področju Furlanije in 
Benečije. Gre, v bistvu, za 832 
Pulijard lir, od katerih polovica 
Za kritje obresti v 20 letih na- 
iotih posojil za obnovo.

Medtem pa v porušenih bene
ških vaseh ustanavljajo skupne 
yaške odbore za obnovo, ki so 

na delu. Kmetje odkopavajo 
krompir in sušijo seno, trudijo se 
obnoviti vsaj temeljne gospodar- 
ske dejavnosti v pričakovanju po
moči, ki naj jim omogoči obno
vo hiš.

Tudi v aprilu so se cene po
bočnega blaga za delavske in u- 
radniške družine ponovno zelo 
Povišale. Uradni podatki pravijo, 
b® so bile za 3 od sto višje kot 
v marcu, kar je zelo veliko, če 
upoštevamo, da so se lansko le
te cene nekoliko umirile. V le- 
tešnjem letu pa stalno naraščajo 
sPoredno s povišanjem cen na 
bebelo, zlasti pa še surovin in 
kmetijskih pridelkov. V primerja- 
v' z lanskim aprilom, so bile ce- 
Jl* potrošnega blaga letos apri- 
I* ** 15,5 odst. višje.

blaga v aprilu ne bo mnogo vpliva
lo na premično lestvico, se pravi na 
draginjsko doklado, ki bo dozorela 
od maja do avgusta. Sicer pa se je 
v tem mesecu draginjska doklada 
povišala kar za 6 novih točk. Toda 
za prihodnje mesece ne obeta nič do
brega. Prav danes je medministrski 
odbor za cene, ki se je sestal pod 
predsedstvom ministra za industri
jo, sklenil povišati cepo vseh naftnih 
proizvodov, razen cene bencina, ki 
se je povišal v začetku aprila. Plin
sko olje za motorni pogon, ki stane 
sedaj 160 liter liter, bo odslej dalje 
stalo 168 lir liter. Precej se poviša
jo cene tudi plinskega olja za drugo 
uporabo, vseh vrst gorilnega olja, 
petroleja in drugih derivatov. Urad
no sporočilo pravi, da so bile nove 
cene določene na osnovi poprečne 
vrednosti dolarja v aprilu, se pravi 
valute, ki jo petrolejske družbe upo
rabljajo za nakup surove nafte. Pri 
tem dodaja, da če bo menjalni tečaj 
lire v tem mesecu nadaljeval po se
danji poti, se pravi z ovrednotenjem 
italijanske valute do ameriškega do
larja, naj bi sc cene omenjenih naft
nih proizvodov, ki so bile določene 
danes, v juniju ponovno znižale.

Združenje avtomobilskih prevozni
kov obsoja vladno politiko cen in 
pravi, da bo podražitev plinskega 
olja za motorni pogon, ki ga uporab
ljajo tovornjaki, nujno vplivalo na 
podražitev skoraj vsega potrošnega 
blaga. Prevozniki dodajajo, da to
vornjaki prevozijo 80 odst. vsega 
blaga v državi.

Poleg tega še zdaleč niso usta
lile cene drugega potrošnega blaga. 
Peki že dlje časa zahtevajo poviša
nje cene kruha. Po drugi strani pa 
se močno dražijo surovine, kar nuj
no vpliva na cene industrijskega po
trošnega blaga.

Uradna^ delegacija 
KPI v Španiji

MADRID, 20. — Prvič po špan
ski civilni vojni, je bila včeraj in 
danes v Španiji uradna delegacija ita
lijanske komunistične partije. Dele
gacijo so sestavljali članica osred
njega vodstva KPI in podpredsednica 
poslanske zbornice Leonilde Jotti, 
član centralnega komiteja Renato 
Zangheri, župan v Bologni in Vitto
rio Orilia, član oddelka za zunanje 
zadeve pri vodstvu KPI. Delegacija 
KPI je imela danes v nekem ma
dridskem hotelu tiskovno konferenco, 
na kateri je Zangheri izjavil, da od
nosi med KPI in KP Španije sloni
jo na skupnih pogledih na socializem. 
Ob tej priložnosti je Zangheri dal 
veliko važnost vlogi demokratične 
Španije v demokratični Evropi.

Med obiskom v Madridu se je de
legacija KPI sestala z delegacijo iz
vršnega komiteja KP Španije, s čla
ni pokrajinskega komiteja v Madri
du ter s predstavniki drugih orga
nizacij KP Španije. Italijanski komu
nisti so imeli pogovore tudi s pred
stavniki španske socialistične stran

ke, katoliških organizacij in so bili 
gostje na kosilu odbora za «demokra 
tično koordinacijo».

Ugoden menjalni 
(céaj lire

■RIM; 20. — Tudi danes se je li
ra dobro držala na menjalnih tr
gih. Dolar je kotiral poprečno 840 
lir, v primerjavi z včerajšnjo vred
nostjo, ki je znašala skoraj 846 
lir. Izboljšanje vrednosti lire traja 
že več kot teden dni in strokovnja
ki napovedujejo, da se bo njena 
vrednost še izboljšala, ker sedanji 
menjalni tečaj ne ustreza dejanske
mu gospodarskemu položaju.

Naša nabiralna akcija za pri
zadete po potresu se uspešno na
daljuje. Včeraj smo zbrali na
daljnjih 381.000 lir, tako da se 
je skupna vsota doslej nabranih 
prispevkov dvignila na

18.633.790 lir
Seznam darovalcev priobčujemo 

na zadnji strani.
Prispevke sprejemamo v ured

ništvu v Ul. Montecchi 6, na naš 
tekoči račun pri TKB, v Tržaški 
knjigarni in v Dijaškem domu.

RIM, 20. — Sindikalna federacija 
hotelskih uslužbencev in uslužbencev 
javnih lokalov je danes potrdila, da 
bodo hotelski uslužbenci stavkali 30. 
in 31. maja, uslužbenci javnih loka
lov pa en dan, in sicer 30. maja. 
Stavke so povezane z bojem za ob
novitev delovne pogodbe. Uslužbenci 
zahtevajo, da se sestavi enotna de
lovna pogodba, ki bo vključevala 
vse, ki delajo v hotelih in javnih 
lokalih.

nih listah KPI. Dejstva, da je grož
njam škofovske konference z izob
čenjem sledil val solidarnostnih iz
jav celo iz notranjosti same kato
liške cerkve (patra Franzoni in Da
vid Maria Turoldo, na primer) taj
nik KD ni omenil, pač pa je napa
del tisk, češ da «vodi ofenzivo pro
ti KD» v vzdušju «škandalizma», 
«laži» in «namigovanj». Več kot po
lovico svojega poročila je nato Zac
cagnini posvetil komunistom. Tako 
je odbil predlog PSI in KPI za 
enotne vlade po volitvah, češ da «ni 
dovoljena zmeda med večino in o- 
pozicijo». Tu je Zaccagnini zaklju
čil kategorično: «Mi bomo take
predloge odklanjali, neglede na izid 
volitev.» Pri tem je še dodal, da 
«v mednarodnih krogih» menijo, da 
bi kakršnokoli sodelovanje v vladi 
nudilo KPI «vodilno vlogo».

Sestal se je tudi socialistični cen
tralni komite, kateremu je tajnik 
Francesco De Martino orisal temelj
ne smernice PSI za volitve in po 
njih. De Martino je poudaril, da je 
«socialistična alternativa», za katero 
se je opredelil kongres «bolj odda
ljena perspektiva», pred tem pa te
žijo socialisti k vladi enotnosti 
strank ustavnega loka, seveda «s 
tistimi, ki tako enotnost sprejema
jo». Mi, je poudaril tajnik sociali
stične stranke, se ne bomo izogni
li lastnih odgovornosti. Prav zara
di tesnejše enotnosti med dvema i- 
talijanskima delavskima strankama 
pa postavlja De Martino v ospredje 
«socialistično vprašanje» ali točne
je, vprašanje vloge PSI v okviru 
italijanske levice. Za korenitejše in 
globlje spremembe v italijanski 
družbi, je dejal De Martino, je po
trebna močna okrepitev PSI na vo
litvah, kajti prav dejstvo, da so
cialistična stranka ni bila močna v 
Italiji je v zadnjih tridesetih letih 
nudilo demokristjanom vodilno vlo
go. To pa je KD utrjevala s «stra
šilom komunizma». Zato se v Italiji 
ni zgodilo to, kar je v ostalih ev
ropskih državah nekaj samo po se
bi umevnega in naravnega: zame
njavo zmernega vodilnega razreda 
z naprednejšim.

De Martino je bil do KD zelo o- 
ster, saj je dejal, da je izčrpana 
in taka, da ji ne kaže več verje
ti», čeprav kot vsaka ranjena zver 
lahko tudi v zadnjem trenutku za
daja težke in boleče udarce. Nekaj 
polemičnih puščic je De Martino vr
nil tudi komunistom, čeprav ga skr
bi predvsem, kaj se bo zgodilo po 
20. juniju. «Oblikovanje vlade širo
ke koalicije» ali, previdneje, «vsaj 
podobne parlamentarne večine, ki 
naj bi ne delala diskriminacij na 
levo» mora temeljiti na «obnašanju 
posameznih strank». Zato De Marti
no najprej jemlje v poštev možnost

.(če že ne gotovost), da bo KD za
vrnila podoben predlog. V tem pri
meru se levica ne sme umakniti, 
kajti Italija potrebuje vlado. Glede 
tega stavka ni jasno, kaj pomeni. 
Ali dopušča PSI možnost tudi dru
gačnih vlad, razen tiste, ki jo o- 
menjajo na svojem kongresu? De 
Martino samo delno odgovarja in 
pušča rahlo odprta vrata, čeprav 
odgovarja Berlinguerju, ki se je 
spraševal, ali ne misli PSI tudi na 
možnost obnavljanja leve sredine: 
«Mar nismo na vse možne načine, 
skozi ves naš kongres, povedali, 
kakšna je razlika med zgodovinskim 
kompromisom, za katerega se ogre
vajo komunisti -in našo trditvijo, da 
se ne bomo vrnili k levi sredini, ki 
je- dokončno pokopana.»

CANDIDA CURZI

Solidarnost z bojem kolektiva SSG

Člane Slovenskega stalnega gledališča, ki so zasedli Kuhnrni dom v okviru boja za rešitev finančnih težav 
in za ureditev nravnega statusa gledališča, sta včeraj obiskali delegaciji vsedržavne federacije gledaliških de
lavcev in Slovenske kulturno-gospodarske zveze. Več o dogodku berite na tržaški strani. Na sliki: napisi na

pročelju zasedenega Kulturnega doma.
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NA NJIVAM OKOPAVAM KROMPIR M SUŠIJO PRVO KOŠNJO

V razdejanih vaseh Beneške Slovenije 
že na delu ljudski odbori za obnovo
Strah, da bi prva pomoč pojenjala - Bo odobreni denar zadostoval?

Tla se v Furlaniji in Benečiji še 
niso umirila. Vsak dan se še pojav
ljajo tresljaji, ki jih strokovnjaki 
ocenjujejo kot naravno posledico u- 
mirjanja. Veliko večino prizadetega 
prebivalstva pa taka zagotovila ne 
pomirjajo, kajti še vedno se boje 
novih sunkov.

Kljub strahu, pa, ljudje že mislijo 
na jutri/ Včeraj, ko smo še namenili 
v Azio, kjer je potres porušil pet 
hiš, veliko pa poškodoval, smo imeli 
vtis, da se ni nič zgodilo. Po njivah 
so hiteli okopavat krompir in sušit 
prvo košnjo. Na spodnjem koncu 
vasi, kjer je ujma pustila največ 
posledic, so domačini odstranjevali 
ruševine. Na delu smo srečali tudi 
starega gostilničarja Picona, ki mu 
je potres zrahljal 170 let staro gostil
no. «Glavno, da smo živi in zdravi, 
ostalo bomo že zgradili,» nam je de
jal, ko nam je na odprtem postregel 
s pijačo, žal mu je za starim ognji
ščem, ki ga bodo porušili obenem 
s hišo. Nad vrati so strokovnjaki za
risali rdeč križ, kar pomeni rušenje.

V Marsinu se je ob potresu zru
šilo nekaj starih poslopij, na drugih 
pa so zazevale globoke razpoke. Tu
di tu si ljudje ne upajo prenočevati 
v hišah, čeprav so se že vrnili na 
delo v tovarne v S. Giovanni, kamor

jih vsak dan odpelje poseben avto-, kov, ki je začela pregledovati hiše.
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Podelitev letošnjih Tomšičevih nagrad

. ...... nagrajenec Društva novinarjev Slovenije za življenjsko novinarsko delo, je član našega ured-
..l.m , , i Aihin Bubnič Visoko in zasluženo Tomšičevo nagrado mu je med včerajšnjo slovesnostjo

niškega kolektiva a ier ^ Ljubljani izročil predsednik RK SZDL Slovenije Mitja Ribičič. Našemu dra
gem«0 stanovskemu kolegu iz srca čestitamo, Poročilo o slovesnosti in o drugih letošnjih Tomšičevih Mgra- 
jeucih berite na zadnji strani. (.foto

bus.
V Logu in Stupici se je porušilo 

nekaj starejših poslopij. Skoraj vse 
hiše imajo poškodovane strehe in 
globoke razpoke v zidovih. Ruševine 
že odvažajo.

Odpeljali smo se dalje v Karnaj- 
sko in Tersko dolino, ki ju je proti 
večeru namočila ploha. V Viškorši 
in Bardu so si že pd vsega začetka 
uredili zgledna taborišča. V Viškorši 
smo povprašali za don Artura Bla-

Soglasno odobren 
popravljen ukrep 
za obnovo Furlanije

RIM, 20. — Senat popoldne, 
zbornica zvečer sta soglasno o- 
dobrila vladni dekret za pomoč 
potresenemu območja Furlanije. 
Orisal ga je notranji minister 
Cossiga, ki je med drugim ob
ljubil, da se bo «izjemno stanje» 
v naši deželi končalo čimprej 
in l)o pristojnost za obnavljanje 
prizadetega ozemlja na deželni 
upravi in občinah.

Po spremembah, ki jih je prej
šnjega dne vnesla senatna komi
sija, določa ukrep 832 milijard 
lir. Od teh je 400 namenjenih 
dolgoročni obnovi v obliki kritja 
obresti na posojila v dvajsetih 
letih.

Poleg tega so s posebnim po
pravkom integrirali v višini 50 
milijard lir krožni sklad za Trst 
in Gorico, iz katerega je vlada 
v prvem trenutku črpala 100 mi
lijard za potresno področje.

V svojem posegu je minister 
Cossiga veliko govoril tudi o nuj
nih ukrepih na srednji rok, se 
pravi pred obnovo stanovanjskih 
hiš, ki jih je potres porušil. No
tranji minister je mnenja, da je 
treba v tem času nuditi po po
tresu prizadetemu prebivalstvu 
izbiro, kako rešiti nujno stano
vanjsko vprašanje. Barake so iz
ključene, toda tudi šotori ne 
morejo ostali v nedogled, vse
kakor ne do zime. Zato omenja 
Cossiga več možnosti. Z obno
vitvijo samo poškodovanih hiš, 
bi lahko zasilno nastanili 15 ti
soč ljudi. Drugi del, predvsem 
priletne osebe in otroke, pravi 
Cossiga, bi lahko zasilno nasta
nili v bližnje furlanske kraje, 
ki jih potres ni prizadel.

sutta, namesto njega pa srečali nje
govo sestro. «Po štirinajstih dnevih 
smo se že navadili živeti pod šoto
ri; skrbi pa nas, kaj bo potem. Da
nes sem šla na njivo okopavat krom
pir; prišli so tudi sosedje. Veste, 
težko je tako postopati brez dela.»

V Viškorši verjetno še ni bilo stro
kovnjakov, ki bi odločili, kaj poru
šiti. Vas je popolnoma prazna. Hiše 
~ popokanimi zidovi pa čakajo še 
zadnji sunek, da se spremenijo v ru
ševine.

Nekoliko bolj živo je v Bardu, kjer 
so na delu skupine iz Lacija, ki gra
dijo barako za trgovino in odstranju
jejo ruševine. Nasploh so se v Bar
du dobro organizirali, saj izdajajo 
celo dnevni bilten.

Po dveh tednih, ko so ljudje re
ševali le golo življenje, je nastopil 
čas, ko je treba misliti na obnovo 
porušenih vasi, treba pa je žal ugo
toviti, da obljubljena hitra pomoč 
le ni tako hitra. Šele včeraj se je v 
Bardu pojavila skupina strokovnja-

Kako bo v bolj oddaljenih vaseh
Domačini ne bi hoteli zapustiti po

rušenih vasi, ampak se zavzemajo 
za takojšnjo obnovo. V ta namen 
so v nekaterih krajih zahodne Be
neške Slovenije že sestavili vaške 
odbore za obnovo, ki naj bi posa
mezne skupnosti predstavljali pred 
oblastjo. Zdaj je na vrsti dežela.

Uradna statistika poroča o ugotov
ljenih žrtvah, pogrešancih, ranjen
cih. Pojavljajo pa se že tudi prve 
cenitve škode. Predsednik deželnega 
sveta Comelli je pred dnevi izjavil, 
da je naravna nesreča povzročila za 
najmanj 2 tisoč milijard lir škode. 
Ob vsem tem pa se ljudje sprašuje
jo če je odobrena pomoč dovolj za 
obnovo dežele. Govorijo tudi že o 
nepravični porazdelitvi državnih pri
spevkov. Po takšnem načrtu naj bi 
nekatere občine, ki so utrpele precej 
škode, čeprav brez človeških žrtev, 
ne prejele nobene pomoči.

VLADO KLEMŠE

WASHINGTON, 20. - Predsednik 
svetovne banke McNamara je spo
ročil, da mnogi člani nasprotujejo, 
da bi Mednarodna banka dala ČIu 
33 milijonov dolarjev posojila. ZDA 
odobravajo to posojilo, medtem ko

nasprotujejo skandinavske države, 
ki pravijo, da je treba izolirati se
danjo Pinochetovo vlado, dokler ne 
bo vzpostavila demokratičnih pra
vic.

Sporazum o zahtevah
univerzitetnih
profesorjev

RIM, 20. — Na ministrstvu za šol
stvo so sc danes zaključila pogaja
nja med ministrom Malfattijem in 
sindikati šolnikov CGIL, CISL in UIL 
o učnem univerzitetnem osebju. Do
govorili so se za povišanje plač ne
katerim profesorjem. Dogovor bo ve
ljal tri leta in stopi v veljavo 1. 
junija letos. Med pogajanji so se 
tudi dogovorili, da bo treba čimprej 
urediti vprašanje juridičnega statusa 
vsega univerzitetnega osebja, usluž
bence)' astronomskih observatorijev in 
drugih univerzitetnih ustanov.

Avtonomni šolski sindikati pa gro
zijo. da bodo preprečili izpite in re- 
dovanja. če ministrstvo za šolstvo ne 
bo sprejelo njihovih zahtev. O tem 
bodo dokončno odločali jutri po se
stanku z ministrom Malfattijem.
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PRVI DAN ZASEDANJA NATO V OSLU

Kissinger o odnosih 
z vzhodnimi državami
Poseg italijanskega zunanjega ministra Ruma rja in 
njegovo srečanje z ameriškim državnim tajnikom

OSLO, 20. — Zasedanje sveta at-1 govem mnenju bolj nevarna in ki
»-)4o 1 r\ri r-"»v-\ r-anA^I^. —1  * I • ■ i • i r, ■ , , inaj bi silila Sovjetsko zvezo, dalantske zveze, ki se je začelo danes 

s kratkim govorom tajnika Lunsa 
in pozdravom predsednika norveške 
vlade, se bo zaključilo jutri z odo
britvijo sklepne resolucije. Današnji 
govori navzočih zunanjih ministrov, 
kakor tudi tajnika Lunsa, so bili po
svečeni predvsem odnosom med 
Vzhodom in Zahodom, v veliki meri 
Rudi «zaskrbljenosti» zaradi neenot
nosti, ki vlada v zvezi sami, pred
vsem pa zaradi sporov med nekate
rimi državami, ki «hromijo enotnost 
vojaškega pakta».

Med drugim je danes govoril tudi 
ameriški državni tajnik Kissinger, 
ki je skušal biti pomirljiv glede od
nosov z Vzhodom, kljub nekaterim 
njegovim izjavam v zadnjih časih, 
ki so bile zelo polemične do Sovjet
ske zveze. Obvestil je svoje kolege, 
da je treba sedanjo polemiko v ZDA 
glede zunanje politike pripisati pred
vsem notranjemu položaju, se pravi 
volilni kampanji za predsedniške 
volitve.

Kissinger je dejal, da imajo ZDA 
neposredne odnose z vsemi država
mi na Vzhodu, ki jih želijo okrepiti, 
da pa bi bilo zaman, da bi si pri
zadevale vplivati na spremembo nji
hovega notranjega režima. V tej zve
zi je poudaril, da je treba politiko 
popuščanja napetosti utrditi in da 
je treba biti v zunanji politiki rea
listi,

Kissinger je obširno govoril o so
vjetski zunanji politiki in jo razde
lil na dva dela: na realistično, ki 
upošteva hkrati tudi notranje potre
be sovjetske družbe in ki jo vodi 
Brežnjev; na ideološko, ki je po nje-

po-
sreduje izven svojih meja zaradi 
«vzpostavitve ravnovesja».

Ko je govoril o Sovjetski zvezi j« 
Kissinger skušal omiliti zaskrblje
nost vojaških voditeljev NATO za
radi «povečanja sovjetske vojaške 
moči». Menil je, da krepitev vojaške 
moči ne pomeni nujno tudi krepitev 
napadalnosti Sovjetske zveze. Gre 
tako za SZ kot za ZDA, je dejal Kis
singer, za posledico sklepov, ki so 
bili sprejeti pred desetimi leti. Zato 
je treba, po njegovem mnenju, okre
piti sedanja pogajanja SALT o zmanj
šanju oboroženih sil v Evropi in 
sprejeti še druge sklepe, ki naj za
gotovijo mirno bodočnost.

Na današnjem zasedanju je govo
ril tudi italijanski zunanji minister 
Rumor, ki je poudaril predvsem po
trebo, da se prepreči, da bi se od
nosi sil med Vzhodom in Zahodom v 
srednjem Sredozemlju spremenili. 
Rumor je tudi menil, da uresniče
vanje helsinških sklepov ni zado
voljivo zaradi «krivde Sovjetske zve
ze». Danes je imel Rumor sestanek 
s Kissingerjem. O vsebini pogovora 
niso nič sporočili. Menijo pa, da sta 
govorila zlasti o italijanskem notra
njem položaju v zvezi s prihodnjimi 
parlamentarnimi volitvami.

Nocoj so sporočili, da se je Kis
singer v svojem posegu dotaknil tu
di vprašanja odnosov NATO z Itali
jo, če bi komunisti prišli v vlado. 
Sporočajo, da ga je tajnik Luns ta
koj prekinil in ga opozoril, da zase
danje ni najbolj primeren kraj za 
to razpravo. Kissinger naj bi takoj 
prekinil ta del svojega posega.
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INTENZIVNE AKCIJE V ZASEDENEM KULTURNEM DOMU

Izvršni odbor SKGZ izrekel solidarnost 
kolektivo Stalnega slovenskega gledališč
Izjava in brzojavki sindikalne tederacije gledaliških delavcev CEIL-CISL-UIL 
Protestna brzojavka dolinskega župana Edvina Švaba predsedniku republike

V zasedenem Kulturnem domu je 
bila včeraj v dopoldanskih urah 
najprej na obisku delegacija vse
državne federacije gledaliških de
lavcev. Po izčrpni obravnavi vseh 
žgočih vprašanj, so izdali skupno 
izjavo, ki se glasi:

Danes, 20. maja, so se predstav
niki vsedržavnega tajništva sindi
kalne federacije gledaliških delav
cev Marroni - CGIL, Grippo - C1SL, 
Fulci - DIL, sestali v zasedenem 
Kulturnem domu s kolektivom Stal
nega slovenskega gledališča v Tr
stu in mu izrazili popolno solidar
nost. Na sestanku, kjer so skup
no razpravljali o problemih poveza
nih z dramatičnim položajem gle
dališča slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji, je bilo sklenjeno, da 
se uresniči poseg pri ministrskem 
svetu, ministrstvu za turizem in 
prireditve ter pri zunanjem mini
strstvu, da bi tako prišlo do ta
kojšnjih finančnih zadostitev, ki bi 
omogočile nemoteno delovanje gle
dališča in ohranitev delovnih mest 
osebja, ki v njem deluje.

Opozarjajo se ustrezni oblastveni 
organi na pomembnost kulturne, u- 
metniške in socialne funkcije gle

10 SKGZ o nadaljnji 
pomoči krajem 
v Beneški Sloveniji

Izvršni odbor Slovenske kul- 
turno-gospodarske zveze je 
posvetil dobršen del svoje si
nočnje seje proučitvi položaja 
v krajih Beneške Slovenije in 
Rezije, ki jih je prizadel potres 
ter posebej vprašanju organi
ziranja še učinkovitejše pomo
či tem krajem. Potem ko je 
odbor izrekel priznanje koor
dinacijskemu odboru SPZ in 
ZSŠDI za doslej nadvse uspeš
no in plemenito delo v po
moč prizadetemu prebival
stvu, je ugotovil, da se je tre
ba že sedaj in se bo treba 
vnaprej soočati s številnimi, 
še hu.šimi, problemi in še o- 
čitnejšimi potrebami v priza
detih krajih, ki zahtevajo po
leg pive pomoči tudi srednje
ročno in dolgoročno načrto
vanje in ukrepanje predvsem 
na gospodarskem, šolskem 
zdravstvenem, socialno-var- 
stvenem, tehnično-gradbenem 
in drugih področjih. Solidar
nostno akcijo Slovencev na 
Tržaškem in Goriškem v po
moč prizadetemu ljudstvu Be
neške Slovenije je treba skrat
ka razširiti in koordinirati in 
v ta namen je na sinočnji se
ji IO SKGZ dozorel sklep, da 
skice glavni odbor, razširjen 
s predstavniki vseh članic SK 
GZ, ki naj podrobneje de
finira nadaljnjo solidarnost
no akcijo.

Razširjeni glavni odbor se 
bo sestal v ponedeljek, 24. 
maja, ob 20.30, v Gregorčiče
vi dvorani v Ul. Geppa 9.

dališča, ki v tej sezoni praznuje tri
desetletnico neprekinjenega delova
nja, pa tudi na nezamenljivo vlogo 
posredovanja različnim kulturnim 
stvarnostim, ki so prisotne v tr
žaškem mestu in v deželi Furlaniji- 
Julijski krajini, vlogo, ki ji ni na
menjeno samo kulturno plemenite
nje slovenske narodnostne skupno
sti, ampak vsega italijanskega živ
lja

Takojšnji posegi nikakor ne iz- 
klmčujejo odlašanja globalnosti te
ga problema, ki mora biti rešen z 
državnim zakonskim ključem.

FLS - Morroni, Grippo, Fulci 
in gledališki kolektiv

Poleg izjave so naslovili na pred
sedstvo vlade v Rimu, ministrstvu 
za turizem in prireditve ter mini
strstvu za zunanje zadeve nasled
njo brzojavko:

Vsedržavno tajništvo FLS in ko
lektiv Stalnega slovenskega gledali
šča v Trstu protestirata proti neu- 
krepanju v prid gledališke dejavno
sti. Zahtevata takojšnjo rešitev gle
daliških problemov, kakor tudi ta
kojšen sestanek s predsedstvom 
ministrskega sveta, ministrstva za 
turizem in prireditve ter zunanje
ga ministrstva.

FLS - Morroni, Grippo, Fulci 
in gledališki kolektiv

Z vsebino brzojavke so seznanili 
vladnega komisarja, predsednika 
deželnega odbora in predsednika 
deželnega sveta, tržaškega župana 
in predsednika tržaške pokrajinske 
uprave.

Predstavnik; vsedržavnega tajni
štva sindikalne federacije gledališ
kih delavcev in gledališki kolektiv 
so odposlali brzojavko tudi sindi
kalni federaciji CGEL, CISL in UIL 
v Rim. V njej zahtevajo naj ta 
čimprej poseže pri predsedstvu vla
de, ministrstvu za prireditve ter 
ministrstvu za zunanje zadeve, da 
bi se tako rešilo vprašanje sloven
skega gledališča, ki združuje ljudi 
različnih narodov.

Delegacija SKGZ 
v Kulturnem domu
Včeraj je obiskala zasedeni Kul

turni dom tudi delegacija izvršnega 
odbora Slovenske kulturno-gospodar- 
ske zveze, ki jo je vodil predsednik 

J^,3C6
Zbranemu kolektivu SSG je dele

gacija v imenu SKGZ in v njej včla
njenih organizacij, izrekla solidar

nost. Poudarila je potrebo, da se 
v tem odločilnem trenutku dosled
nega boja za odstranitev vseh vzro
kov, ki so privedli gledališče v kri
tično stanje ter za dokončno ure
ditev njegovega statusa, solidarno 
strnejo vsi dejavniki slovenske na
rodnostne skupnosti skupaj z itali
janskim; demokratičnimi silami. Kot 
v preteklosti bo SKGZ tudi sedaj 
zastavila vse svoje moči, da bo ta 
naša najvidnejša kulturna ustanova 
lahko nadaljevala z ustvarjalnim 
delom in se nemoteno razvijala.

Protest Iz Doline
Pc prvih obiskih delegacije SSG 

pri slovenskih županih na Tržaš
kem. ki bodo v naslednj:h dneh za
ključeni, so včeraj prejeli iz ura
da občine Dolina prepis naslednje 
brzojavke:

Spoštovani gospod predsednik re
publike Giovanni Leone. Zaradi ne
izpolnjevanja danih obljub in neza
dostne volje s strani odgovornih Stal
no slovensko gledališče v Trstu prisi
ljeno prekiniti delo, Kulturni dom 
zaseden, slovenska narodna skup
nost v deželi F-JK ogorčena, velika 
solidarnost vseh demokratičnih sil. 
Kot javni upravitelj in obenem dr
žavni funkcionar čutim dolžnost 
vas, gospod predsednik, neposredno 
obvestiti in prositi za posredovanje 
v smislu člena 3 naše ustave. Ed
vin Švab, župan občine Dolina — 
Pokrajina Trst.

* * *
V zvezi z obiskom tržaške dele

gacije parlamentarni skupini KPI 
so včeraj odposlali naslednjo brzo
javko predsedniku vlade Aldu Moru:

Prosim vas, da bi proučili težak 
položaj Stalnega slovenskega gle
dališče, najvišje kulturne ustanove 
narodnostne manjšine, ki je preki
nilo z delovanjem zaradi pomanjka
nja finančnih sredstev in pomanj
kanja zakonskega priznanja javne 
ustanove. To dejstvo povečuje na
petost med slovenskimi ljudmi,. ki 
zahtevajo zaščito svojih ustavnih 
pravic, med katerimi je raba na
rodnega jezika v izvoljenih svetih 
u deželi Furlaniji - Julijski krajini.

Za skupino komunističnih poslan
cev Alessandro Natta.

Tri rajonsk« konzulte 
bodo ocenile
letošnji občinski proračun

Drevi se bodo sestale rajonske 
konzulte za Sv. Ivan, za Valmauro 
in Naselje sv. Sergija te za Ske
denj in Čarbolo in bodo razpravljale 
o proračunu za letošnje leto. Seji 
svetoivanske konzulte, ki ima svoj 
sedež na Rotondi del Boschetto 3 in 
konzulte za Valmauro in Naselje sv. 
Sergija, ki se bo sestala na Stari 
istrski cesti 43,. se bosta pričeli ob 
20. uri. Svetovalci konzulte za Ske
denj in Čarbob pa se bodo zbrali 
na sedežu v Ul. Roncheto 77 ob 
20.30; razpravljali bodo tudi o na
črtu hitre ceste.

40 let zavarovalnice 
«Lloyd Adriatico»

Zavarovalnica «Lloyd Adriatico» 
slavi danes 40-letnico svojega delo
vanja. Slovesnost bo od 11.45 v Ros- 
settijevem gledališču, v istih pro
storih pa bo jutri VI. vsedržavni kon
gres GALA. Ob tej priložnosti je 
vodstvo zavarovalnice pripravilo v 
krožku «Adriaclub» v Ul. S. Nicolò 
6 retrospektivno razstavo z naslo
vom «40 let družbe Lloyd Adriatico». 
Razstava je odprta občinstvu vsak 
delavnik do 30. maja od 17. do 19.30, 
ob sobotah in nedeljah pa od 11. do 
13. in od 17. do 19.30.

• Mesto upravnega direktorja tržaške 
univerze bo prvič v zgodovini te 
ustanove prevzela neka ženska. To je 
dr. Maria Pircher Dobran, ki je od 
leta 1973 opravljala funkcijo načelni
ka urada za osebje, še prej fa. je 
bila tajnica rektorata in upravna 
poddirektorica. Pircherjeva je diplo
mirala na tržaški univerzi za zahtev
no tezo o kazenski zakonodaji.

Z VČERAJŠNJE SEJE DEŽELNEGA SVETA

Včeraj se je v Trstu sestal de
želni svet. Na skupščini so obravna
vali tekoče vprašanje zakonodajne
ga, gospodarskega in socialnega 
značaja, na prihodnjih sejah pa bo 
skupščina osredotočila svojo pozor
nost na vprašanja v zvezi s potre
som, predvsem pa na zakonske o- 
snutke, s katerimi se bodo na de
želnem območju uresničile pobude, 
za katere se je opredelila osrednja 
vlada najprej z odlokom o hitri po
moči za našo deželo, in nato z odlo
kom o poseganju na prizadeta ob
močja na daljši rok.

V zvezi s potresom in njegovimi 
.ppsledicaini, „ ,je, . predsednik dežel
nega odbora Comelli poročal o so
delovanju deželnih organov pri se
stavi vladnih odlokov. Comelli je 
omenil, da je v Rimu posebej pou
daril, da smatra deželna uprava pr
vi vladni poseg le kot začetno fazo 
pomoči, ki jo je država dolžna pri
znati Furlaniji-Julijski krajini. Na
daljnje oblike pomoči naj bi se izo
blikovale v trenutku, ko bodo zna
ne v vseh potankostih družbene in 
gospodarske posledice katastrofe. 
To katastrofo, je dejal Comelli, 
spravljajo vodilni italijanski znan
stveniki v isto vrsto kot potres, ki 
je svoj čas uničil Messine. Drugo 
vprašanje, ki sem ga poudaril v

Nfl SINOČNJI SEJI TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Odobrena spodnja varianta testne 
a povezave med Z pomolom in Krasom

Po petih letih razprav in polemik končno prevladala rešitev, ki manj boleče posega v urba
nistično telo mesta - Odobrena tudi ustrezna varianta splošnega regulacijskega načrta

povezuje pristanišče z industrijsko 
cono in omogoča namestitev indu
strijskih obratov na področju pri 
Orehu.

Varianta, ki jo je občinski svet 
odobril, pelje od sedmega pomola 
po viaduktu mimo Sv. Andreja in 
Ul. sv. Marka, Svevo do lesnega 
pristanišča, od tod v predoru pod 
Skednjem in nato spet po viaduktu 
čez Ul. Valmaura, dalje do Sv. 
Pantalejmuna in nato spet po via
duktu čez Ul. Rosandra, končno pa 
do križišča pri Lakotišču in tik mi
mo tovarne Grandi Motori na Kras.

Odbornik Abate je tudi poročal 
o posvetovanjih, ki jih je občin
ska uprava imela o tem vpraša
nju najprej v dveh svetovalskih 
komisijah, nato pa s predsedniki ra
jonskih konzult, s predstavniki po
krajinske federacije CGIL, CISL 
in UIL, z zainteresiranimi rajon
skimi skupščinami, s komisijami za 
javna dela konzult, ki niso direktno 
zainteresirane, končno pa še z luš
kim poveljstvom, z ustanovo za in
dustrijsko zono EZIT, z Italsidrom, 
z državnimi železnicami, s prista
niško ustanovo, s tržaško pokraji
no ter z občinskima odboroma Milj 
in Doline. Na osnovi teh posveto
vanj so vnesli v spodnjo varianto 
še dva manjša popravka v bližini 
šolskega kompleksa bivšega «Doma 
emigranta» in v industrijski coni.

Pred glasovanjem se je razvila 
precej ostra debata, seveda ne o 
izbrani alternativi, s katero so vsi 
soglašali, pač pa o vprašanju, za
kaj je bilo treba celih pet let, da 
bi končno izbrali tisto rešitev, ki 
je bila od vsega začetka najbolj 
sprejemljiva. To vprašanje je po
stavil predvsem komunistični sve
tovalec Costa, ki je obtožil prejš
nje občinske uprave in krščansko 
demokracijo, da so dolga leta bra
nile staro zgornjo varianto samo 
zaradi tega, da ne bi priznale, da 
so bili ugovori KPI in prizadetega 
prebivalstva pravilni. Na njegove 
očitke so bolj ali manj prepričljivo 
odgovorili «avtonomni socialist» Giu- 
ricin kot bivši odbornik za javna 
dela v prejšnjem občinskem odboru, 
socialist Kervin, republikanec Cum- 
bat, socialdemokrat Cesare in de
mokristjan Rinaldi. Na predlog od
bornika De Luce pa je nato občin
ski svet odobril še «varianto va
riante» splošnega regulacijskega na
črta, ki ga je bilo treba seveda u- 
skladiti z dokončnim sklepom o iz
biri spodnje variante.

Po petih letih razprav in analiz, 
žolčnih polemik in ostrih bojev, se je 
tržaški občinski svet na sinočnji 
seji končno izrekel za spodnjo va
rianto cestne povezave med sedmim 
pomolom in Krasom. S tem je bila 
dokončno opuščena prvotna, tako i- 
menovana zgornja varianta, za ka
tero se je dolga leta zavzemala ob
činska uprava in ki jo naletela na 
odločen odpor prizadetega prebival
stva, predvsem prebivalstva Sv. Ja
koba in Pončane, se pravi rajonov, 
ki bi jih omenjena varianta pre
sekala na dvoje.

Občinski odbornik za javna dela 
Abate, ki je sinoči orisal vzroke, 
zaradi katérih je spodnja varianta 
boljša, je podal tudi kratek pregled 
razvoja celotnega vprašanja. Začelo 
se je leta 1971, ko je občinska u- 
prava predložila varianto splošnega 
regulacijskega načrta o velikih cest
nih povezavah, ki je bila odobrena 
dve leti pozneje kljub ostri opozi
ciji komunistov in prebivalstva. Na
to je občinski svet odobril resolu
cijo, ki je določala nove kriterije 
za izbiro najboljše rešitve, končno 
pa je bila izdelava projektov pover
jena arhitektoma Tocchettiju iu Ma- 
laspini. Slednja sta pripravila kar

osem variant, nato pa sta se izobli
kovali dve alternativni rešitvi, zgor
nja in spodnja. Prva, katere uresni
čitev bi terjala strošek okrog 42 
milijard lir in skoraj šest let časa, 
bi imela sorazmerno zelo visoko 
«družbeno ceno», saj bi morali iz
vesti razlastitve za 3,5 milijarde lir, 
poleg tega pa bi odpirala tudi ne
katera delikatna tehnična vprašanja, 
saj bi na primer morali porušiti 
številne vrstne hiše v Ul. Orlandini, 
cesta bi peljala tik ob otroški bol
nišnici «Burlo Garofolo», poleg te
ga pa bi morali za ves čas, dokler 
bi trajala dela, zapreti za promet 
nekatere zelo važne cestne poveza
ve, kot so predor s Trga Foraggi, 
Istrsko ulico, Ul. Kostalunga itd.

Negativna plat spodnje variante 
pa je v b:stvu samo ta, da bi stala 
sedem milijard več, cesta pa bi bila 
za šest kilometrov daljša. Pozitiv
nih aspektov pa je nič koliko, med 
drugim ta, da bi vsota razlastitev 
dosegla le 1,4 milijarde. Poleg tega 
je ta varianta, kot je poudaril od
bornik Abate, tehnično mnogo lažje 
izvedljiva (dela bi trajala samo tri 
leta ter bi jih lahko razdelili na 
tri dele), razbremenjuje promet v 
smeri mejnega prehoda pri škofijah,
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V pripravi vrsta zakonov 
za obnovo opustošenih krajev

Comuzzi (KPI), Tonel (KPI) in Fratini (KD) novi člani skupščine 
Za novega odbornika za krajevne ustanove izvoljen R. Bianchini (KD)
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S SEJE POKRAJINSKEGA SVETA

Tudi obisk v Rimu potrdil 
nepoznanje naših problemov
Kritične pripombe svetovalcev KPI in SSk - Markovič o potrebah 
kraškega kmetijstva - Zaključena splošna razprava o proračunu

Tržaški pokrajinski svet je sinoči 
zaključil splošno razpravo o prora
čunu za letošnje leto. Na prihod
nji seji v ponedeljek bodo na vr
sti glasovalne izjave predstavnikov 
posameznih svetovalskih skupin in 
zaključno glasovanje o dokumentu.

V začetku sinočnje seje je pred
sednik Zanetti poročal o stikih, ki 
jih je imelo odposlanstvo v Rimu, 
o zagotovilih, ki jih je prejelo 
glede Stalnega slovenskega gleda
lišča, o razumevanju, ki so ga po
kazale politične skupine glede vpra
šanja zaščite slovenske narodnost
ne skupnosti v Furlaniji-Julijski kra
jini ter glede pravice do rabe slo
venščine v' izvoljenih organih.

V okviru razprave o proračunu so 
posegli svetovalci Markovič, Fessa
lo, Spadaro, Iskra in Panizon (KPI), 
Centis (PSI), Brezigar (SSk) ter 
odbornik Mitri. Markovič je obrav
naval vprašanja kmetijstva in po
stavil zahtevo, naj pokrajinska u- 
prava namesti dvojezične napise, 
naj se zavzema za gradnjo kmetij
skega vodovoda in naj podpre no
ve zadružne pobude, ki nastajajo 
na Krasu. Medtem ko so drugi 
svetovalci razpravljali o raznih 
vprašanjih, predvsem o šolstvu, iz
datkih pokrajinske uprave, social
nih posegih in sodelovanju med kra
jevnimi ustanovami, sta se sveto
valca Iskra in Brezigar zadržala 
predvsem pri problemih, ki zadeva
jo našo narodnostno skupnost. I- 
skra se je posebej zavzel za okre
pitev slovenskega šolstva, za reši
tev vprašanja Stalnega slovenskega 
gledališča in za dokončno prizna
nje pravice do rabe materinega je
zika Slovencem v izvoljenih orga
nih. Govornik je obžaloval, da so 
predstavniki skoraj vseh političnih 
strank in vlade na srečanju s p<> 
krajinskim odposlanstvom pokazali, 
da jim je slovenska problematika 
praktično neznana.

S tem, da so. bili rimski sogo

vorniki — razen predstavnikov KPI 
— nepoučeni o naših zadevah, je 
soglašal tudi svetovalec SSk Brezi
gar. Glavno vprašanje, ki naj bi 
ga rešili v Rimu, je bilo vprašanje 
slovenščine v izvoljenih svetih in 
celo o tem problemu je predstavnik 
vlade izjavil, da ne ve, ali je za 
priznanje te pravice potreben dr
žavni zakon ali ne. Srečanje je bilo 
nekoliko bolj uspešno kar zadeva 
vprašanje gledališča, saj so bila v 
Rimu dana vsaj določena zagotovi
la. Na koncu je Brezigar naglasil, 
da je Slovenska skupnost že pred 
časom zavzela do pokrajinskega pro
računa odklonilno stališče in da v 
zadnjem času ni nastala nobena 
sprememba, kar zadeva njene poli
tične zahteve, zaradi katere naj bi 
stranka spremenila stališče.

Pred zaključkom seje je pokrajin
ski svet soglasno odobril sklep, po 
katerem bo pokrajinska uprava po
večala obseg jamstva na posojilo, 
ki ga Stalno slovensko gledališče 
namerava najeti pri Tržaški hranil
nici, tako da bo jamstvo zajelo za 
eno točko višjo obrestno mero, ka
kor je bilo prvotno predvideno.

Rimu — je nadaljeval predsednik 
— je vprašanje pristojnosti dežel
ne uprave pri sestavi in izvajanju 
obnovitvenih načrtov. Naša pogla
vitna skrb mora biti zdaj v tem, 
da se birokratski roki skrčijo na 
minimum in da se zakonodaja pri
lagodi dejanskemu stanju na pri
zadetih območjih. Tako bo predvsem 
treba zagotoviti, da bodo ustrezne 
pomoči deležne vse občine, ki jih 
je prizadel potres. Prednost bodo 
imele vsekakor najbolj prizadete ob
čine, predvideno pomoč pa bodo 
prejeli vsi, ki imajo do nje pravi
co. Kar zadeva delovanje izredne
ga komisariata — je še pristavil 
Comelli — je deželni odbor mnenja,

normo podprle. Z istimi glasovi je 
bil sprejet tudi tretji zakon, ki do
loča deželna nakazila v korist le- 
toviščarskim ustanovam v Furlaniji- 
Julijski krajini.

Med razpravo o vprašanjih, ki so 
jih v zadnjem času vložili svetoval
ci, je odbornik za industrijo in tr
govino Stopper odgovoril na vpra
šanje komunističnega svetovalca 
Zorzenona v zvezi z obsegom na
ročil, s katerimi razpolaga ladje
delnica Italcantieri v Tržiču. Ladje
delnica ima zagotovljeno delo do 
konca 1977. leta — je dejal Stopper 
— in sicer z naslednjimi naročili: 
Fincantieri je naročila štiri «bulk- 
carriers» po 81.000 ton, ki naj bi

da se mora nadaljevati vse do tre- jih do prvotnih načrtih zgradili v
___ ti— i-„ ___ i i i J_____ .*•. _I____ -___________________nutka, ko se bo položaj pri nas ko
likor toliko normaliziral. S svoje 
strani bodo deželni organi še v 
tem tednu pripravili vrsto zakon
skih osnutkov za sprotno uresniče
vanje posegov, ki jih predvidevajo 
vladni odloki v korist prizadetim 
krajem. Deželni odbor se obvezuje 
— je zaključil Comelli — da se 
bo ob sodelovanju deželnega sve
ta zavzemal za čimprejšnje uresni
čevanje načrtov, upoštevajoč pri 
tem načelo, da izjemen položaj za
hteva izjemne ukrepe in postopke.

V prvem delu seje je deželni svet 
vzel formalno na znanje odstop treh 
svetovalcev (Cuffara in Baracetti- 
ja od KPI in Giusta od KD), ki 
nastopajo kot kandidati na vo
litvah. Na njihova mesta so stopili 
novi svetovalci Franco Comuzzi in 
Claudio Tonel za KPI ter Balilla 
Fratini za KD.

Iz istega razloga sta odstopila tu
di dva člana deželnega odbora, in 
sicer demokristjana Bruno Giust 
(odborništvo za krajevne uprave) in 
Alleo Mizzau (odborništvo za šol
stvo in kulturo). Ker je Mizzau 
po potresu sklenil, da se bo kan
didaturi odpovedal, da bi ostal v 
Furlaniji, ga je deželni svet na vče
rajšnji seji pri ustreznem glaso
vanju potrdil za efektivnega odbor
nika, za novega odbornika za kra
jevne ustanove pa je bil izvoljen 
demokristjan Rino Bianchini. Oba 
sta bila izvoljena z 31 glasovi (v 
dvorani je bilo 56 svetovalcev, e- 
den se je glasovanja vzdržal, 24 pa 
jih je oddalo bele glasovnice).

V nadaljevanju seje je deželna 
skupščina izglasovala tri zakone. 
Prvi se nanaša na vrsto olajšav, ki 
jih bodo deležne krajevne ustanove 
pri poravnavanju finančnih obvezno
sti in je bil sprejet soglasno. Dru
gi zakon daje na razpolago nova 
finančna sredstva za uresničeva
nje javnih del krajevnega in de
želnega značaja. Pri glasovanju so 
se svetovalci KPI in MSI vzdržali 
druge svetovalske skupine pa so

DRUGE VESTI 
NA ZADNJI STRANI

DRUŠTVO SLOVENCEV 
MILJSKE OBČINE

vabi na

VESELICO
s kulturno - zabavnim sporedom 

22. maja ob 20.30 v kinodvorani «Roma» — Ul. Roma 8

Nastopajo:
Godba na pihala od Korošcev —- Otroci slovenskih osnovnih šol 
miljske občine — Moški pevski zbor «Valentin Vodnik» iz Doline — 
Slovensko amatersko gledališče iz Trsta — Tržaška folklorna 

skupina «Stu ledi»

drugih obratih grupe: ladjedelni
ca bo nadalje zgradila na lasten 
račun še eno 43.700-tonsko petrolej
sko ladjo, enako ladji, ki jo je 
pred časom naročila mehiška druž
ba Pemex. Po vsej verjetnosti bo 
tudi to drugo enoto odkupila Pe
mex. Nadaljnja naročila je ladje
delnici zagotovilo ministrstvo za o- 
brambo. «Italcantieri» namerava na
dalje zgraditi na lasten račun dve 
140.000-tonski petrolejski enoti, o- 
pustila pa bo gradnjo večjih tan-

(Nadaljevanje na zadnji strani)

Zlatko Priča 
v Trstu

Danes ob 18.30 bo v tržaški ga
leriji «Planetario», v UL Armando 
Diaz 1, odprl razstavo svojih del 
jugoslovanski umetnik Zlatko Priča. 
Hkrati bo predstavljena občinstvu 
monografija o tem pomembnem li
kovniku ob priliki njegovega že 35- 
letnega uveljavljanja na likovnem 
področju. Monografijo sta pripravi
la Marco Vaisecchi in Corrado Mar
san. Kot smo zvedeli, bo na otvo
ritev razstave prišel tudi sam Zlat
ko Priča.
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ZA UČINKOVITEJŠO AKCIJO OBNOVE PRIZADETIH KRAJEV

V OKVIRU DEŽELNEGA SVETA 
BO DELOVALA POSEBNA KOMISIJA
Tako so včeraj sklenili načelniki svetovalskih skupin v deželnem svetu, 
ki so med drugim namenili 20 milijonov lir solidarnostnemu skladu

V Trstu so se včeraj sestali na
čelniki svetovalskih skupin v dežel
nem svetu ter razpravljali o vpra
šanjih načrtovanja in uresničeva
nja posegov za obnovo prizadetih ob
močij, ki so bili poverjeni deželi 
B’urlaniji-Julijski krajini. Srečanja, 
ki ga je vodil predsednik deželne
ga sveta Pittoni, so se udeležili 
svetovalci Colli (KPI), Zanfagnini 
(PSI), Coloni (KD), Lonza (PSDI), 
Morelli (MSI) in Rinaldo Bertoli 
za mešano skupino. Potem ko je 
Pittoni orisal sedanji položaj glede 
možnosti čim prejšnjega začetka ob
novitvenih del v prizadetih krajih 
na podlagi vladnega dekreta, so na
čelniki svetovalskih skupin najprej 
obravnavali vrsto predlogov za u- 
činkovitejše reševanje številnih nuj
nih problemov v okviru čim širšega 
sodelovanja vseh sil v deželnem sve
tu, ki jih je iznesel načelnik sve
tovalske skupine PSI Zanfagnini.

Iz dolge poglobitve tega vpraša
nja je izšla pripravljenost, da se 
ustanovi v okviru deželnega sveta 
posebna komisija za probleme ob
nove prizadetih območij, ki naj bi 
jo sestavljalo 15 svetovalcev v pred
stavništvu vseh političnih sil v de
želnem svetu. Komisija, ki naj bi 
jo formalno ustanovili na današnji 
seji deželnega sveta, bo proučeva
la vse potrebe in zahteve prizadete
ga prebivalstva ter določala, kako 
naj se izvede obnova krajev, ki 
jih je porušil potres in v tem ok
viru, kako naj se uporabijo sred
stva iz solidarnostnega sklada. Na
čelniki svetovalskih skupin so na 
včerajšnji seji sprejeli tudi Zanfa- 
gninijev predlog, naj bi odslej de
želni svet na vseh sejah sproti raz
pravljal o poteku akcije za obnovo 
porušenih krajev. Obenem so skleni
li, da se bo delo deželnega sveta 
pospešeno nadaljevalo tudi v ob- 

j dobju predvolilne kampanje.
! Na včerajšnjem srečanju so med 
drugim sklenih nameniti deželne
mu solidarnostnemu skladu za ob
novo prizadetih območij naše deže

le dvajset milijonov lir, ki so jih 
prispevali deželni svetovalci ter raz
ne stranke, ki so zastopane v de
želnem svetu.

Razprava o mamilih 
na prizivnem sodišču

Na prizivnem sodišču se je vče
raj pričel proces proti skupini mla
dih Tržačanov, ki so bili obtoženi, 
in nato obsojeni, posesti, razpečeva
nja in uživanja mamil. Mladeniče 
so aretirali leta 1974 in sicer po 
stanovanjskih preiskavah, ki jih je 
policija izvedla v Ul. S. Cilino. Pro
ces pred kazenskim sodiščem se 
je zaključil lani: sodni zbor je ob
sodil 27-letnega Enza Vranicha in 
23-letnega Giuliana Slamo na 2 leti 
in 2 meseca zapora, 24-letnega Wal- 
lyja Ardizzona, 21-letnega Mlchele- 
ja Giarretto in 26-letnega Tullia Ba- 
rolija na 2 leti in 10 mesecev za
pora ter 22-letnega Claudia Miscu- 
lina na 8 mesecev zapora. Poleg 
teh je vložilo priziv še pet mladih, 
ki so jih na procesu prve stopnje 
oprostili zaradi pomanjkanja do
kazov.

Državni tožilec je včeraj zahte
val potrditev prvostopenjskega so
dišča. Proces se bo zaključil v po
nedeljek.

Razstave
V umetnostni galeriji «Il Tribbio»

so odprli razstavo najnovejših del 
tržaškega slikarja P. Ferfoglie. Raz
stava Im odprta do 27. maja.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124: Bazovica: tel. 

226 165; Opčine: tel. 211-001; Prosek: 
tel. 225-141; Božje polje Zgonik: tel. 
225-596; Nabrežina: tel. 200-121; Se
sljam tel. 209-197: žavlje: teh 213-137; 
Milje:, tel 271-124.

CELODNEVNA OSNOVNA ŠOLA 
RICMANJE - DOM JO

priredi v nedeljo, 23. maja, ob 
16. uri v ricmanjski osnovni šoli 
slovesnost s kulturnim sporedom 
ob poimenovanju osnovne šole v 
Ricmanjih po pesniku in bene
škem narodnem buditelju

IVANU TRINKU 
— ZAMEJSKEM

Vabljeni!

Gledališča
VERDI
Pri gledališki blagajni so na raz

polago vstopnice za današnji (ob 21. 
uri, red A) in jutrišnji (ob 18. uri, 
red B) simfonični koncert, med ka
terim bodo predvajali v obliki ora
torija Berliozovo «Faustovo preklet
stvo». Dirigent Jean Perisson, soli
sti Nadine Denize, Guy Chauvet, Ro
ger Soyer in Ferruccio Furlanetto. 
Orkester in zbor gledališča Verdi.

ŠOLA GLASBENE MATICE TRST 
PD «IGO GRUDEN»

priredita

NASTOP 
DOLENJSKIH 
GLASBENIH ŠOL

jutri, 22. t.m., ob 17. uri 
v dvorani PD Igo Gruden 
v Nabrežini.

ŠOLA GLASBENE MATICE TRST 
šolsko leto 1975-76

Jutri, 22. maja, v dvorani J. 
Gallus, Ul. R. Manna 29, ob 
20. uri

II. ZAKLJUČNA 
AKADEMIJA

Vljudno vabljeni. Vstop prost.

Združenje staršev 
osnovne šole pri Sv. Ani

vabi na skupno sejo vse 
bivše učence, starše in ti
ste, ki se zanimajo za slo
vensko šolo pri Sv. Ani.

Na dnevnem redu bo bra
nje štirih referatov predlo
ženih kandidatov, ter glaso
vanje za dokončno ime, po 
katerem naj bi se imenovala 
šola pri Sv. Ani.

Srečanje bo jutri, 22. ma
ja, ob 17. uri v šolskih pro
storih pri Sv. Ani.

ŠD Breg priredi v četrtek, 27. t.m., 
izlet v Kočevje, ob priUb.,.ilWJŽaeSa 
srečanja občin- 'Dolina:—in—Kočevje:- 
Vpisujejo odborniki športnih društev 
in odborniki prosvetnih društev.

SPDT priredi v nedeljo, 6. junija, 
avtobusni izlet na Učko. Za dobre 
planince možnost vzpona na vrh Pla
nika in sestop v Usino, kjer bo pri 
koči čakal avtobus. (Učka 3 ure ho
da, Planik in Lisina 6 ur in pol.) 
Vpisovanje do 1. junija v Ul. Gep
pa 9. Urad ZSŠDI.

Bivšim aktivistom osvobodilnega gi
banja sporočamo, da je vpis za iz
let 30. t.m. zaključen, ker so vsi 
prostori zasedeni. Pozivamo prijav- 
Ijence, ki niso še poravnali prispevka 
za izlet, da to uredijo še ta teden 
na naslovu: Trst, Ul. Montecchi 6, 
III. nadstr., soba št. 40.

Prosvetno društvo «Ivan Grbec» iz 
škednja priredi v nedeljo, 13. junija, 
celodnevni izlet na Vrhniko in v Lju
bljano. Za izlet bodo vpisovali vsak 
delavnik od danes, 21. maja, do so
bote, 5. junija, med 18. in 20. uro 
v društvenih prostorih. Pohitite s 
prijavami!

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 21. maja 

rvoN
Sonce vzide ob 4.27 in zatone ob 

19.36 — Dolžina dneva 15.09 — Luna 
vzide ob 0.42 in zatone ob 12.17.

Jutri, SOBOTA, 22. maja 
MILAN

Vreme včeraj: Najvišja temperatu
ra 26,3 stopinje, najnižja 17,3, ob 19. 
uri 22,8 stopinje, zračni pritisk 1009,4 
mb stanoviten, brez vetra, nebo po- 
oblačeno, morje malo razgibano, tem
peratura morja 20 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 19. maja se je v Trstu ro

dilo 9 otrok, umrle pa so 3 osebe.
Umrli so: 68-letni Guerrino Pechia- 

rich, 77-letni Pietro Stefanutti in 90- 
letna Ortensia Trevisan vd. Franzo- 
lini.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina - Patuna, Campo S. Giaco
mo 1; de Leitenburg, Trg S. Giovan
ni 5; Al S. Andrea, Trg Venezia 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

A. Barbo, Trg Garibaldi 4; Godi
na, AllTgea, Ul. Ginnastica 6; Chia
ri - Grotti, Ul. Tor S. Piero 2.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba za zavarovance INAM 

in ENPAS od 22. do 7. ure. tek
štev. 732-627.

Mali oglasi
ZAKONCA z državno službo iščeta 

dvosobno stanovanje v najem, v 
mirnem kraju tudi izven Trsta. Te
lefonirati 730-228 (ob urah kosila).

OGLASNA AGENCIJA išče dva mla
deniča, po možnosti študenta, za 
akvizitersko delo. Dobri pogoji. Pis
mene ponudbe na: FERMOPOSTA 
PATENTE N. 22249 - 34100 Trst - 
Trieste,

SPD TABOR — OPČINE
Jutri, v soboto, ob 20. uri 

in v nedeljo, 23. t.m., ob 16. 
uri v prosvetnem domu na Op
činah

ERNEST TIRAN
«ČUDEŽNE GOSLI»

Režija LELI NAKRSTOVA 
Izvirna glasba Ubald Vrabec 
Glasbena oprema Igor Simonič 
Kostumi Marija Vidau

Moški pevski zbor «I. Gruden» 
in

dekliški pevski zbor «I. Gruden»
pod vodstvom Sergija Radoviča 
prirejata koncert v društveni dvo
rani v Nabrežini.

Kot izredni gost bo sodeloval 
Stane Raztresen, član SSG iz 
Trsta.

Koncert bo v nedeljo, 23. t.m., 
z začetkom ob 18. uri.

Vljudno vabljeni.
čisti dobiček večera je name

njen žrtvam potresa v Beneški 
Sloveniji.

Prosveta
Šentjakobsko prosvetno društvo «L 

Cankar» priredi v petek, 28. maja, 
ob 20.30 v Ul. Montecchi 6 Cankar
jevo proslavo. Nastopili bodo pevci 
bivšega društvenega zbora, Slovensko 
amatersko gledališče in moški pev
ski zbor «I. Gruden» iz Nabrežine. 
Vljudno vabljeni!

Razna obvestila
LD Dekani prireja pod pokrovitelj

stvom LZ Koper SREČANJE LOV
SKIH PEVSKIH ZBOROV SLOVENI
JE V DEKANIH jutri, 22. t.m., ob 
18. uri Nastopajo lovski pevski zbori: 
LPZ Globoko, LPZ LD Podgorje pri 
S. Gradcu, oktet LZ Maribor, oktet 
LD Sodražica, LPZ LD Dekani. O- 
glejte si še razstavo SLOVENSKA 
ISTRA od 15. do 18. ure v stari šoli-

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.30 

dva filma režiserja Andyja Warho- 
la: «Mario Banana» in «My Hu- 
stler».

Ariston 16.30 «La linea del fiume». 
Barvni film za vse. Izkupiček gre 
za žrtve potresa.

Mignon 16.00 «San Babila ore 20, un 
delitto inutile». Režija Carlo Lizza- 
ni. Barvni film. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Grattacielo 16.30 «Gli uomini falco». 
Barvni film. Igrata James Coburn 
in Susanna York.

Fenice 16.00 «La orca». Barvni film, 
v glavni vlogi Michele Placido, 

^.prgf^yedan mladini pod 18. letom- 
Excelsior 16.00 «Una magnum special 
, per Tony Saitta». Igrajo Stuart Wid- 

Jjjf.lfJohn Saxons, Martin Landau. 
Prepovedan mladini pod 14. letom- 
Barvni film.

Nazionale 16.00 «Sandokan - H. del»- 
Igrajo: Kabir Bedi, Carole Andra 
in Philippe Leroy. Barvni film- 

Eden 16.30, 19.40, 22.15 «Arancia mec
canica». Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Ritz 15.30 «Killer elite». Barvni filffl’ 
v katerem igra James Caan. Pre" 
povedan mladini pod 18. letom. 

Aurora 16.15 «Culastriscie, nobile ve" 
neziano». Igrata Claudia Mori m 
Marcello Mastroianni. Barvni film- 

Cristallo 16.30 « Il secondo tragico 
Fantozzi». Igrajo Paolo Villaggi0' 
Anna Mazzamauro in Liu Bosisio- 

Capitol 16.30 «Amore vuol dir g6^0" 
sia». Igrata Enrico Montesano, Bar
bara Bouchet. Barvni film. PrcP0" 
vedan mladini pod 14. letom. 

Filodrammatico 16.15 «Inhibition». féra 
Claudine Becary. Barvni film. P16" 
povedan mladini pod 18. letom. 

Moderno 16.3Ó « Carambola Filoty®’ 
tutti in bucca». Igrata Michel Co y 
in Paul Smith. Barvni film.

Impero 16.30 «Soldato blu». Igra Can 
dice Bergen. Barvni film. Prepo
vedan mladini pod 14. letom. 

Vittorio Veneto 16.30 «Tracce di r 
setto e di droga per un detective»- 
Igrata F. Nero in F. Bolkan. ®ar(j 
ni film. Prepovedan mladini P00 
14. letom. Samo danes.

Ideale 16.00 «Riti, magie nere e * 
grete orge nel '300». Barvni h 
Prepovedan mladini pod 18- 'et;0 ' 

Radio 16.00 «La furia del drago • 
Igra Bruce Lee. Barvni film- . 

Astra 16.30 «Paolo il freddo». Barv 
film. Igrata Franco Franchi in 
cio Ingrassia.

Abbazia 16.00 «Quel caldo ain0 
Barvni film za vse. ,|10.

Volta (Milje) 17.00 «La ragazza 1° 
ri strada». Igrata Zaudi 
Lue Merenda. Barvni film. Pre 
vedan mladini pod 14. letom.

—

IMSti
BPMl

TEČAJI VALUT V MILANU 
DNE 20. 5.1976

Ameriški dolar: debeli 
drobni

Funt šterling 
Švicarski frank 
Francoski frank 
Belgijski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Kanadski dolar 
Holandski fiorini 
Danska krona 
Švedska krona 
Norveška krona 
Drahma: debeli 

drobni
Dinar: debeh 

drobni

841.50 
820.—

1530.—
338.—
178.-
20,80

326.50 
45,50

840.—
308.—
138.—
188.—
150.-
22.—

23.-
44.-
44.-

MENJALNICA
vseh tujih valut
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GORIŠKI DNEVNIK
V OKVIRU AKCIJ ZA POMOČ ŽRTVAM POTRESA

Sindikati za večjo koordinacijo 
pri pomoči prizadetim krajem

Jutri se bodo predstavniki enotne sindikalne 
zveze sestali s predstavniki krajevnih uprav

Cankarjeva proslava 
na proseški šoli

Ob 100-letnici Cankarjevega roj
stva je bila včeraj popoldne Cankar
jeva proslava tudi na srednji šoli 
«Fran Levstik» na Proseku. Name
njena je bila dijakom pa tudi star
šem, ki so se vabilu odzvali v veli
kem številu.

Na programu sta bili najprej dve 
narodni pesmi, ki jih je zapel šolski 
zbor pod vodstvom prof. Sergija Ra
doviča. Sledil je nastop dijakov z 
lepljenko Cankarjevih odlomkov in 
prizorov, ki sta jo sestavili prof. 
Olga Lupine in prof. Vera Ban s 
sodelovanjem dramskega krožka.

Gost uspelega večera je bil član 
Slovenskega stalnega gledališča Sta
ne Raztresen, ki je podal daljši od
lomek iz «Hlapca Jerneja» in je bil 
deležen toplega aplavza.

S pripravljenostjo in zavzetostjo 
nastopajočih je tako proseška šola 
dokazala, kako spoznava, ceni in 
Prevzema v mejah svojih možnosti 
Cankarjevo kulturno dediščino.

Kar 93 primerov 
nalezljivih obolenj

Zdravstveni funkcionar tržaške ob
čine je v obdobju od 10. do 16. t.m. 
zabeležil izredno visoko število pri- 
jnerov nalezljivih obolenj: 93. Od 
tega je bilo kar 31 primerov noric 
in 24 primerov ošpic. Zdravstveni 
funkcionar je ugotovil tudi en smrt
ni primer zaradi tetanusa (izven ob
čine). Poleg tega je prišlo še do na
slednjih nalezljivih bolzoni: rdečke 
15 primerov (5 izven občine), škrla- 
unka 7, vnetje priušesne slinovke 4 
O izven občine), srbečica 6 (vsi iz- 
ijen občine), nalezljivo vnetje jeter 
; (1 izven občine) in oslovski ka
pelj 1.

Obvestilo Kmečke zveze
Kmečka zveza obvešča člane, da 

bodo njeni uradi izpolnjevali pri
jave dohodkov do 22. t. m., in sicer 
izključno članom.
. Da ne bodo čakali zaman, naj 
imajo člani s seboj:
*• Kopijo lanske prijave (razen če 

je niso pustili v naših uradih), 
ali posestne liste za zemljišča in 
za hiše.
Davčne kartele (zadnje, ki so 
jih dobili).

3. Osebne podatke vseh družinskih 
članov.

4- Potrdila delodajalcev o lani iz
plačanih prejemkih (Mod. 101) a- 

li pokojninah ter morebitnih iz
plačanih zaostankih ali odpravni
nah (Mod. 102), ali o otroških do
kladah za kmete, 

te Podatke o avtih, ki jih imajo, 
o- Potrdila o dohodkih in stroških 

v zvezi z avtonomnim delom (mo
rebitni prevozi za druga, občas
na dela, itd.).
Uradi Kmečke zveze bodo poslo

vali v rednem poslovnem času.

V okviru solidarnostnih akcij za 
pomoč žrtvam potresa, ki se v teh 
dneh nadaljujejo z nezmanjšanim 
zagonom in ki jih vodijo razne or
ganizacije, je enotna sindikalna zve
za CGIL, CISL in UIL sporočila, da 
je navezala tesnejše stike z vsemi 
krajevnimi upravami in drugimi or
ganizacijami, z namenom, da bi 
vzpostavila trdnejšo in trajnejšo po
vezavo in koordinacijo pri posredo
vanju pomoči prizadetim krajem. V 
ta namen je sindikalna zveza mne
nja, da bi bilo treba omejiti to ak
cijo na specifično območje ter v 
tem okviru predlaga Beneško Slove
nijo. O tem bodo predstavniki sin
dikalne zveze ter pokrajine in dru
gih krajevnih uprav podrobneje raz
pravljali na skupnem sestanku, ki je 
napovedan za soboto zjutraj. Sindi
kati so obenem sporočili, da so že 
vzpostavili posreden stik s koordi
nacijskim odborom društev Bene
ške Slovenije.

Doslej je potekala pomoč, tako v 
zbiranju denarnih sredstev ali dru
gih najnujnejših življenjskih potreb
ščin in gradbenega materiala, kot 
pri organiziranju delovnih skupin v 
raznih tržaških podjetjih, potom vi
demske prefekture, ki je sproti do-i 
ločala, v katere kraje naj se zbrana 
sredstva in potrebščine stekajo in 
kam naj gredo delove skupine, od
slej pa bi bilo treba, kot rečeno, 
osredotočiti vso pomoč na določeno 
območje.

Kar zadeva akcije deželne uprave 
v tem pogledu, naj omenimo, da je 
podpredsednik deželnega sveta Va
nisco tudi včeraj nadaljeval ogled 
prizadetih krajev ter se sestal s 
predstavniki raznih krajevnih uprav. 
Včeraj je obiskal tudi Rezijo, kjer 
se je pozanimal za problem poško
dovanih poslopij ter za ureditev šo- 
torišč. Naknadno se je sestal s pred
sednikom Comellijem, odbornikom za 
javna dela Riguttom in svetovalcem 
Colonijem ter jim orisal položaj v 
prizadetih krajih, istočasno pa pou
daril potrebo po takojšnji pomoči. 
Posebej je poudaril potrebo po uved
bi socialne službe v šotoriščih, usta
novitev posebnih šolskih tečajev v 
prizadetih krajih ter izpopolnitev 
zdravstvene službe.

Deželna uprava je v posebnem 
poročilu izrazila javno zahvalo teh
ničnemu uradu, ki je dal v teh 
dneh izredno pomoč pri premago
vanju številnih težav tehničnega zna
čaja. Tehnični urad je namreč z 
včerajšnjim dnem prešel pod de
želno upravo. Deželna uprava je 
zato izrazila željo, da bi ta prehod

pristojnosti ne povzročil zastojev pri 
nadaljnjih posegih v pomoč krajem, 
ki jih je prizadel potres.

Danes bo prispel v Videm kar
dinal Terrence Cook, newyorški nad
škof, ki bo v imenu ameriške ško
fovske konference navezal stike z 
našo deželo ter pripomogel k ob
novi prizadetih krajev. Jutri, ob 
19.30 bo imel na sedežu CRS na 
Opčinah tiskovno konferenco.

Nadomestne vožnje 
na progi Trbiž-Videm

Nadomestne avtobusne vožnje na 
progi Videm - Trbiž, ki jih je uvedla 
uprava državnih železnic, ker je ne
davni potres poškodoval železniško 
progo, bodo z današnjim dnem ome
jili na predel Pontebba - Videm. Iz
jema bodo le avtobusne vožnje, ki 
nadomeščajo vožnje vlakov št. 9637 
ter št. 9642 in 232. Med železniškima 
postajama v Trbižu in Pontebbo se 
bo železniški promet redno odvijal, 
medtem ko je mednarodni železniški 
promet še vedno usmerjen v Gorico 
in Novo Gorico.

Varujmo kanale 
in potoke 
pred onesnaženjem
Goriški observatorij za obo

lenja rastlin opozarja kmetoval
ce na območjih, ki jih je priza
del potres, naj bodo skrajno 
previdni pri ravnanju z vodo, 
ki jo črpajo iz kanalov in po
tokov. Zaradi okvar na števil
nih vodovodih, se namreč vo
da iz kanalov in potokov upo
rablja tudi za napajanje živine. 
Vsako, še najmanjše onesnaže
nje s kemikalijami (proti para
zitom, plevelu in podobno) je 
lahko v takem položaju usodno. 
Kmetovalci naj bodo previdni 
zlasti pri delu na poljih, ki le
žijo vzdolž kanalov in potokov, 
pa tudi pri ravnanju s posodo 
ob vodi. Observatorij priporo
ča, naj kmetovalci odložijo raz- 
kuževalna in podobna dela, ki 
niso nujno potrebna, v vsakem 
primeru pa naj skrbno pazijo, 
da ne bodo odlagali ostankov 
preparatov v bližini kanalov in 
potokov.

Pismo uredništvu

Odprto pismo tržaškemu županu
Spoštovani gospod

Marcello spaccini
tržaški župan

Trg Zedinjenja Italije 4 
34121 TRST

2e zopet Vas moram nadlegovati 
zaradi Krivičnega postopanja občrn- 
skin uslužbencev ter zaradi nepri- 
oiernega obnašanja občinskega lunk- 
cionarja in odbornika.

Da vam bo povsem jasno, za kaj 
Sre, naj na KratKo opišem potek 
dogodkov °d samega zacetKa zade
ve. Dne 15. oktobra 1911 sem se 
Preselil in 13. marca 1972 sem pis
meno prosu IV. oddelek občinske 
uprave, naj mi ne nalaga več pri
stojbin za greznice m za odpadke 
Pa račun prejšnjega stanovanja, ki 
sem ga bil medlem januarja mese- 
ca prodal. Obenem sem sporočil 
Približno površino novega stanova- 
nja. Očitno z namenom, da občin
ski upravi omogočim izračun obeh 
Pristojbin na račun novega sta- 
hovanja.

Dne 23. oktobra 1973 sem prejel 
°d navedenega oddelka občinske u- 
Prave poziv, naj se zglasim zaradi 
Prispevka za greznice. Ker je bilo 
vabilo samo v italijanščini, sem 24. 
Uktobra 1973 pismeno zaprosil za 
Slovenski prevod, ki sem ga prejel 
Sete ly. novembra 1973. Dne 26. no
vembra istega leta sem se zglasil 
v navedenem uradu, kjer so vztra
jali pri trditvi, da sem dolžan pla- 
cati povišek zaradi zakasnelega vpi
sa. Na moj ugovor, da sem jih pra
vočasno obvestil, so se izgovarjali, 
da v svojem dopisu od 13. marca 

nisem navedel, da je novo sta- 
Povanje moja last. Ker nisem ho
tel podpisati italijanske prijave (o 
slovenskih ali dvojezičnih obrazcih 
Pl ne duha ne sluha v občinskih 
Uradih), temveč zahteval slovensko 
Prijavnico, mi je pristojna urad- 
Pica zagrozila z uradno ugotovitvijo, 
"Uteri sledi globa. Moral sem od
ločno nastopiti pri Vašem tajniku 
hi pri ravnatelju oddelka, da sem 
končno dobil slovensko spisano pri
javo.

beto pozneje sem prejel poziv, 
Paj se zglasim v istem uradu 
faradi pristojbine za odpadke. Dne 
27. novembra 1974 sem zaprosil za 
slovenski prevod vabila. Ker pre
voda nisem dobil, se nisem zglasil 
v uradu. Dne 24. junija 1975 sem 
Prejel poziv, naj na občini dvignem 
Papirje v zadevi pristojbine za od
padke. Ker je bil poziv samo v ita- 
hjanščini, se nisem odzval. Ko- 
Pec leta 1975 sem dobil na dom spis 
? uradni ugotovitvi s krepko zara- 
eunanimi poviški zaradi zapoznele- 
Sa vpjsa Stopil sem do pristojnega 
Pbčinskega odbornika, da bi prote
stiral. Odbornik, takrat je oprav
ljal to funkcijo Dušan Hreščak, je 
Poklical ravnatelja oddelka dr. Lu- 
eiana Pušpana in ta je poskrbel 
Za mapo z vsemi spisi. Tam je bila 
seveda moja prošnja od 13. marca

1972 in moja dvojezična prijava iz 
novembra 1973: tudi dr. Pušpanu je 
bilo jasno, da ni mogoče vztrajati 
pri trditvi, da nisem pravočasno 
prijavil preselitve, in pri zahtevi, 
da plačam povišek zaradi zakasne
lega vpisa. Pred odbornikom in 
menoj je na tozadevni spis, ki sem 
ga bil prinesel s seboj, zapisal, 
aa nisem aoizan plačati poviška za 
zakasneli vpis.

Dne 28. aprila 1976 pa sem prejel 
od davčne izterjevalmce v Trstu 
davčni list št. 96j531, s katerim me 
občina med drugim terja za 672 lir 
poviška zaradi zakasnelega vpisa 
pristojbine za odpadke. Davčni list 
je sicer brez vsake zakonite veljave, 
ker je brez slovenskega prevoda, 
vendar mi krivično zaračunani povi
šek za zamudo, ki je nisem zakrivil, 
ni dal miru in sem se danes na
potil na pristojni urad, da primerno 
protestiram. Ko sem ugotovil, da je 
pisarna dr. Pušpana prazna, sem 
potrkal na vrata pisarne pristojne
ga odbornika Ranierija Vergerija. 
Na poziv «Avanti!» sem vstopil, 
vljudno pozdravil in povedal,kaj že
lim. Odbornik Vergerlo je začel po
navljati. da ne razume, prisotni dr. 
Pušpan pa je molčal. Ko sem izrazil 
Zeljo, da bi gospod odbornik pokli
cal tolmača, je Vergerio začel raz
lagati, da tržaška občina ni v 
neki drugi državi, da je v Italiji in 
da je treba govoriti italijansko. Ker 
je bilo očitno da mož ni hotel razu
meti, sem sedel na stolico za stran
ke. Medtem ko so bili viceprefekt 
dr. Mellaro, finančni intendant dr. 
Liciardello, ravnatelj izterjevalnice 
Gregon, poštni funkcionar dr. Car
bone in drugi neglede na jezik, ki 
sem ga govoril, toliko olikani, da 
so mi sami takoj ob prihodu ponu
dili stolico, odbornik Vergerio ni 
zmogel drugega, kot da me je vpra
šal, s čigavim dovoljenjem sem se
del. Ko sem mu odgovoril, da mi
slim počakati na tolmača, je pos
pravil svoje papirje in, ker se mu 
je nenadoma začelo muditi, odšel. 
Medtem se je opogumil dr. Pušpan 
in mi začel očitati neolikanost, ker 
se nisem predhodno najavil. Po
leg tega mi je začel brati levite, da 
znam italijansko bolje kot on, da 
sem prejšnjikrat, ko je bil odbornik 
Hreščak, govoril z njim italijansko, 
zdaj, ko je odbornik Italijan, pa ho
čem govoriti slovensko. Ker sem 
obsedel na stolici za stranke, mi je 
začel groziti, da bo poklical redarje 
če takoj ne zapustim odbornikove pi
sarne. Svest si pravice, da govo
rim tako z občinskim odbornikom, 
kot z občinskim funkcionarjem in 
končno tudi z mestnimi redarji 
v svojem materinem jeziku, sem na 
na njegovo grožnjo odgovoril, da 
mi naredi uslugo, če pokliče redar
je. Tedaj je odšel in me pustil v pi
sarni samega z vratarjem. Ta mi 
je menda skušal dopovedati, da je 
treba govoriti italijansko, ker ni več 
onega drugega odbornika.

Končno sem se odločil, da se pri
tožim pri Vas osebno in odšel. Ker 
Vas ni bilo v uradu, Vam po tej 
poti sporočam svoje nezadovoljstvo:
a) zaradi slabega poslovanja IV. od

delka, ki kljub moji hitri pri
javi spremembe stanovanja ni 
pravočasno ukrepal in mi oumeril 
pristojbine za greznice in odpad
ke od novega stanovanja;

b) zaradi slabega poslovanja IV. 
oddelka, ki je hotel svojo malo
marnost zakriti s tem, da je za
mudo in povišek za zakasneli 
vpis naprtil meni;

c) zaradi slabega poslovanja IV. 
oddelka, ki nima dvojezičnih po- 
zivnic, prijavnic in drugih ti
skovin;

č) zaradi šovinističnega izpada od
bornika Vergerije, ki dobro ve 
(upam, da so vsaj občinski od
borniki o tem obveščeni), da so 
v isti stavbi nameščeni trije tol
mači za slovenščino, ki je dobro 
razumel, da govorim slovensko, 
in bi poleg tega moral vedeti, 
da imamo Slovenci pravico go
voriti z oblastmi slovensko, če
prav smo v Italiji;

d) zaradi neprimernega obnašanja 
dr. Pušpana, ki bi moral vedeti, 
da je moje znanje italijanščine 
moja zasebna zadeva, ki nikakor 
ne prejudicira moje pravice, da 
z vsemi oblastmi v tržaški po
krajini govorim slovensko (to 
sem mu bil lani jeseni vpričo 
odbornika Hreščaka obširno o- 
braziožil, toda, čeprav sem ta
krat govoril italijansko, očitno ni 
razumel). Poleg tega bi dr. Puš
pan moral vedeti, da je pravica, 
govoriti z oblastmi slovensko, mo
ja pravica in z njo razpolagam, 
kot sam hočem;

e) zaradi nekorektnega ravnanja dr. 
Pušpana, ki mi je jeseni zagoto
vil, da nisem dolžan plačati povi
ška zaradi zapoznelega vpisa, 
nato pa mi je dal zaračunati 
povišek. Sicer les ne vem, ali je 
imel po zakonu pravico, kaj za
gotoviti, ali pa mi je pod od
bornikom Hreščakom zagotovil 
nekaj nezakonitega, vsekakor pa 
vztrajam pri stališču, da sem 
tako glede pristojbine za grezni
ce kot glede pristojbine za od
padke pravočasno prijavil preseli
tev in zato nisem dolžan plača
ti nikakršnega poviška.

Zato Vas prosim, da poskrbite za 
boljše poslovanje IV. oddelka ob
činske uprave in da mi v smeslu 8. 
člena osimskega sporazuma zago
tovite polno uživanje pravic, ki mi 
jih zagotavlja 5. člen posebnega 
statuta, tako pri postopkih v zvezi 
z občinskimi pristojbinami, kot tudi 
pri vseh ostalih stikih z občinsko
upravo. .

Z odličnim spoštovanjem
Trst, 18. maja 1976

SAMO PAHOR
Ulica Brandežija 75 
34128 TRST

KD NI SPREJELA PREDLOGOV LEVICE

ki ga je na pokrajini pripravil enotni olPor
Trombetta in Paiza obrazložila na tiskovni konferenci nega
tivno stališče demokristjanov - Predsednik Agati je sklical 
pokrajinski svet brez predhodnega sporazuma s strankami

Ob stoletnici Cankarjevega rojstva priredi kro
žek «Rinascita» v ponedeljek, 24. maja, ob 20.30 
v dvorani hotela Palače predavanje na temo;

POLIIIČNA IN DRUŽBENA MISE!
V 1ITERARNEM DEEU IVANA CANKARJA

Predaval bo v italijanščini 
slavist ACE MERMOLJA

Vabljeni !

Socialisti in komunisti ne bodo v 
ponedeljek na seji pokrajinskega 
sveta glasovali za proračun, ki ga 
predlaga enobarvni demokristjanski 
pokrajinski odbor ob verjetni pod
pori socialdemokratov in republilian- 
cev. To sta včeraj popoldne pove
dala na tiskovni konferenci tajnika 
PSI Gianfranco Trombetta in KPI 
Tullio Paiza. Oba politična tajnika 
sta tudi ob sodelovanju svetovalcev 
dr. Štefana Bukovca in Renata Riz- 
zija zavrnila izsiljevanje krščanske 
demokracije, ki skuša zvrniti na le
vičarje krivdo za razpust pokrajin
skega sveta in imenovanje komi
sarja.

Tajnik PSI Trombetta (to je bil 
prvi njegov javni nastop v tej funk
ciji) je povedal, zakaj je prišlo do 
sedanjega stanja. 6. aprila je po
krajinsko vodstvo KD sklenilo pred
lagati pokrajinskemu svetu politič
ni proračun z zahtevo po kvalifici
rani večini trinajstih svetovalcev. 
To je pomenilo, da bi morali za 
proračun glasovati tudi levičarji, saj 
imajo večinske stranke le 12 sve
tovalcev. PSI je tedaj povabila 
stranke ustavnega loka, ki imajo 
zastopstva v pokrajinskem svetu 
(KPI, KD, PSDI in PRI) na sesta
nek. Prišli so vsi, sestankov je bi
lo od tedaj še pet, zadnji je bil 
prejšnji četrtek. Več ali manj so bi
la mnenja petih strank o raznih 
vprašanjih soglasna, v četrtek sta 
KPI in PSI predlagali dokončni o- 
snutek politične platforme. Predvi
deval je sporazum med svetovalski
mi skupinami (tako bi sporazum 
ne obvezoval političnih strank), o- 
hranitev sedanjega enobarvnega od
bora, ustanovitev nekaterih komisij, 
za katere bi bili zastopniki vseh 
petih strank. Te komisije bi sodelo
vale s posameznimi odborniki in 
njihovo mnenje bi bilo merodajno. I- 
stočasno naj bi prišlo do sporazuma 
o imenovanju predstavnikov pokra
jine v razne upravne svete. Po še
stih mesečih naj bi pregledali o- 
pravljeno delo in nadaljevali s spo
razumnim vodenjem pokrajine ali 
pa našli nove oblike sodelovanja.

Na četrtkovem sestanku so tako 
republikanci kot socialdemokrati so
glašali s predlogom levičarjev. Tu
di tajnik Longo in načelnik sveto
valske skupine KD Reverdito sta i- 
mela pozitivno mnenje, vendarle 
sta si pridržala pravico vprašati za 
dokončno mnenje pokrajinsko vod
stvo krščanske demokracije in sta 
obljubila odgovor za ponedeljek, 17. 
maja.

V ponedeljek pa so pokrajinski 
svetovalci nepričakovano dobili na 
dom vabila za pokrajinsko sejo, KPI 
in PSI pa sta dobili odgovor KD 
šele v torek.

Pokrajinski predsednik Agati, je 
dejal tajnik KPI Paiza, je sklical 
pokrajinski svet ne da bi držal o- 
bljube o soglasni sestavi dnevnega 
reda. Krščanska demokracija je v 
svojem odgovoru zavrnila vsakršno 
sodelovanje z levico in se zavzema 
le za konfrontacijo med političnimi

silami v pokrajinskem svetu. Kr
ščanska demokracija noče niti pod
pisa skupne politične resolucije z 
levičarskimi strankami.

Paiza in Trombetta sta nato na 
vprašanja časnikarjev odgovorila, 
da svetovalci niso še dobili prora
čuna (.s tem v zvezi lahko z naše

DARUJTE
ZA ŽRTVE POTRESA!

Za žrtve potresa, ki j'e hudo 
prizadel Benečijo in Rezijo so 
v Mladinskem centru v Gorici 
prispevali: Andrej Žabar 5.000 
lir, Virgil Zorzut 30.009, Lidija 
in Viktor Vižintin 20.000, Jožef 
Cej 20.000 lir.

strani povemo, da so proračun se
stavljali na pokrajini šele včeraj) 
in da nimajo o čemer razpravljati. 
Prav tako sta tajnika KPI in PSI 
zanikala predsedniku Agatiju pravi
co, da sindikatom trdi, da obstaja 
med političnimi strankami sporazum 
o načinu publicizacije avtobusnega 
podjetja Ribi, ko imata vendarle 
levičarski stranki drugačne poglede 
na obliko publicizacije službe.

Zastopniki komunistične in socia
listične stranke so tudi ožigosali dej
stvo, da se pokrajinski svet ne se
staja več od 20. februarja letos in 
da je delo pokrajinske uprave para
lizirano. Ker sta imeli PSDI in 
PRI pozitivno stališče do predlaga
ne platforme, so komunisti in socia
listi pripravljeni pogovarjati se s 
socialdemokrati in republikanci za 
novo večino v pokrajinskem svetu, 
ki naj onemogoči komisarsko u- 
pravo.

PD «O. ŽUPANČIČ»
ŠD «JUVENTINA»
MLADINSKI ODSEK 
KMEČKO DRUŠTVO 
KRAJEVNA SEKCIJA VZPI-ANPI

vabijo
na otvoritvene svečanosti 
PROSVETNEGA DOMA

«ANDREJ BUDAL»
v ŠTANDREŽU

v nedeljo, 23. maja. 
Otvoritev ob 10. uri.

Rekreacijski program ob 15. uri.
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NA PRIHODNJIH VOLITVAH V GORIŠKEM OKROŽJU

Devet list za poslansko zbornico, 
samo sodem kandidatov za sonat

Medtem ko zavzema volilno okrožje za zbornico pokrajine Gorica, Videm, Pordenone 
in Belluno, je senatno okrožje omejeno na našo deželo, vključno s Trstom

Volivci v goriški pokrajini, ki spa
da v enajsto volilno okrožje (sem
kaj spadajo pokrajine Gorica, Vi
dem, Pordenone in Belluno), bodo 
lahko na volitvah za poslansko zbor
nico izbirali med devetimi listami 
kandidatov, pri volitvah za senat pa 
med sedmimi kandidatnimi listami. 
Upoštevajoč vrstni red predstavitve 
list na videmskem sodišču, bomo i- 
meli na glasovnicah za poslansko 
zbornico liste po naslednjem vrstnem 
redu: KPI, PRI, MSI, PSDI, PSI, 
PLI, DP, KD, SSk. Pri volitvah za 
senat pa bodo liste predstavljene po 
naslednjem vrstnem redu: KPI, MSI, 
laična lista PSDI - PRI - PLI, PSI, 
KD, SSk, PR (radikalci).

Kandidati posameznih list za po
slansko zbornico so:

KPI: Antonino Cuffaro, Arnaldo 
Baracetti, Ivan Bratina, Giulio Co
lomba, Sandrino De Toffol, Tito Ma- 
niacco, Diego Martina, Lorenzo Me- 
nichino, Giovanni Migliorini, Vanda 
Milano in De Paoli, Dante Sabba- 
dini, Eligio Simsig, Attilio Sniderò.

PRI: Carlo Di Re, Alberto Cojutti, 
Guido Comessatti, Aldo Da Rold, 
Marino De Grassi, Renato Eoi, Gior
gio Galli, Luciano Luciani, Gianluigi 
Mauro, Giuseppe Scinto,Carlo Sgor- 
lon, Giobatta Zanier, Nicoletta Zu- 
gni, Tauro Di Palma.

MSI: Ferruccio De Micheli Vittu- 
ri, Giulio Tetamo, Paolo Bertossi, 
Guido Comis, Giovanni D’Attimis 
Maniago, Mario Dettame, Enzo Pas-
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Z DEKRETOM GORIŠKEGA SODNIKA

Z včerajšnjim dnem utihnila 
tudi druga radijska postaja

Tudi Radio Gorizia Onda Est ni imela dovo
ljenja - Lastnik govori o protiustavni odločitvi

Goriško sodišče je včeraj zaple
nilo krajevno radijsko postajo Ra
dio Gorizia Onda Est, ki je imela 
svoj sedež v Ul. Silvio Pellico 10. 
Odredbo o zaplembi je izdal pretor 
dr. Pasquale Mangoni 13. maja, za 
njeno izvedbo pa je včeraj poskr
bela karabinjerska skupina sodne 
policije.

Po nalogu okrajnega sodnika je 
skupina sodne policije prišla v pro
store radijske postaje skupno z 
radijskim strokovnjakom Ez'om Ba- 
buderjem, uslužbencem krožka za 
gradnjo telegrafskih in telefonskih 
napeljav v Trstu — njega je nam
reč sodnik pooblastil, da sodeluje 
pri zaplembi. Sestavila je seznam 
materiala in ga zapečatila v pro
storih radijske postaje.

Pri postopku je bil prisoten 21- 
letni Umberto Drossi, univerzitetni 
študent iz Ul. Santa Chiara 18, z 
njim pa je bil tudi odvetnik Gian
luigi Devetag. Sodna policija je za
plenila le 50-vatni oddajnik, med
tem ko ni zaplenila ostalega mate
riala (magnetofon, gramofon, mi
krofone, itd.), ker ne sodijo med 
naprave za radijske oddaje. Drossi 
je prevzel skrb nad zaplenjenim ma
terialom, ki so ga zapečatili. Ob 
zaključku postopka je Drossi izja
vil, da je zakon, na podlagi kate
rega je bila zaplemba izvršena, pro
tiustaven in da bo zahteval vrnitev 
naprav.

Sodnik je v utemeljitvi svoje odlo
čitve zapisal, da odgovorni za ra
dijsko postajo niso zahtevali in to
rej tudi niso imeli dovoljenja za 
oddaje radijskih programov, ki ga 
izstavlja poštna uprava po členu 1 
in 183 zakonskega dekreta št. 45 od 
14. aprila 1975 in da je to določilo 
še vedno v veljavi navzlic možnosti 
o njegovem protiustavnem značaju.

Z včerajšnjim dnem je torej utih
nila tudi druga radijska postaja v 
Gorici. Že pred kakšnim mesecem 
je sodnik zaplenil prvo radijsko po
stajo Radio Regione Gorizia, ki so

jo vodili mladi demokrščani, med
tem ko je bila Radio Gorizia Onda 
Est v rokah liberalcev ter je bil 
za njimi desničarski časopis R Gior
nale nuovo.

Obe radijski postaji sta se s pre
cejšnjim uspehom vključili v goriš- 
ko javno življenje ter je zaradi po
tresa imela posebno srečno roko 
zlasti postaja Onda Est, ki je kot 
krajevna postaja uspela hitro, če
prav včasih alarmistično, posredo
vati doživljanje potresa pri mešča
nih.

Radio Regione Gorizia je razme
roma naglo našel pot do širokih 
ljudskih plasti in s tem tudi do slo
venskih občanov (objavljal je pogo
vore s člani rajonskih svetov in med 
temi tudi pogovore s slovenskimi 
člani). Radio Onda Est pa je slo
vensko govorjene vesti začel priob
čevati šele pred nekaj dnevi.

coli, Cosimo Politi, Lamberto Pre
sacco, Giovanni Rech, Rinaldo Ruat- 
ti, Guerrino Trangoni, Ferruccio Ve
ronese.

PSDI: Piero Cappelletti, Luigino 
Cason, Guido Ceccherini, Ferruccio 
Fantini, Ennio Nanut, Guido Pado- 
van, Martino Scovacricchi, Sergio 
Semola, Luciano Simonitto, Domeni
co Tedesco, Giorgio Trusnich, Ric
cardo Vignò, Giancarlo Zanier.

PSI: Loris Fortuna, Luigi Bertos, 
Franco Castiglione, Jožef češčut, 
Angelo Cozzarmi, Ermanno De Col, 
Gianni Faggiani, Roberto Giovanar- 
di, Silvio Lancerini, Faustina Depen
na - Mancini, Ermes Luigi Soppelsa, 
Valentino Trombetta.

PLI: Gian Paole? Battistuzzi, Lu
ciano Adami, Giancarlo Bàgnarol, 
Luciano Bond, Giorgio Brusio, Gio
vanni Candusso, Italo Cover, Loren
zo De Giusti, Gìaririi 1Gu&?hi'éfi, Sal
vatore La Grua, Vincenzo Peressut- 
ti, Livio Clemente Piccinini, Rosa
rio Sanienza.

DP (levičarski ekstraparlamentar- 
ci): Roberto Casazza, Franceschino 
Barazzutti, Franco Azara, Dino Can- 
dosin, Piergiuseppe Comelli, Guerri
no Dirindin, Liviana Lorenzon - Man
cini, Rainiero Persello, Giovanni 
Puntin, Alberto Toscani, Antonio Za- 
mengo. Massimo Fortini, Antonio Ca- 
puozzo.

KD: Piergiorgio Bressani, Lean
dro Fusaro, Mario Fioret, Mario Ma
rocco, Gianfranco Orsini, Giorgio 
Santuz, Danilo Bertoli, Giuseppe 
Bertelo, Ugo Mariuz, Giacomo Gio
vanni Perenzin, Pierluigi Presacco, 
Silvana Tomasini - Boschian, Giovan
ni Zof.

SSk: Marija Ferletič, Andrej Bra
tuž, Remo Devetak, Rafko Dolhar, 
Maks Gergolet, Marija Koršič, An
drej Makuc, Franc Mljač, Dami
jan Paulin, Simon Preschern, Bo
gomir Spazzapan, Marjan Terpin, 
Emil Valentinčič.

Na glasovnici za senat v goriški 
pokrajini p., bodo naslednji kandi
dati predstavljali posamezne liste 
po tem vrstnem redu: 1. Silvano Ba- 
cicchi (KPI) ; 2. Carlo Padroni 
(MSI); 3. Alberto Ronchey (laična 
lista PSDI - PRI - PLI) ; 4. Mario Del 
Ben (PSI) ; 5. Michele Martina
(KD); 6. Albin Sirk (SSk); 7. Luigi 
Mosconi (PR - radikalci).

ske uprave pri rajonskih skupšči
nah, ki bi se kot demokratična in 
enotna telesa morala prva vključiti 
v akcijo za zbiranje pomoči.

V nadaljevanju seje so opredelili 
svoje stališče do občine, kjer je se
dež koordinacijskega odbora, ter do 
njene soodvisnosti z drugimi obči
nami v pokrajini, pri čemer so pred
vsem upoštevali, da je bila goriški 
občini poverjena naloga, da na po
tresnem področju v dolini reke Fel
le skrbi za sanitarno-higienske po
trebe, prav tako pa so na sestanku 
komunisti predlagali preučitev po
sledic potresa za goriški stanovanj
ski fond.

O vseh teh predlogih se bodo sve
tovalci KPI v goriškem občinskem 
svetu pogovorili s koordinacijskim 
odborom, da bi spodbudili enotne 
in odgovorne, ukrepe med politični
mi silami, ki jih doslej pogrešajo.

Občina išče stanovanja 
za prizadete po potresu

Goriški občinski odbor, ki se je 
sestal na seji v sredo zvečer, vabi 
prebivalce, k; razpolagajo s stano
vanji, da jih nudijo tistim goriš- 
kim prebivalcem, ki so morali iz 
stanovanj, ker so bila ta poškodo
vana zaradi potresnih sunkov. V 
zadnjih dneh so namreč občinski 
tehnik; pregledali precej hiš in v 
nekaterih primerih ukazali izseli
tev iz njih. Stanovalce so začasno 
namestili v bivšem hotelu pri Treh 
kronah. Občinska uprava bo tudi 
sodelovala pri folklornem večeru v 
korist prizadetim po potresu, kj bo 
5. junija.

Lažji nesreči 
na Laškem
Štirideset dni se bo moral zdra

viti v tržiški bolnišnici mladenič Ca
nio Campanella iz Tržiča. Včeraj je 
iz neprevidnosti trčil na cesti, ki 
iz Sredipolja pelje v Ronke, v to
vornjak Paola Fontanota iz Ronk.

Na cesti, ki iz Pierisa vodi v Po
ljan, pa je avto povozil 8-letnega 
dečka Riccarda Zandonaia. Fantek 
je brcal žogo na trati pri cesti, 
ko pa mu je ta zbežala na cesto 
je stekel za njo. V istem trenutku 
je privozil s svojim avtomobilom 500 
domačin Livio Nanut, ki je fanta 
podrl. Zdravil se bo 8 dni.

Mladinska komisija SKGZ 
proučuj« možnosti pomoči 
prizadetim področjem

V Gorici se je v sredo zvečer se
stala komisija za mladino in šport 
pri SKGZ in je proučevala možno
sti organiziranja mladinskih delov
nih akcij med poletjem v Benečiji. 
Komisija je razpravljala o možnosti 
sodelovanja z organizacijami, ki so 
pripravljene priskočiti na pomoč 
vasem, ki jih je prizadel potres. Na 
vsak način je komisija sklenila, da 
bo v najkrajšem času natančno pre
verila položaj v Benečiji in potrebe 
prizadetih ljudi ter bo nato v so
delovanju s taborniško organizaci
jo RMV sestavila načrt. Tega bo 
nato predložila v diskusijo zaintere
siranim organizacijam.

POPRAVEK
Ker smo včeraj prejeli razsodbo 

iz Nove Gorice proti Francu Sre
botniku tik pred zaključkom redak
cije smo po pomoti zapisali, da je 
bil Srebotnik obsojen na 7 let za
pora. Pravilno pa se glasi, da je b'i 
Srebotnik obsojen na 7 let strogega 
zapora, kar je bistveno precej hujše.

Komunisti ocenili 
pomoč prizadetim 
po potresu

Na zadnji seji mestnega odbora 
KPI v Gorici so preučili položaj, ki 
je po potresu v Furlaniji nastal v 
našem mestu. Odobrili so delovanje 
občinskih svetovalcev v goriškem 
občinskem svetu, ki je težilo k u- 
stanovitvi koordinacijskega odbora 
pri občini, ter izrekli pripombe za
radi počasnosti, s katero je občin
ska uprava pristopila k njegovi u- 
stanovitvi. Zlasti so na sekciji kri
tizirali pomanjkanje spodbud občin-

Vabilo VZPI 
na Peternele

Pokrajinski odbor zveze borcev 
VZPI vabi vse bivše borce in mla
dino, da se udeležijo množično ko
memoracije ob priliki 32-letnice po
žiga na Peternelih v Brdih. Kome
moracija bo pojutrišnjem, v nede
ljo 23. maja, od 15. ure dalje na 
kraju, kjer so Nemci v hiši zažgali 
13 talcev, kot povračilo za poraz, ki 
so ga zadobili zaradi partizanskih 
edinic. Zaželeno je, da se pred
stavniki posameznih sekcij udeleži
jo z zastavami in prapori borčev
skih združenj. Pred prihodom na 
Peternele bo pokrajinsko predstav
ništvo VZPI položilo venec na spo
menik padlim v Gonjačah.

Na nedeljski komemoraciji na Pe
ternelih bo v imenu Posoške bor
čevske zveze spregovoril Silvino Po- 
letto. Na sporedu so še nastopi pev
skih zborov, godbe na pihala, reci
tatorjev in govor predstavnika no
vogoriške občine.

Obenem pokrajinski odbor VZPI 
ponovno poziva vse člane naj pri
spevajo za žrtve hudega potresa, 
ki je 6. maja tako hudo prizadel 
našo deželo. Prispevke sprejemajo 
na upravi Primorskega dnevnika v 
Gorici, in pri poverjenih kulturno- 
prosvetnih društvih na Goriškem.

• V nedeljo bo pokrajinsko tajni
štvo PSDI pripravilo v Šlovrencu ob 
Soči shod, na katerem bodo govorili 
Ferruccio Fantini, Sergio Semola, kan
didata v poslansko zbornico, ter n 
vinar Alberto Ronchey.

Danes na Rojcah 
mladinske igre

Danes popoldne, ob 16. uri bodo 
na solskem stadionu «Fabretto» na 
Rojcah mladinske igre za učence 
osnovnih šol. Tekmovalci naj se 
zberejo na stadionu ob 15.30. Tek
moval) bodo v teku na 50 metrov, 
v skoku v višino, v skoku v dalji
no in v štafetnem teku.

Drevi v Gorici seja 
občinskega sveta

Drevi, ob 18.30, se sestane go
riški občinski svet. Na dnevnem 
redu bo brez dvoma razprava o 
prizadevanju občinske uprave v 
podporo žrtvam potresa, poleg tega 
pa bodo svetovalci razpravljali o 
vrsti točk navadnega upravnega 
značaja.

Predavanje o zatiranju 
zajedalcev v vinogradih

V Števerjanu so priredili za vino
gradnike predavanje o sodbnih na
činih zavarovanja vinskega pridel
ka pred škodljivci. Strokovni po
svet je odprl dr. Fabbro, ravnatelj 
konzorcija za zaščito tipičnih bri
ških vin (ta konzorcij je posvet tu
di sklical), potem pa je dr. Pierlui
gi Cargnel, ravnatelj opazovalhice 
v Gorici, ki spremlja bolezni rastlin, 
govoril o škodljivcih, ki napadajo 
vinsko trto. Cargnel. ki je medna
rodno priznan strokovnjak na tem 
področju, je izhajal iz izkušenj, ki 
so j'h zbrali v lanskem, glede bo
lezni na trtah zelo zanimivem letu, 
saj tako številnih bolezni kot so jih 
lani zabeležili na trti, še zlepa niso. 
Govornik je v nadaljevanju svojega 
izvajanja dejal, da so škodljivci 
rastlinske in živalske narave in da 
obstaja med obema tesna poveza
va. Poudaril je, da je zatiranje teh 
škodljivcev vedno bolj težavno za
radi neravnovesij, ki se pojavljajo 
v naravi zaradi onesnaženja. Biolo
ške raziskave so "zelo uspešne, ker 
so omogočile ugotavljanje škodljiv
cev kakor tudi njihovih sovražnikov 
v rastlinskem in živalskem svetu.

Predavanju je sledila živahna raz
prava, v katero so posegli številni 
vinogradniki. Izvedeti so hoteli čim- 
več koristnih napotkov, da bi se 
mogli uspešno boriti proti škodljiv
cem, s katerimi so imeli posebno 
veliko opraviti prav v lanski sezoni.

Kratke vesti 
iz Tržiča

Delavci kovinarskega podjetja An
saldo iz Tržiča izvajajo krajše iz
menične stavke v podporo delavk, 
kj jih vodstvo podjetja zaradi no
sečnosti premešča v oddaljene po
družnice z namenom, da jih prisi
li zapustiti službo.

Sindikalna zveza CGIL, CISL in 
UIL iz Tržiča je sporočila, da je 
delavstvo tržiške ladjedelnice na
bralo 44 milijonov lir prispevkov 
za žrtve potresa, kj je prve dni te
ga meseca hudo prizadel našo de
želo. V isti namen bo danes koncert 
v kinu Excelsior, kjer bosta nasto
pila domači pevski zbor «Grion» in 
«Monte Pasubio» iz Schia. Čisti iz
kupiček bodo namenili žrtvam po
tresa. Poleg tega odpotuje vsak dan 
40 delavcev ladjedelnice na kraje 
potresa, kjer pomagajo pri reševa
nju in snaženju podrtih vasi.

-Kino
Gorica

VERDI 17.15—22.00 «Todo Modo». G. 
M. Volontè, M. Melato. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

CORSO 17.15—22.00 «Il comune senso 
del pudore». A. Sordi in C. Cardi
nale. Barvni film. Mladini pod 14. 
letom prepovedan.

MODERNISSIMO 17.15—22.00 «Garo
fano rosso». M. Bosè, D. Karvil. 
Barvni film.

CENTRALE 17.00-21.30 «Le donne a 
Hongkong». B. Spencer. Barvni film.

VITTORIA 17.00-22.00 «Mezzo litro di 
rosso per il conte Dracula». P. De- 
germark, T. Hunter. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

/ rzi c
EXCELSIOR Ob 21.00 koncert zborov 

«Monte Pasubio» iz Schia in «Grion» 
iz Tržiča. Izkupiček bodo dali za 
žrtve potresa.

PRINCIPE 17.30-22.00 «Che?». Barv
ni film.

Nova Gorica 
in okolica

SOČA «Los kazadores». Ameriški film 
ob 18.00 in 20.00 uri.

SVOBODA «Spopad v jetnišnici», a- 
meriški film ob 18.00 in 20.00.

DESKLE «Priče in morilci». Ameri
ški film ob 19.30.

Včeraj-danes
iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Alessandro Folla, Chia

ra Simonetti, Massimiliano Bressan, 
Enrico Di Lenardo, Andrea Grizonich. 
Antonella Prisco, Rachele Pavanel.

SMRTI: 67-letni upokojenec Gaeta
no Superga. 91-letna hišna gospodi
nja Veronica Bizaj vd. lancic, 58- 
letni mehanik Giovanni Caizzi, 26-letni 
Diego Spessot

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je v 

Gorici dežurna lekarna Udine, Trg 
sv. Frančiška, tel. 2124.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v 

Tržiču dežurna lekarna Centrale, Trg 
republike, teL 72-341.
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NEPOZABEN DOŽIVLJAJ NA POTOVANJU OD BEOGRADA DO BARA

Edinstven uspeh graditeljev
v boju proti uporni prirodi
,0 progi se je govorilo že skoraj sto let - Na progi je 254predorov s skup
no dolžino 114 km, mostov pa je sa 14,6 km - Ogromne težave zaradi voda

Težko je opisati doživljaje skupi
ne 70 poročevalcev tujih listov in 
agencij ter snemalcev tujih TV iz 
držav Evrope ter ZDA, Indije, 
Kitajske in Japonske, ki so bili kot 
gostje zveznega komiteja za infor
macije prvi potniki na novi progi 
od Beograda do črnogorskega pri
stanišča na Jadranu Bara. To bi 
bilo poskušati prikazati vsebino za
nimivega romana ali pričarati 
vzburljiv barvni film. Ne, to ni 
mogoče, ker je to treba doživeti.

To velja še posebej za potovanje 
od Valjeva dalje, ker se tu prične 
proga prebijati skozi številne pre
dore in teče po mostovih in pod
pornih zidovih v dolino reke Skra- 
pež. Od tod gre dalje ob bre
govih te reke do rodovitne kotline, 
v kateri je ena naivečjih postaj na 
progi — Požega. Od tod gre proga
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se vije skozi slikovite kraje, med 
katerimi so tudi kraji, kamor ver
jetno, razen partizanov v času 
NOB in po vojni geologov ter 
drugih strokovnjakov za trasiranje 
proge, še ni stopila človeška noga. 
Pogled na te čudovite doslej nedo
stopne kraje omogoča sedaj proga, 
veličastno uresničenje človekove
ga uma in človekovih rok. Splošno 
mnenje vseh časnikarjev, ki so se 
udeležili potovanja, je bilo, da ta 
proga ni edinstvena le v Evropi, 
pač pa na vsem svetu in to tako 
glede težav pri gradnji, kot tudi 
glede razgleda, ki se nudi s proge 
na še nedotaknjeno čudovito na
ravo.

Podobno pa je tudi mnenje stro
kovnjakov. In to ne le zaradi dej
stva, da je na 476 km dolgi progi 
kar 254 predorov s skupno dolži
no 114,5 km ter 234 mostov, ki so 
skupno dolgi 14 km in 600 metrov, 
temveč predvsem zaradi proble
mov, ki so jih morali graditelji 
reševati pri gradnji nekaterih pre
dorov, na primer Zlatibor, Golež 
in Mili, ter mostov na primer čez 
Malo Rijeko. Za primerno rešitev 
teh problemov so projektantom in 
graditeljem izrazili priznanje in 
pohvalo številni tuji strokovnjaki 
za gradnje železnic, med njimi 
tudi svetovalca Mednarodne banke, 
ki je za gradnjo proge odobrila 
posojilo v znesku 5U milijonov do
larjev, inž. Liibek in inž. Jonke, 
ki sta hotela biti navzoča pri naj
težjih delih. Pri gradnji nekaterih 
predorov so graditelji morali o- 
pustiti doslej znane metode grad
nje in najti nove, za katere zaslu
žita posebno priznanje inženirja Pe
lar Vujasinovič in Dušan Hera- 
kovič.

Tehnični problemi načrtovanja in 
gradnje proge so po besedah rav
natelja ravnateljstva na gradnjo 
proge Beograd - Bar inž. Gavrna 
Markiča življenjsko delo več poko- 
lenj inženirjev in tehnikov, med nji
mi iz zadnje generacije glavnega 
inženirja za načrtovanje proge na 
delu proge v SR Srbiji inž. Petra 
Jovanoviča ter glavnega inženirja 
za načrtovanje na delu proge v SR 
Črni gori inž. Rajka Vujkoviča, 
njunih sodelavcev ter, seveda, več 
tisoč graditeljev proge.

Samo po drugi svetovni vojni — 
zamisel o progi Beograd - Bar - Ja
dran je namreč stara skoraj sto 
let, proučevanja o raznih varian
tah in trasah so se pričela že pred 
prvo in se nadaljevala po prvi sve
tovni vojni — je okoli sto inženir
jev in kakih 230 tehnikov več let 
po osem mesecev na leto prebilo 
na ierenu in zbiralo podatke za iz
vedbo glavnega načrta proge. Ko
so se pričela glavna dela na progi 
od Valjeva do Titograda, najprej z 
gradnjo mostov, podpornih zidov in 
predorov, je bilo na progi zaposle
nih letno v poprečju 5'.500 inže
nirjev, tehnikov in delavcev. Pred 
začetkom omenjenih del pa so mo
rali na največjem delu proge naj
prej zgraditi dostopne poti oziro
ma ceste.

O dolgoletnem napornem in odgo
vornem delu načrtovalcev, ki so 
bili pri zbiranju podatkov za glav
ni načrt pogostoma tudi po 15 dni 
brez vsakršne zveze z ostalim sve
tom in so jih kmetje kot nekoč 
partizane oskrbovali s hrano, jim 
nudili prenočišča, o težavah gradi
teljev posebno pri vrtanju oziroma 
gradnji nekaterih predorov, iz ka
terih so izkopali skupno 5 milijonov 
kub. m skalovja ter vanje vgradili 
skoraj poldrugi milijon kub. metrov 
betona, o ganljivih srečanjih gra
diteljev s hvaležnimi, gostoljubni
mi prebivalci vzdolž proge in še o 
marsičem, kar je povezano z grad
njo, bi se mogla napisati zelo za
nimiva knjiga. Toda predolgo bi 
bilo pisati o tem. Naj omenimo 
le, da je graditelje pri gradnji pre
dora Goleš med Zlatiborom in Pri- 
bojem, ki je dolg 4949 metrov in 
katerega gradnja je trajala skoraj 
šest let, že od samega začetka del 
ovirala voda. Po 800 m odkopa z 
odstopne strani pa se je na gradi

telje vlil močan slap vode, 12 tisoč 
litrov vode v minuti, ki je odplavil 
iz predora okoli 100 kub. metrov 
materiala in že odkopani del pre
dora spremenil v jezero, iz katere
ga so graditelji morali vodo črpa
ti s črpalkami, pozneje pa so mo
rali namestiti odvodno cev, da bi 
delo nadaljevali. Pri vdoru vode so 
se vsi delavci rešili, vsa oprema 
pa je bila uničena.

Posebno poglavje v zgodovini te 
gradnje je prav gotovo poglavje, 
ki govori o predoru Mili v solessi 
reke Lim pri Brodarevu. Predor je 
razmeroma kratek, meri le 22a8 
metrov. Zaradi tega bi moral biti 
dokončan mnogo pred drugimi, to
da zaradi težav, na katere so gra
ditelji naleteli ze pri prvem metru 
odKopa, je bil prebit šele 9. okto
bra lam po skoraj petih letih dela. 
Razmočen teren je tako rekoč drsel 
ali lezel («militi» po srbsko pome
ni «lesti», ««polzeti»). Zato so gra
ditelji poimenovali predor «Mili». 
Tu so graditelji delali kot v naj
težjem rudniku. Napredovali so 
zelo počasi, ker so "morali s pod
porniki podpirati vsako ped odkopa. 
Kako so ljudje iz okolice; cenili 
njiliovo delo in pomen proge, priča 
ganljiv primer siromašnega kmeta, 
ki je prinesel, ko je skozi predor 
privozil prvi vagon z delavci, gra
diteljem na progo pečeno jagnje 
in jim zatrdil, da bo odslej ta dan 
njegova «slava». Slava pa je pri 
pravoslavnih Srbih največji dru
žinski praznik, praznik hišnega 
zaščitnika, ki .se nikoli ne menja 
in gre iz pokolenja v pokolenje, 
od očeta na sina. Večjega priznanja 
siromašni kmet graditeljem proge 
ni mogel izkazati.

Posebno poglavje v zgodovini 
gradnje te proge bi bilo prav ta
ko posvečeno projektantom in gra
diteljem edinstvenega železniškega 
mostu nad sotesko, po kateri teče 
Mala Rijeka. Tu bi bilo treba ome
niti mladinske in brigade veteranov, 
ki so več let zapored v času po
letnih počitnic oziroma dopustov 
prihajale sem na težko delo, ki ga 
terja gradnja proge. Mladinske bri
gade, v katerih so bili, poleg mla
dincev in mladenk iz raznih kra
jev Jugoslavije, tudi njihovi vrstni
ki iz Švedske, obeh Nemčij, Polj
ske in Sovjetske zveze, so poleg del 
na progi z-gradili na planini Jabu- 
ka (-1.200 metrov) med Plevljem 
in Prijepoljem, kjer je v osvobodil
ni borbi padel legendarni deček, 
narodni heroj- Boško Buha, tabo
rišče, ki je dobilo ime po njem in 
ki je postalo shajališče ter kraj

za razne mladinske akcije. Pri 
delih na progi pri Kolašinu so 
prav tako več let kot navadni de
lavci med letnim dopustom sodelo
vali profesorji, pravniki, tehniki 
in ljudje drugih poklicev, brigadir
ji - veterani, ki so se bili udeleži
li prvih mladinskih delovnih akcij 
v prvih letih po osvoboditvi.

Kako zapletena in težka so bila 
dela pri gradnji nekaterih predo
rov in mostov, priča tudi dejstvo, 
da je gradnja nekaterih predorov, 
pa čeprav so uporabili pri delih 
najsodobnejšo mehanizacijo, traja
la tudi po pet ali celo sedem let, 
gradnja mostu čez Malo Rijeko pa 
je trajala skoraj tri leta.

Železniška proga Beograd - Bar 
je prav gotovo največji po vojni 
grajeni objekt v Jugoslaviji. Pomen 
tega objekta je tem večji, ker so 
zanj izdelali načrte in ga zgradili 
izključno domači strokovnjaki in 
delavci in domače je bilo tudi vse 
gradivo, le opremo za avtomatič
ne signalne naprave je dobavila za- 
hodnonemška «Siemens», del opre
me za elektrifikacijo proge, ki je 
od Titovega Užica do Titograda še
le v deiu, pa je dobavila neka an
gleška tvrdka.

Projektanti in graditelji so s 
progo Beograd - Bar uresničili ne 
le stoletno zeljo Srbije, da pride 
po najkrajši poti do morja, pač 
pa so si postavili tudi mogočen 
in večen spomenik. Gotovo bodo 
najbolj zaslužni graditelji tega ve
ličastnega dela ob slovesnem odprt
ju proge 29. maja, katerega se bo 
zelo verjetno udeležil tudi sam 
predsednik Tito, dobili od predsed
nika republike Jugoslavije zasluže
no priznanje. Oni m tisoči drugih, 
od katerih je pri gradnji 49 gradi
teljev izgubilo življenje, so, podob
no kot partizani med osvobodilno 
vojno proti tujcu, pokazali izredno 
požrtvovalnost, hrabrost, znanje in 
upornost v borbi z naravo, ki je 
na vse načine branila svojo nedo
takljivost.

Projektanti in graditelji proge 
so zaslužili, da se njihovo gran
diozno delo in njihove žrtve obele
žijo z ustreznim spomenikom, naj
primernejši kraj za to je železni
ška postaja v Baru, ker na najtež
jih delih proge ni prostora za to, 
ki bi s podobnim besedilom, kot na 
spomeniku padlim ŠpSrtancem v so
teski v borbi proti Perzijcem (480 
pr. Kr.), spominjal bodoča pokole
nja na njihovo junaško delo in 
žrtve.

Božo Božič

CNEN 0 JEDRSKIH CENTRALAH

Zaradi hude krize 
je polet pojenjal

V letu dni za 60 odst. manj naročil - Najbolj daleč so šle ZDA
RIM, 20. — Razviti svet se tre

nutno ubija z velikimi protislovji, 
med katerimi je tudi protislovje, 
ki zadeva energetiko. Razviti svet 
se še vedno naglo razvija, ta raz
voj pa zahteva nagel razvoj ener
getike, ki je eden izmed pogojev 
nadaljnjega napredka. Z druge 
strani pa je razviti svet v hudi 
krizi prav na račun krize v ener
getiki, kajti v trenutku, ko so pe
trolejske države močno dvignile 
ceno nafti, je prišla v krizo vsa 
energetika, ki je zajela nato tudi 
manj razvita področja sveta, v raz
vitem svetu pa vse dejavnosti. 
Ker je ekonomija razvitega sve
ta v hudih težavah, se mora od
povedovati bolj pospešeni gradnji 
najnovejših energetskih virov, pr
venstveno jedrskih central,, s tem 
pa onemogoča nadaljnji ekonom
ski razvoj, ki je bil predviden v 
tem smislu. Smo torej v nekakš
nem začaranem krogu, iz kate
rega pot ne bo lahka, pa čeprav 
se v nekaterih deželah že - kažejo 
znaki izboljšanja. Na pivem mestu 
so ZDA, ki niso toliko odvisne od 
uvoza nafte, oziroma uvoz nafte 
le delno pogojuje njihov nagel no
tranji razvoj.

Problem, kako najti v najkraj
šem času sredstva za gradnjo no
vih jedrskih central, problem kam 
nove jedrske centrale locirati, da 
bi ne kvarile prirodnega okolja, 
razpoložljivost prirodnega urana 
ter delovanje tistih obratov, ki 
prirodni uran plemenitijo, da bi 
bil primeren za uporabo v jedr
skih centralah, ter uskladiščeva- 
nje radioaktivnih odpadkov, vse 
to so osnovni problemi, ki pogo
jujejo nadaljnji razvoj in tudi 
gradnjo jedrskih central za proiz
vodnjo električne energije. Te pro
bleme obravnava tudi študija, ki 
jo je izdelal državni zavod za 
jedrsko energijo CNEN in ki ji je 
dal naslov «Elektrojedrska zmog
ljivost v začetku 1976. leta in pred
videvanja za nadaljnji razvoj».

O prot:slovjih, ki so očitna v 
razvitem svetu v zvezi z gradnjo 
jedrskih central, smo nekaj že 
rekli, sedaj bomo navedli še ne
kaj zgovornih podatkov, ki govo
re o dosedanjem razvoju in o na
daljnjih načrtih. In prav te šte
vilke govore o težavnem položaju, 
v katerega je zašel razviti svet.

V lanskem letu je bilo na vsem 
svetu naročenih novih jedrskih 
reaktorjev za skupno 27.919 me- 
gawatov, kar pa je za skoraj 60 
odstotkov manj kot jih je bilo na
ročenih v letu prej, ko so na vsem 
svetu naročili reaktorjev'Jža Skup
no 69.126 megavvatov. V šestih le
tih prej pa so se naročila večala 
vsako leto za približno 30’ odstot
kov, to se pravi, da je sedanji 
padec naročil še toliko hujši in

Trasa nove proge od Beograda 
do Bara

po dolini divje Djetine mimo Tito
vega Užica skozi slikovito sotesko 
Djetine, številne predore ter preko 
mostov na planino Zlatibor do vi
šine 1.000 metrov. Po 6169 m dol
gem predoru Zlatibor se proga 
čez prostrano planoto spet začne 
spuščati po slikoviti, divji dolini 
Črni Rzav ter po Jablanici v doli
no reke Lim; teče nato mimo Pri- 
boja ter jezera za elektrarno Pot- 
peč mimo Prijepolja dalje skozi so
tesko Brodarevo m se ponovno 
spusti v rodovitno dolino Lima 
pri Bijelem polju. Od tod nada
ljuje skozi predor Mojkovac v do
lino reke Tare, se prebija dalje 
čez masiv Bratonižica med Kola- 
šinom in Titogradom ter skozi šte
vilne predore in preko mostov nad 
čudovito kanjonsko sotesko Morače 
(56 odst. proge je v predorih), čez 
največji železniški most v Evropi, 
ki je dolg 498 metrov in se pne nad 
200 m globoko sotesko Mala Rije
ka ter se polagoma spušča v ti- 
tograjsko dolino. Od Titograda da
lje teče po titograjskem polju, 
nato po nasipu čez velikansko Ska- 
darsko jezero ter nato skozi naj
daljši predor na progi, skozi 6171 
metrov dolgi predor Sozina nad 
morskim letoviščem šutomore pri
spe do pristanišča Bara.

To je le bežen opis proge, ki Največji železniški most čez kanjon Bijela Rijeka

Še tri dni nas loči od letošnje
ga zadnjega roka za predložitev 
druge prijave, v sistemu, ki ua 
je davčna reforma uvedla za 
neposredne dajatve. Pred tem šo 
se davčni obvezanci spoprijeli že 
23 krat s prijavo «vanoni». Sploš
no mnenje je, da so se pri nas 
prijavitelji zlasti v vrstah manj
ših obvezancev skorajda pretirano 
potrudili za izpolnitev svoje dolž
nosti.

Mnogi naši bralci se sprašujejo, 
kaj jim davkarija obeta v prihod
nosti. Marsikateri odvisni dela
vec ali upokojenec je namreč 
sam razbral iz plačilnih listov, 
da so od letošnjega januarja tako 
davčne obremenitve, kakor raz
bremenitve nekoliko drugačne od 
tistih, ki so dobili izraz v letoš
nji prijavi, čeprav smo o zadevi 
že večkrat pisali, ko smo se za
drževali pri tako imenovani «ma
li reformi Visentini», ne bo odveč, 
da stvar na kratko obnovimo in 
ponovimo. Na ta način se bomo 
lahko že zdaj seznanili, kakšne 
novosti nam bo prinesla prijava 
v letu 1977.

NOVA DAVČNA LESTVICA
Če pogledamo razpredelnico, ki 

je v navodilih za sestavo obrazca 
740 in ki nam je zlužila za samo- 
obdavčenje, lahko takoj opazimo, 
da so znašale progresivne alikvo- 
te obdavčevanja: 10 odst. na prva 
dva milijona dohodka, 13 na na-

Pogovori o davkih
Med starim in novim obrazcem 740

slednji milijon, 16 na dohodek od 
3 do 4 milijonov, nato za vsak 
nadaljnji milijon 19, 22. 25, 27, 
29. 31, 32 odst. itd.

Nova davčna lestvica, ki je za
čela veljati v letošnjem letu, pred
videva povsem enake alikvote. 
Sprememba tiči le v dejstvu, da 
so prvi pas obdavčitve povišali 
od 2 na 3 milijone lir in da po 6 
milijonih lir dohodka pasovi ska
čejo ne več od milijona do mili
jona, pač pa od milijona do mi
lijona in pol, nato pa po 2 milijo
na lir. Lani so nas na 3 milijone 
lir obdavčevali z 10 odst., na 
prva dva milijona (200,000), s 13 
pa na dohodek do 3 milijone 
(130.000 lir). Na 3 milijone smo 
torej morali odšteti 330.000 lir 
davka, s 1. januarjem pa bo zna
šala obdavčitev (vedno na 3 mili
jone) 300.000 lir: t.j. 30.000 lir 
manj kakor doslej. Kar smo po
vedali, lahko ponazorimo z na
slednjo lestvico: v prvem stolp
cu je naveden obdavčljivi dohodek 
(med oklepaji alikvota); v dru

gem stolpcu je globalni znesek 
obdavčitve (vse v lirah):

3.000. 000 —
4.000. 000 —
5.000. 000 —
6.000. 000 — 

7.500.000 — 
9.000.000 —

11.000.000 —
13.000. 000 —
15.000. 000 —

(10 odst.)
(13
(16
(19
(22
(25
(27
(29
(31

« ) 
« ) 
« )

300.000
430.000
590.000
780.000 

1.110.000
1.485.000
2.025.000
2.605.000
3.225.000

Vsakdo lahko že sedaj izračuna 
znesek samoobdavčitve, ki ga bo 
moral izračunati za svoje letošnje 
dohodke v prijavi 1977.

DAVČNI POPUSTI
Kot je verjetno že vsem znano, 

predvidevajo davčni zakoni razne 
popuste ki jih je moč odšteti od 
kosmate obdavčitve, ki se bo iz
računala na podlagi pravkar na
vedene lestvice. To poglavje je 
druga glavna različnica. ki so jo 
uvedli z «malo reformo»

Najprej o popustih, do katerih 
imajo pravico vsi davkoplačevalci 
brez izjeme.

Neizpremenjen ostane osnovni, 
popust 36.000 lir za vsakega pri
javitelja.

Popust za zakonca brez dohod
kov bo znašal, kot sedaj, 36.000.

Popust za osebe, ki so v breme 
prijaviteljev, je praktično, pod
vojen V naslednji razpredelnici 
je razvidna razlika med starimi in 
novimi popusti (v lirah).

Leto 1976
14.000
29.000
46.000
63.000

100.000

oseba
osebi
osebe
osebe
oseb

Leto 1975 
7.000

15.000
25.000
35.000
65.000 

itd.
Odpade popust, ki so ga priznali 

za vsakega otroka dohodninar.ja, ki 
ni imel več kakor za 5 milijonov 
dohodka. Na obrazcu 740 bo potem
takem izginila postavka, ki se je v 
letošnji prijavi zaznamovala v vr
sti 43.

Razumljivo je, da ne bo več po
pusta na združene družinske dohod
ke v letu 1974 (vrsta 46). Po že 
veljavnih pravilih bo seveda osta

la postavka za tekoče združene do
hodke (vrsta 45).

Doslej — in to izključno za 
odvisne delavce in upokojence — 
bodo namesto 36.000 lir popusta za 
proizvodne stroške ter dodatnega 
popusta 42.000 lir združili za vse 
dohodninarje teh kategorij obe po
stavki v skupni znesek 84.000 lir. 
Postavke v vrstah 47 in 48 bodo 
z drugimi besedami nadomestili in 
združili v eno samo zabeležbo (let
no 84.000 lir).

Pavšalni popust 18.000 namesto 
od dohodka odtegljivih postavk o- 
stane neizpremenjen.

Skratka odvisni delavci in upo
kojenci bodo uživali letni popust na 
kosmatem davku v znesku naj
manj 1.380.000 lir, neupoštevajoč 
morebitne dodatne razbremenitve za 
nemaničnega zakonca (36.000 lir) in 
za druge osebe v breme (glej gor
njo lestvico). Zaradi tega bodo de
lojemalci in upokojenci rešeni vsa
ke prijavne obveze, če njihovi do
hodki ne bodo v letu 1976 presegli 
1.380.000 lir (in seveda ne bodo 
imeli dohodkov drugačne narave). 
Dosedanja meja prijavljivosti se je 
ustavila uri 1.320.000 lirah.

Rok prijave, ki je bil lani po
daljšan na 15. julij, letos pa na 
24 maj. se bo vrnil k prvotnemu 
datumu 31. marca, če okoliščine ne 
bodo narekovale podaljšanja tudi v 
letu 1977.

ST. OBLAK

odraža težaven položaj, v katere
ga je prišla zadevna dejavnost, 
kar se bo odražalo tako v produk
cijskih razmerah družb, ki se u- 
kvarjajo s to dejavnostjo, kot tu
di pozneje v proizvodnji električne 
energije, ker bo primanjkovalo no
vih zmogljivosti.

Analiza teh podatkov kaže pred
vsem «močan padec letnih naro
čil jedrskih central v Združenih 
državah in manj očiten, vendar pa 
še vedno občuten padec naročil 
novih jedrskih central v zahodni 
Evropi». Čeprav je res, da je bilo 
leto 1974 glede naročil rekordno 
leto, je padec v višini 60 odstotkov 
ogromen.

Nadalje iz poročila CNEN izha
ja. da so vse države Comecom, to 
se pravi vse države, ki so vklju
čene v vzhodnoevropsko ekonom
sko skupnost, naročile le reaktorje 
vrste sovjetskega tipa, za katerega 
strokovnjaki trdijo, da je popolnej
ši, ker je bil v zadnjih letih izpopol
njen, ker se, kot kaže, Sovjetom 
pri gradnji jedrskih central ni ta
ko mudilo kot Združenim državam 
in še komu drugemu na Zahodu.

Iz poročila nadalje izhaja, da je 
Brazilija pripravila zelo zahteven 
zadevni program, medtem ko so 
v ZDA odpovedali vsa naročila za 
gradnjo central z reaktorji na vroč 
plin. Nadalje se iz poročila zve, 
da prevladujejo reaktorji na vód- 
no hlajenje, torej reaktorji, ki jih 
izdelujejo v ameriškem podjetju 
Westinghouse.

Kar zaaeva električno energijo, 
ki jo proizvajajo jedrske centrale, 
velja naslednji podatek: konec le
ta 1974 je na vsem svetu obrato
valo 166 reaktorjev skupno zmog
ljivostjo 63.666 megavvatov, v za
četku letošnjega leta pa je bilo na 
svetu 10 reaktorjev več, torej 
skupno 176, s skupno zmogljivostjo 
73.211 megawatov. Po zmogljivosti 
so na prvem mestu ZDA, ki raz
polagajo s skupno zmogljivostjo 
36.405 megavvatov, na drugem me
stu je Japonska s 6.330, na tretjem 
mestu je Sovjetska zveza, kateri 
sledijo Velika Britanija, Francija, 
Zahodna Nemčija. Italija pa je na 
15. mestu z zmogljivostjo 552 me
gawatov.

Kar zadeva nadaljnji razvoj je
drskih central za proizvodnjo je 
drske energije, dokument CNEN 
zatrjuje, da ekonomska kriza v ne
katerih pomembnih industrijskih 
deželah navaja k temu, da mora
mo biti skrajno previdni pri napo
vedovanju nadaljnjega razvoja na 
področju energetike nasploh.

Kljub vsemu temu, J),a predstav
lja jedrska energetika toliko pred
nosti, da ji je treba pripisati prvo 
mesto povsod, koder gre za grad
njo central, ki naj zadostijo potre
bam v bližnjih in tudi daljših 
rokih.

PETEK, 21. MAJA 1976
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
Prvi kanal

12.30 Poljudna znanost: O voesiernu 
12.55 Merjenje časa, dokumentarec 
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK
14.00 Tečaj nemškega jezika
16.45 Program za najmlajše: Colargolove prigode, lutke
17.00 Nikogar ni doma, TV film
17.15 Program za mladino 
17.40 Živi evangelij
18.15 Poljudna znanost: Tolstojeva pedagogija

Šola na posestvu pisatelja Tolstoja v Jasnaji poljani je kmečka 
šola. Današnja oddaja bo govorila o tem, kakšno vzgojo je 
Tolstoj skušal dati svojim učencem, sinovom ruskih kmetov, 
da bi se zavedali svojega družbenega položaja. Tolstoj je 
ostal kmet, vsa njegova miselnost je bila kmečka, človeška, 
plemenita prav zato, ker je ohranil svojo vez s prirodo.

18.45 Slavni pianisti: DINO CIAMI
Dino Ciami je pred dvema letoma izgubil življenje v avtomo
bilskem incidentu le nekaj kilometrov od Rima. Z njegovo 
smrtjo je glasbena umetnost izgubila enega največjih ne le 
italijanski ampak svetovnih poustvarjalcev. Danes bosta na 
spo"edu dve registraciji njegovih koncertov in sicer Mozartova 
Fantazija K 475 ter Webrova Sonata št. 3 opus 49.

19.28 Kratke vesti dnevnika 1
19.30 KRONIKE in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.45 Tedenske aktualnosti
21.50 Klasična, lahka in pop glasba,

ob koncu DNEVNIK in Vremenska slika

Drugi kanal
14.00 Teniške tekme za Davisov pokal: Italija — Jugoslavija 

Prenos iz Bologne
KOL. DIRKA PO ITALIJI, prva etapa

18.00 Kronike
18.30 Rubrike dnevnika 2
19.00 Kratke vesti dnevnika 2 
19.02 Mali koncert
19.30 Dnevnik 2 — ODPRTI STUDIO 
20.45 Evropsko televizijsko gledališče:

La congiura di Fiesco a Genova
Znano delo Friedricha Schillerja je za TV priredil Oliver Storž, 
prevedel pa ga je Alighiero Chiusane.
Ob koncu DNEVNIK 2 — ZADNJE VESTI

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA

8.10,

17.10 
17.20 
17.55
18.10 
18.50

19.30
19.55
20.05
20.50
21.25
22.15

Ljubljana
10.00, 14.10 TV ŠOLA:
Geometrija, Laboratorij na prostem, Ali ste vedeli, Atom, Ra
ketni motorji. Ladje itd., itd.
Križem kražem 
Pisani svet 
Obzornik
ČEZ TRI GORE, ČEZ TRI VODE: ŠTUDENTOVSKI OKTET 
MILIJON LET PRED ČLOVEKOM
Znanstveno tehnični film, izbor z beograjskega festivala. 
Izobraževalna redakcija je pripravila za štiri petke zapored 
filme s področja znanosti in tehnike. Kot prvi pride na vrsto 
film, ki je dobil na področju znanstveno raziskovalnega filma 
najvišje priznanje, zlato plaketo Nikole Tesle.
Film Milijon let pred človekom je izredno zanimiv tako po vse
bini kot po tehnični plati. Nemškim strokovnjakom je uspelo 
posneti življenjske navade mravelj. Poleg posnetkov naravne
ga mravljišča in življenja v njem predstavi film tudi umetno 
mravljišče, ki ga je zgradil. človek v laboratorju, da je lahko 
skozi steklo opazoval in spoznaval življenje teh zanimivih 
žuželk.
Mravlje'so- kot"pòijedetei za “več milijonov let prehitele člo
veka v organiziranju namakanja in gnojenja ter v vzgoji mo
nokultur in v nadzoru bolezni, Znanstveniki trenutno razisku
jejo skrivnost uravnajanja rasti- glivic na mravljičnih gojiščih; 
Odkritje te skrivnosti bo morda rešilo problem čedalje števil
nejšemu prebivalstvu Zemlje, kako priti do zadostnih koli
čin hrane.
DNEVNIK
Notranjepolitični komentar
A. Marodič: AVTOŠOLA, oddaja iz cikla «Mali oglasi» 
ZEMELJSKA BITJA, oddaja iz cikla Človek brez meja 
HELENA, SODOBNA ŽENA, serijski film 
DNEVNIK

Koper — barvna
19.55 Otroški kotiček
20.15 DNEVNIK
20.30 NEVARNA KANDIDATURA, celovečerni film 
22.05 Jugoslovanska narodna glasba

Zagreb
20.00 Beseda da besedo
21.15 MOODY IN PEGG, serijski film
22.20 OB STOLETNICI ROJSTVA VLADIMIRA NAZORJA

S člani zbora 
«Pod lipo» 
na izlet 
na Matajur
Praznik delovnega človeka — 1. 

maj — je sicer že dolgo za nami.
Toda enega letošnjega praznova
nja se bomo kljub temu spomnili 
zaradi njegove posebnosti. Praz
novanje 1. maja se je uveljavilo 
tudi v Beneški Slovenji. Tudi tisti 
Benečani, ki živijo izključno od 
zemlje, so letos, v soboto, 1. maja 
po večini praznovali ta praznik, 
pa čeprav je bilo dela na polju ve
liko. Eni so dan izkoristili za po
čitek, drugi so obiskali svoje pri
jatelje v raznih krajih Benečije, 
tretji pa so na ta dan sprejeli v 
goste prijatelje od drugod.

Člani mešanega pevskega zbora 
«Pod lipo» iz Dolenjega Barnasa 
pa so v soboto na dan prvega ma
ja priredili skupen izlet na Mar- 
sinske planine, to je v hribovski 
pastirski kraj pod vrhom Matajur
ja, kamor Marsinci še dandanes 
gonijo poleti svojo živino na pašo.

Beneški pevski zbor «Pod lipo» 
se je na Marsinskih planinah sre
čal s pevci čedadskega pevskega 
zbora in vsi skupaj so si v čudo
viti planinski idili zapeli nekaj sta
rih beneških pesmi.

Izletniki iz Dolenjega Barnasa so 
si na planini pripravili tudi južino, 
ki so. si jo prinesli s seboj in jo 
zalili z domačim vinom. Med pri
jetnim užitkom jih je zabaval mla
di nadiški harmonikar Fabio Co- 
staperaria.

Ko so se člani zbora «Pod lipo» 
vračali domov skozi Gorenji in 
Dolenji Marsin, je bilo v vasi 
tako veselo kot bi bili imeli vaš
ko veselico. V gostilnah so se usta
vili ob pesmi in kozarcu, kot je 
to bilo v navadi v starih časih.
Tisti, ki so z zborom «Pod lipo» 
odšli na letošnji prvomajski izlet 
v Marsinske planine, se bodo dol
go spominjali lepega dne pod vr
hom Matajurja.

A. Birtič - Mečana ______________________________________________________________
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TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.40 
Šola; 12.00 Opoldne z vami; 13.30 
Glasba po željah; 17.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in 
prireditve; 18.30 šola; 18.50 Kon
cert; 19.10 Pangerc; «V oranža- 
stem večeru»; 20.00 Šport; 20.50 
Koncert; 22.10 Glasba za lah
ko noč.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 

17.30, 18.30, 20.30 Poročila; 7.40 
Jutranja glasba; 9.00 Folklora; 
9.15 Melodije; 10.15 Orkester Ba- 
lardi; 12.00 Glasba po željah; 14.00 
Kultura in družba; 15.00 Naši o- 
troci in mi; 15.45 Poskočne; 16.45 
Ansambel Bardorfer; 17.00 Ob 50- 
letnici smrti S. Kosovela; 17.10 
Popevke; 17.45 Občan pred mikro
fonom; 18.00 Tops - pops; 18.35 
Naši zbori.

NACIONALN ‘ PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 19.00 Poročila; 

8.30 Jutranje popevke; 9.00 Vi in 
jaz; 10.00 Radijska razprava; 11.00 
Drugi zvok; 12.10 Program z Elso 
Merlini; 13.20 Strnjena komedija; 
14.05 Orkester; 15.10 Turistične 
in športne aktualnosti; 15.30 Ra
dijska nadaljevanka; 15.45 Plo
šče za mladino; 17.05 Komorna 
in operna glasba; 17.35 Knjižna 
oddaja; 13.10 Giro d’Italia; 19.30

Tenco in drugi popevkarji; 20.20 
Ponovno na sporedu.

II. PKOUKAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.45 Lahka glasba; 8.40 
Melodrama; 9.35 Nadaljevanka; 
9.55 Pesem za vsakogar; 10.35 
Skupen spored: 12.40 Alto gradimen
to; 14.00 Piošče; 15.30 Glasbeno-go- 
vorni spored; 17.30 Posebna re
portaža; 17.50 Alto gradimento; 
18.30 Giro d'Italia; 19.55 Superso- 
nic; 21.30 Popoli'; 22.50 Človek v 
noči.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 9.00, 13.00, 15.00, 19.00 

Poročila; 6.50 Rekreacija; 8.10 
Glasbena matineja; 9.05 Radijska 
šola: Knjiga o Titu; 9.30 Jug. na
rodna glasba; 10.05 Po poteh odlo
čanja: 11.03 Po Talijinih poteh;
12.10 Revija orkestrov; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12.40 Šopek novih 
melodij; 13.30 Priporočajo vam. • -i
14.10 Mladina poje; 15.45 «Vrti
ljak»; 16.50 človek in zdravje; 
17.00 Aktualnosti: 17.20 Iz koncer
tov in simfonij; 18.05 Ogledalo na
šega časa; 18.15 Ob lahki glasbi; 
19.40 Veseli planšarji; 19.50 Lah
ko noč, otroci ! ; 20.00 Stop pops 
20. . .; 21.15 Oddaja o morju;
22.20 Besede iz logov domačih; 
23.05 Literarni nokturno: 23.15
Jazz; 00.05 Ples do enih: 1.03 
Melodije; 2.03 Glasba; 3.03 Majh
ni ansambli; 4.03 Paleta akordov.

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Če 
se ukvarjate z umetnostjo, bo da
nes dan navdiha. Preizkusili bo
ste neko prijateljstvo ali celo lju
bezen.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Bra
niti boste morali trdnost svojih 
posiov. Spoznali boste prijetno o- 
sebo.

DVOJČKA (od 21. 5. do 21. 6.) 
Uprite se vsaki novotariji, če ni
ste prepričani v njen uspeh. V 
ljubezni boste razočarani.

RAK (od 22. 6. do 22. 7.) Raz
čistite neko poslovno zadevo, da 
lahko gradite dalje na trdnih os
novah. V družini bo vladal mir.

LEV (od 23. 7. do 23. 8.) O-

Horoskop
dlične perspektive kljub ostri 
konkurenci. Ne začenjajte nepo
trebnih prepirov.

DEVICA (od 24. 8. do 22. 9.) 
Zelo pomembni sklepi, ki jih ne 
bo lahko izpeljati. Naj odloča raje 
razum kakor srce.

TEHTNICA (od 23. 9. do 22. 10.) 
Zanimiv predlog, ki bo prinesel 
veliko sprememb. Ne odločajte 
prenaglo, ko gre za čustvene za
deve.

ŠKORPIJON (od 23. 10. do 22. 
11.) S svojim značilnim postopkom 
boste spravili v zagato svoje tek
mece. Srečanje s prijatelji.

STRELEC (od 23. 11. do 21. 12.) 
Začeli boste z delom, ki ste ga 
nekoč že opustili. Novo prijatelj
stvo, ki se bo izkazalo kot sim
patično.

KOZOROG (od 22. 12. do 20. D 
Le s potrpežljivostjo boste dose
gli zaželeni smoter. Braniti boste 
morali družinsko razpoloženje.

VODNAR (od 21. 1. do 19- 2.) 
Finančna kriza ne bo hujšega 
značaja. Delali boste načrte, ki pa 
se ne bodo vsi uresničili.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) ^ 
prav ne bo šlo vse gladko, ne 
smete izgubiti volje. S svojo nav
zočnostjo boste dvignili moralo V 
družini.
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ATLETIKA MEDNARODNI MITING BORA

Reprezentant Ivičak 
prijavljen na 400 m

Borovke dobro pripravljene: Semoličeva, Antonijeva, 
Tavčarjeva in Kraljeva bi morale biti najboljše

Med zadnjimi prijavami za med
narodni atletski miting Bora je naj
važnejše ime Ivice Ivičaka iz Kar
lovca, ki je reden član jugoslovan
ske štafete 4x400 m in tudi olimpijski 
kandidat za Montreal. Atlet prete
če 400 m v času 47”4, tekma v 
Trstu pa bo zanj veljala kot preiz
kušanje moči in tudi za olimpijsko 
kvalifikacijo, ki je za celo štafeto 
še negotova. Ker so tudi Avstrijci 
Prijavili odličnega mladinca Kobaua 
(48”8) se v Trstu obeta želo do
ber tek.

Atletinje in atleti ŠZ Bor bodo na 
tekmovanju nastopili s skoraj vsemi 
razpoložljivimi močmi.

V moški konkurenci bo v kopju 
nastopil Stojan Udovič, v skoku s 
Palico pa naraščajnik Sandi Bigat- 
ten. Nastop Dušana Švaba na 400 m 
čez ovire je negotov, ker atlet po 
zlomu noge še ni pri močeh. Prejš
nji teden je sicer dosegel dober 
čas 58”8, v soboto pa bo nastopil, 
le če bo to potrebno za boljšo ekip
no uvrstitev.

Bolj kakovostna bo udeležba Bo
ra pri dekletih.' «Plave» bodo nasto
pile v naslednji postavi:

100 m — Marinka Semolič 
400 m — Sonja Antoni 

Bruna Mahne 
1500 m — Alma Gruden 
krogla — Irena Tavčar 

Loredana Kralj
štafeta 4x100 m — Sonja Antoni, Ma

rinka Semolič, Danijela 
Tretjak in Marina Purič

Kot je iz seznama razvidno ne bo 
nastopila Patrizia Padovan. Atletinja 
lrna namreč v nedeljo na sporedu 
zolo zahtevno deželno tekmovanje v 
Peteroboju v Gorici in mora štediti 
z močmi. Isto velja tudi za Marino 
Purič, ki bi v soboto lahko skakala 
v daljino, bo pa tekla samo v štafeti.

Od borovk velja seveda veliko za
nimanje za Marinko Semolič, ki je 
v samo nekaj tekmah prišla na 100 
n> od 13”6 do 13”. Dobro je priprav
ljena tudi Sonja Antoni, ki bo imela 
v avstrijski mladinski prvakinji Pe- 
tuschnigovi (letos 56'’5) zelo močno 
nasprotnico, vendar tudi vzpodbudo 
k odličnemu dosežku. V posebnem 
vzdušju, ki ga ustvari tako zahtevno 
tekmovanje bi morala krepko napre
dovati tudi Bruna Mahne, ki se od
likuje po veliki borbenosti.

Od metalk krogle Tavčarjeve in 
Kraljeve se pričakujejo dobri rezul
tati. Optimistično upata obe na iz
polnitev norme za nastop na držav
nem prvenstvu.

V teku na 1500 m bi,,se, morala 
Alma Gruden približati svojemu o- 
sebrtemu rekordu iz lanskega leta. 
V članski konkurenci bo tek na 1500 
metrov ena najbolj kakovostnih pa
nog celega tekmovanja. Poleg Ra- 
venčanke Šobrove bo namreč nasto
pila tudi Mariborčanka Breda Per
gar, ki je trenutno najboljša v Ju
goslaviji.

k. b.

nogomet

Mladinska prijateljska tekma

Visok poraz 
Brežanov

NK Izola — Breg 6:1 (1:1)
IZOLA: Barbarič, Movak, Poliska, 

Radman, Gropair, Jakopič, Bornin, 
Kolarec, Grdulovič, Guštinčič (Ga
šperšič, Krbavčič, Jerebica, Stupa-revič).

BREG: Smotlak, Grizonič P., No
vello, Peroša, Grizonič M., Ražem, 
Kalin, Zonta, Ferluga, Saražin, Jež, 
Sancin, Divis, Malnič.

STRELCI: Ferluga, Kolarec, No- 
Vak, Gašperšič 4.

V prijateljski tekmi sta se na izol
skem četverokotniku pomerili ekipi 
lz Izole in Brega.

V prvem polčasu je bila igra pre
poj uravnovešena in obe ekipi sta 
^eli. malo priložnosti za zadetek.

"o odmoru pa so prevzeli pobudo

klonila močnejšim in bolj uigranim 
nasprotnikom ter prejela v zadnji 
polovici drugega polčasa kar 5 golov.

N. R.

0:0
(Saul), Počkar,

Zarja - Breg
ZARJA: Puzzer 

Samese, Stojan Križmančič, Vatta, 
Vojko Križmančič, Darko Grgič 
(Colja), Bon, Terčon, Žagar (Ivo 
Grgič) in Grahonja.

BREG: Kermac, Crevatin (Dussi), 
Rodela, Melon, Sovič, Klun (Pero
ša), Bržan (Strnad), Kauski, Jež 
(Ferluga), Mikuš in Kraljič.

Zarja in Breg sta se v nedeljo 
spoprijela v prijateljskem srečanju, 
katerega celotni izkupiček bodo do
delili žrtvam potresa. Tekma je pri
tegnila na rob igrišča lepo število 
gledalcev, ki so, kljub neodločene
mu izidu brez gola, doživeli lep 
športni popoldan. Ivo Grgič

ODBOJKA OB ZAKLJUČKU PRVENSTVA C LIGE

Bor zadovoljen s petini mestom 
Izpadel je samo CUS iz Benetk
Naša ekipa bi z bolj konstantnimi nastopi lahko dosegla tudi kaj več
Končalo se je odbojkarsko prven

stvo tudi v tej ligi. Glede na spre
membe, ki bodo prišle v prvenstvu 
1976-77, je bilo že vse dokaj jasno, 
saj napreduje v višjo ligo kar devet 
šesterk od desetih, kolikor jih je 
igralo v vsaki skupini. Po drugi stra
ni pa je bil CUS iz Benetk občutno 
slabši od vseh zastopnikov in bo mo
ral prihodnje prvenstvo igrati v 1. 
diviziji. Za odbojkarje iz Benetk je 
to skoraj bi rekli presenetljiv ne
uspeh, če pomislimo, da so bili pred 
letom drugoligaši. Med šesterkami, 
ki so si izbojevale pravico napredo
vanja in s tem kakovostni skok je 
tudi Bor. Tako so Tržačani le prišli 
tja, kjer so že bili pred štirimi leti. 
Borovci so prvenstvo končali na pe
tem mestu, kar lahko vzamemo za 
dober uspeh. Škoda le, da so neka
terim izredno uspešnim in dobrim 
nastopom sledili dokaj nepričakova- 

I ni spodrsljaji. Obenem pa bi lahko
iimiiiimiimiiuiiimiiiiHiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiKiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiifiiiiiiiiMiiiiuiiiii

DANES V MURSKI SOBOT!

Na «mali olimpiadi» 
tudi openski Polet

Danes dopoldne se bodo v Murski | vanju pa sodelujejo vsa brežanska 
Soboti začele «male olimpiade», kot i prosvetna društva, 
pravijo tukaj veliki mednarodni Udeleženci izleta in športniki si 
športni prireditvi «Šport združuje v jutranjih urah ogledali Bazo
mlade 1976». To je že šesta izdaja] 20; po kosilu bo ogled mestnega mu-
teh mladinskih športnih iger, ki so 
namenjene šoloobveznim otrokom do 
petnajstega leta starosti.

Letošnjih iger se bo udeležilo nad 
250 tekmovalcev, ki se bodo pome
rili v atletiki, košarki in namiznem 
tenisu. Nastopile bodo reprezentan
ce 14 mest: iz Avstrije. Italije, Ju
goslavije, Madžarske in Nemčije, in 
sicer reprezentance: Čakovca, Gor
nje Radgone, Darmstadta, Gradca, 
Ingolstadta, Lendave, Ljutomera, Ma
ribora, Murske Sobote, Opčin, Ptu
ja, Raven na Koroškem, Szombathe- 
lyja in Veržeja.

Letos je vabilo za to veliko mla
dinsko športno prireditev dobil tudi 
openski Polet. Ojačena z dijakinja
mi in dijaki sosednjih vasi je 28- 
članska reprezentanca Poleta odpo- 
toyala včeraj, popoldne g .Mursko So
boto, kjer so jih sinoči sprejeli pred
stavniki organizatorjev in pospre- 
,mili, jia. domove njihovih,.vrstnikov, 
kjer bodo stanovali ves čas bivanja 
v Murski Soboti.

Danes dopoldne, ob 11. uri, bo sve
čana otvoritev iger, popoldne pa se 
bodo začela tekmovanja. Namiznote
niški igralci bodo tekmovali v Len
davi, košarkarji v Murski Soboti in 
Radgoni, atletika pa bo na vrsti v 
soboto dopoldne v Murski Soboti.

Nocoj bo tudi sprejem, ki ga bo 
priredil predsednik občine Murska 
Sobota. Jutri popoldne pa bo sveča
ni zaključek iger ob nastopu folklor
nih skupin in rajanje otrok.

Reprezentanca openskega Poleta 
— ali bolje rečeno reprezentanco tr
žaške okolice — vodi Andrej Križnič, 
spremljata pa jo še prof. Ivan Pe
terlin in Sergij Tavčar.

Naša reprezentanca se bo vrnila 
na Opčine v nedeljo, in sicer ob 
18.58, na železniško postajo na Op
činah.

EKR

V ČETRTEK, 27. MAJA

Športno srečanje 
med Kočevjem in Dolino

V četrtek, 27. t.m., bo v Kočevju 
športno srečanje med pobratenima 
občinama Dolino in Kočevjem. Sre
čanje je bilo zasnovano že v marcu, 
ko sta obojestranski delegaciji se
stavili okvirni spored nadaljnjih sti-

___ __ ,_____  kov med občinama. ŠD Breg, ki
domačini, ki so popolnoma gospoda-1 skupno z OK ZSMS iz Kočevja or- 

na sredini igrišča in v napadu. ! ganizira srečanje, bo ob tej priliki 
(Joramba «plavih» pa je popolnoma I pripravilo masovni izlet; pri vpiso-

zeja, šeškovega doma in drugih 
zanimivosti mesta Kočevje. Popold
ne se bodo pričela medsebojna šport
na srečanja v naslednjih panogah: 
članskem nogometu, minibasketu, 
ženski odbojki in šahu.

V. L.

KOLESARSTVO
DANES START 58. «GIRA»

Verjetno že v Catanii 
prva presenečenja

CATANIA, 20. — Jutri bo start 
58. kolesarske dirke po Italiji. Na 
sporedu bosta dve poletapi, in sicer 
dirka po Catanii (55 km) in nato pa 
Catania - Siracusa (80 km).

Čeprav bosta ti le uvodni etapi, 
pa vlada med kolesarji mnenje, da 
bi utegnilo že jutri priti do nekate
rih presenečenj, še posebno, če bi 
deževalo in bi bile ceste v Catanii iz
redno splozke. Eden od favoritov, 
Francesco Moser, pravi: «Treba bo 
previdno voziti. Prenagljenost bi lah
ko marsikoga drago stala.»

rekli, da je našim fantom manjkalo 
konstantnosti. Pri vsem tem pa ve
lja poudariti, da so na splošno igrali 
bolje v gosteh kot doma. To gre ne
dvomno pripisati dejstvu, da so igra
li domače prvenstvene tekme v telo
vadnici v Ul. Della Valle, v kateri 
niso opravili niti enega treninga. Z 
drugimi besedami so igrali vedno v 
gosteh. Kaj takega si ne more «pri
voščiti» nobena šesterka, pa čeprav 
igra tudi v nižjih ligah. Problem te
lovadnice je pri Boru izredno koč
ljiv in to ne samo glede uradnih pr
venstvenih srečanj, ampak tudi tre
ningov. Ker se na stadionu «1. maj» 
ne more trenirati tako, kot bi bilo 
potrebno, je prav prijem delal našim 
fantom največ težav skozi vse pr
venstvo. Večino od osmih porazov 
gre pripisati prav temu. Danes eki
pe tudi v tretji in nižjih ligah servi
rajo osem do deset metrov za zad
njo črto igrišča. Let in efekt žoge 
je povsem drgačen, kot pri servisu, 
ko žogo udarimo niti meter za zgo
raj omenjeno črto.

Preteklo zadnje kolo je bilo izred
no zanimivo. Kar štiri od petih te
kem se je končalo s 3:2. S tem izi
dom je Bor izgubil domači derbi z 
Grandi Motori. Za.slovo so naši fant
je odigrali eno slabših tekem in tu
di to pot je bil sprejem najhujša hi
ba in tudi največji «krivec» za ta 
osmi prvenstveni spodrsljaj.

V prvih dveh setih je nasprotnik 
zmagal brez večjih težav. V tako 
slabem stilu pa ni bilo mogoče več 
nadaljevati in pričakovani preporod 
je končno le prišel v tretjem in če
trtem nizu. V petem odločilnem de
lu pa se je žal spet vse ustavilo in 
poraz je bil tako neizbežen, ker je 
v zadnjih odločilnih točkah našim 
fantom obrnila hrbet sreča in tudi 
stranski sodnik je pristavil svoj kan
ček. Tako si delita Bor in Grandi 
Motori peto mesto z enakim številom 
točk, toda Bor je peti zaradi bolj
šega količnika osvojenih in izgub
ljenih setov. Na samem vrhu razpre
delnice ni prišlo do sprememb. Zma
gali so vsi trije tekmeci s 3:2 in ta
ko je prvi Tisselli z dvema točkama 
prednosti pred Sai iz Belluna in šti
rimi pred CUS iz Trsta. Presenetljivi 
Monselice je to pot ostal doma praz
nih rok, ker je gostil Tisselli, toda 
ne glede na to je obdržal četrto me
sto. Teh prvih šest ekip je bilo tu
di najmanj za razred boljši. Tako 
Marghera kot tudi Brusegana sta se 
morala zadovoljiti s šestimi zmaga
mi. Nekdaj slavni Portuali iz Rave
ne je bil še za dve slabši. O uspdi 
univerzitetnega športnega krožka iz 
Benetk srno že povedali.

IZIDI 18. IN ZADNJEGA KOLA
Grandi Motori - Bor
Marghera - CUS Trst
Brusegana - Sai Belluno
Portuali - CUS Benetke
Monselice - Tisselli

KONČNA LESTVICA
Tisselli Cesena 18 14 4 46 27 28
Sai Belluno 18 13 5 47 27 26
CUS Trst 18 12 6 44 32 24
Monselice 18 11 7 40 31 22
Bor Trst 18 10 8 42 35 20
Grandi Motori 18 10 8 38 36 20
Marghera Mes. 18 6 12 27 40 12
Brusegana PD 18 6 12 24 41 12
Portuali Ravena 18 5 13 27 42 10
CUS Benetke 18 3 15 21 48 6

G. F.

OBVESTILO
SPK «ČUPA» vabi člane in pri

jatelje v nedeljo, 23. t. m., v Se- 
sijan na otvoritev društvene sezo
ne, krst novih jadrnic in prvo spo
mladansko regato.

Vpisovanje bo na dan regate v 
sedežu društva, od 8. do 9. ure, 
start regate ob 10. uri. Pred star
tom bo krst novih jadrnic.

DANES V BOLOGNI

Italija-Jugoslavija 
za Davisov pokal

BOLOGNA, 20. — Jugoslavija in 
Italija se bosta po petih letih zopet 
srečali za Davisov pokal v drugem 
kolu evropske cone «A». Srečanje 
se bo pričelo jutri in se zaklju
čilo v nedeljo na bolonjskih igriščih. 
V zadnjem srečanju veljavnim za 
Davisov pokal je zmagala Jugosla
vija s 3:2. Jugoslovanski igralci so 
že od srede v Bologni, kjer vestno 
trenirajo, da bi domačine izločili 
iz tega prestižnega pokala in se 
tako uvrstili v polfinalno kolo. Če 
jim bo ta podvig uspel, se bodo ju
lija meseca spoprijeli z reprezen
tanco Švedske. Jugoslavija bo nasto
pila z Nikolo Piličem, že petnajst 
let najboljšim jugoslovanskim igral
cem, Željkom Franulovičem in Ša
bičem.

Tudi Italijani bodo nastopili v po
polni postavi. Žreb je določil, da se 
danes srečata najprej Barazzutti in 
Franulovič, na papirju številki 2 
obeh ekip, nato pa Panatta in Pilič. 
Po igri dvojic v soboto pa bosta v 
nedeljo na sporedu dvoboja med Pa- 
natto in Franulovičem ter prav na 
koncu med Piličem in Barazzuttijem. 
Žreb bi bil lahko ugoden za Jugo
slovane, predvsem če bo rezultat 
pred zadnjo tekmo izenačen. V tem 
primeru bi namreč Pilič lahko izra
bil svojo veliko mednarodno izkuše
nost.

Naša nogometna društva so v preteklem tednu priredila vrsto srt. .j, 
katerih čisti izkupiček so dodelili prizadetim iz Furlanije. Na Sliki: 

taka tekma v Križu med Vesno in Primorjem (2:1)

KOŠARKA TEDENSKI KOMENTAR SLOVENSKIH ZAMEJSKIH PETERK

V slovenskem derbiju 1. divizije zmaga poletovcev z dobro igro Milka Viteza 
Peter Starc ostaja naš najboljši strelec ■ Percovi varovanci napredovali

i. MOŠKA DIVIZIJA
SKUPINA «A»

Borovci so po dveh zaporednih 
in nepričakovanih zmagah izgubili 
proti skromni Ederi iz Milj. Mladi 
Štokljevi varovanci so bili tokrat 
dokaj naivni: prilagodili so se tem
pu igre nasprotnikov, tako da niso 
znali vsiliti gostom hitrejšo igro. 
To pa jih je tudi pokopalo. Sploh 
pa je značilnost mladih športnikov, 
da znajo zaigrati proti boljšim e- 
kipam dobro, proti slabšim pa se 
prilagodijo nasprotniku in tako je 
večkrat poraz neizbežen.

IZIDI 6. KOLA 
Bor — Edera 
GMT — Scoglietto A 
C. Bloch — Ferroviario 
S. Sergio — Barcolana

LESTVICA
Ferroviario, Grandi Motori in San 

Sergio 10; Bor in Barcolana 6; 
Edera Milje 4; Scoglietto A 2; Cal
za Bloch 0.

PRIHODNJE KOLO (23.5.) 
Scoglietto A - Bor (9.30 na igrišču 

Pendice Scoglietto) ; Barcolana - 
GMT; Edera - Calza Bloch; Fer
roviario - San Sergio.

59:61
70:51
57:77
53:49

Borovi odbojkarji so se, žal, s porazom poslovili od 3. moške lige. Osvojili so končno peto mesto, kljub te
mu pa so napredovali v višjo ligo. Na sliki: zadnja prvenstvena tekma med Grandi Motori Trst in Borom

NAJBOLJŠI STRELCI
Udovič 86; Bruno Knaip 67; Ma

rassi 49; Parovel 39; Mazzucca 35; 
Sestan 31; Volk 26; Perco 23; Re
nato Knaip 11; Race 3; Trevisan 2.

PROSTI METI: Bor 69:126.
* * *

SKUPINA «B»
Milko Vitez je odločil slovenski 

derbi na Kontovelu v korist Poleta. 
Openci so v glavnem premagali 
Kontovelce predvsem zaradi boljše 
igre v obrambi. Medtem ko so po- 
letovci na sredini lestvice s štirimi 
točkami, pa so Starc in tovariši 
še vedno na dnu brez zmage.

Peter Starc je daleč najboljši" 
strelec v vseh prvenstvih, čeprav 
je v nedeljo dosegel «le» 24 točk.

IZIDI 6. KOLA
Kontovel — Polet 50:56
POM — Staranzano 99:50
Begliano — Grado" 67:47
Počitek: Scoglietto B

LESTVICA..
Scoglietto B in POM Tržič 8; 

Grado 6; Polet in Begliano 4; Sta
ranzano 2; Kontovel 0.

PRIHODNJE KOLO (23.5.)
Grado - Kontovel (9.30 v Grade- 

žu) ; Polet - Scoglietto B (9.30 na 
Opčinah); Staranzano - Begliano.

Počitek: POM Tržič.
NAJBOLJŠI STRELCI

KONTOVEL: Starc 131; Adrijan 
Zavadlal 39; Košuta 25; Ivo Naber
goj 17; Ivo Starc 12; Danijel Za
vadlal 8; Ban 5; Perini 3; Aleksan
der Nabergoj in Kosovel 2.

POLET: Edi Sosič 85; Milko Vi
tez 48; Taučer 25; Jugovič 22; Edi 
Daneu 17; Valter Sosič 10; Spacal 
8; Evgen Daneu in Škabar 7.

PROSTI METI: Kontovel 57:106, 
Polet 25:47

FINALE DEČKOV
Z nedeljskim porazom proti Ser- 

volani so si Kontovelci morda do
končno zapravili poslednjo možnost, 
da bi osvojili enega od prvih dveh 
mest in se tako uvrstili v nadaljnji 
del tega tekmovanja.

Kontovelci so v gosteh že pre
magali Škedenjce in vse je kazalo, 
da bodo brez večjih težav pospra
vili drugi finalni par točk. Žal, 
pa je tokrat tudi nerazpoloženi sod
nik oškodoval naše košarkarje.

IZIDI 5. KOLA
Kontovel — Servolana 56:72
Inter 1904 — Don Bosco 61:58 

LESTVICA
Don Bosco in Inter 1904 6; Kon

tovel in Servolana 2.

PRIHODNJE KOLO (23.5.) 
Inter 1904 - Kontovel; Servolana 

Don Bosco.
NAJBOLJŠI STRELCI

liko zgrešenih metov iz neposredne 
bližine koša (posebno v prvem delu 
tekme). Tržačani pa so se prav v 
točnosti najbolj odlikovali in tako je

KONTOVEL: Bukavec 83; Ban j bil rezultat zapečaten že od začetka.
73; Danieli 26; Emili 4; Ukmar 2. jV drugem delu je bila tekma veliko

bolj izenačena in na višji ravni: ta
ko na eni kot na drugi strani smo

PROSTI METI: Kontovel 24:44.
«PROPAGANDA»

Trener Ferroviaria Lo Nigro nam gì/™3 nekaterim ÌZVrStnÌm akd'
je o srečanju z Borom dejal takole: 0d Nabrežincev so se tudi tokrat
«Zmagali smo sicer brez težav, izkazali Xerčon> PupiSi Ušaj in zi.
moram pa priznati, da so borovci darič. ' Marko
glede na prvo srečanje napravili 
izreden napredek. Presenetili so 
me predvsem v napadu Skratka,
srečanje je bilo zelo lepo in temu 
so v dokajšnji meri botrovali tudi 
borovci». Borovce trenira Franko 
Perco.

Brežani pa se niso mogli upirati 
visokim košarkarjem Ricreatorija 
in, so (g^o &d) doživeli hud poraz.

IZIDI 9. KOLA
Bor — Ferroviario 60:68
■Breg, —. Ricreatori 23:97
Servolana — Italsider 58:55
SGT — Chiadino

LESTVICA
Ferroviario in Ginnastica Triesti

na 16; Ricreatori in Servolana 12;
Italsider 8; Bor 4; Breg 2; Chia
dino 0.

PRIHODNJE KOLO (22.5.)
Breg - Ferroviario (15.30 v Doli

ni); Ginnastica Triestina - Bor 
(18.00 v Ul. Ginnastica); Ricreato
ri - Servolana; Italsider - Chiadino.

NAJBOLJŠI STRELCI
BOR: Ixikar 74; Švara 43; Merku 

31; Škerl 28; Don in Pečar 22; Cej 
15; Gerdol 9; Devetak 7; Kosovel 5;
Turk 2.

BREG: čok 64; Korošec 56; Že
rjal 39; Corbatti 24; Pertot 20;
Štrajn 12; Maver 4.

PROSTI METI: Bor 24:84, Breg 
23:84.

edko
MINIBASKET 

Sokol — SGT 23:62 (3:34)
SOKOL: Pupis 9, Terčon 7, Koja- 

nec, Ušaj 5, Devetak, Žbogar, Zi
darič 2, Gruden, Pangos, Caharija.

SGT: Bertoldi 16, Butazzoni 6, 
Zotti, Bertoni 2, Furlan 16, Mancini 
4, Agnelli 2, Kumbat 8, Pokusta 2, 
Burger 6.

SODNIKA: Della Schiava in Sprea- 
fico.

PROSTI METI: Sokol 5:8, SGT 
8:10.

V zaostali tekmi je Sokol klonil tr
žaški ekipi SGT, vendar so Nabre- 
žinci tokrat zadovoljili: edino, kar 
jim lahko očitamo, je neverjetno ve

Danes se bo pričelo prvenstvo v 
minibasketu za letnike 1966 in mlaj
še, na katerem bo (kot edini sloven
ski zastopnik) igral tudi Breg.

Brežani se bodo danes, ob 18. uri, 
spoprijeli s Ferroviariom (igrišče 
v Miramarskeni drevoredu).

«TURNIR LIBERTAS»
Včeraj nagrajevanje

Včeraj je bilo na sedežu Libertasa 
nagrajevanje košarkarskega turnir
ja za naraščajnike, na katerem sta 
nastopili tudi dve slovenski peter
ki: Bor in Breg. V uvodnih besedah 
se je predsednik košarkarske sek
cije Libertasa Prodi zahvalil vsem 
prisotnim za udeležbo. Nato je bi
lo nagrajevanje: Servolana A, ki je 
bila prva, je dobila pokal, Bor kot 
drugi pa lep» plaketo. Vsi igralci so 
prejeli spominsko kolajno.

ŠOLSKO PRVENSTVO 
Dantè B - Gregorčič 33:29 

(16:18)
SIMON GREGORČIČ: Zahar, Ko

rošec 4, Debernardi 2, Čok 9, Cor- 
batti 6, Barut 6, Pečar, Boris Sla
vec 6, Žerjal.

SODNIK: Grafitti.
PROSTI METI: Gregorčič 3:10.
Košarkarsko prvenstvo nižjih sred

njih šol se je za dijake dolinske 
šole Simon Gregorčič slabo konča
lo. Dolinčani so namreč nerodno iz
gubili proti šoli Dante B. Za poraz 
ni opravičil: naši dijaki so igrali 
daleč pod svojimi sp»sobnostmi.

OBVESTILO
SPDT priredi v nedeljo, 23. ma

ja, v Živčevi dolini pod Volnikom, 
ob priliki 30-Ietnice obnovitve dru
štva, PLANINSKI MITING z na
slednjim sporedom:

Zbirališče ob 9. uri v Repnu (na 
glavnem trgu). Ob 10. uri bo start 
tekmovalnega pohoda v Živčevi do
lini. V popoldanskih urah bo otro
ški poligon in prosta zabava. Za 
jedačo in pijačo bo poskrbljeno.

j. Po enournem zagrizenem boju, v katerem so se vse 
’-etne napadalne skupine izkazale z veliko drznostjo, samo
stojnostjo, iznajdljivostjo in medsebojnim sodelovanjem, je 
bil sovražni odpor zlomljen.

Nepričakovani prodor napadalcev v vas je sovražnike 
pesenetil in jih zmedel, čeprav jih je bilo štirikrat več 
^ot partizanov. Medtem ko so raztepeni in na boj nepri- 
Pravljeni fašisti, karabinjerji in Nemci pobirali po vasi 
moške in jih gonili v karabinjersko vojašnico, so borci Bru- 
bove čete zasedli vaško središče v dolnjem delu vasi in 
Pobili fašističnega poveljnika. Tako je četa z visoko bojno 
bioralo in presenečenjem premagala v odprtem boju štiri- 
Uat močnejšo tribarvno vojsko (30 karabinjerjev, 25 fa
šistov in 20 Nemcev), med katero se tedaj karabinjerji niso 
bili več pripravljeni boriti na življenje in smrt.*

Po poročilih štaba Istrskega odreda z dne 23. junija 
f0 v boju padli 3 sovražni vojaki, 7 je bilo ujetih in eden 
hudo, več pa laže ranjenih. Četa je rešila svojo tričlansko 
Patruljo in približno 40 zaprtih domačinov. Tudi vojni plen 
Je bil precejšen: 3 italijanske brzostrelke, 4 italijanske pu- 
t*e, 2 mavzerici, polavtomatska mavzerica, 5 pištol in 1Ò50 
kosov streliva.

Pohod čete proti morju in boj v Šmarju sta prinesla 
v letu 1944 Istrskemu odredu v Istri največjo vojaško in 
moralno-politično zmago. Poraz fašistov je izredno močno 
odjeknil po vsej Slovenski Istri. Odprl je nove možnosti 
in ugodno vplival na nadaljnji potek mobilizacije ne le v 
slovenskih, temveč tudi v italijanskih naseljih ob morski 
obali, na območju Kort (sedaj Dvori nad Izolo), Izole, Pi
rana in Portoroža, hkrati pa onemogočil fašistično nadzor
stvo nad naselji. Ljudje so še dolgo govorili, kako so oso
vraženi fašisti bežali iz 9 km oddaljenih Šmarij v Koper.

Fašisti in Nemci so se za hud poraz v Šmarju kruto 
maščevali nad vaščani. Že 20. junija je vdrla v vas skupina 
Nemcev in odpeljala padlega fašističnega oficirja, naslednji 
dan pa se je pripeljalo iz Trsta in z Opčin več kot 500 nem
ških esesovcev.** Najprej so vas obkolili, jo izropali in pož
gali 120 hiš ter nekaj hlevov, že prej, 2. oktobra 1943, so 
jih požgali 37. Ostalo je le še 25 napol porušenih domov. 
Aretirali in odpeljali pa so 5 vaščanov. Vodstvo OF je pri
čakovalo takšno maščevanje, zato je ljudi poučilo, naj od
peljejo in poskrijejo imetje ter se tudi sami umaknejo iz 
vasi. Ljudje so zaupali svojemu vodstvu in ga ubogali. Va
ščani niso kdove kako žalovali za hišami, ker jih je to
lažila misel, da so doživeli poraz fašistov in njihov panični 
beg.

KOZINSKA KARABINJERSKA POSTOJANKA 
LIKVIDIRANA

Odredovi obveščevalci in propagandisti so bili julija 
1944 izredno prizadevni. Zlasti so budno spremljali premike 
sovražnih enot in spremembe po okoliških postojankah, 
hkrati pa so si prizadevali, da bi z dobro premišljeno pro
pagando (letaki, širjenjem vesti o porazih nemške vojske 
na frontah ipd.) pospešili demoralizacijo pripadnikov SNVZ, 
italijanskih karabinjerjev, republikancev in financarjev. S 
tem so razen pri financarjih — želi dobre uspehe. Tako so

se odredovi obveščevalci s pomočjo Stojana Šturma že ju
nija povezali z italijanskimi karabinjerji na Kozini. Šturm 
je poročal 9. junija štabu odreda, da je oddal pismo kara
binjerskemu komandirju in zagotavljal vdajo postojanke. 
Karabinjerji so vdajo sicer zavlačevali, toda pomočnik šefa 
obveščevalnega centra Jože Markučič in štab 3. bataljona 
sta jih v noči na 11. julij prisilila k odločitvi. Takrat je 42 
borcev 3. bataljona obkolilo postojanko in karabinjerji so 
se vdali brez boja. V sosednji zgradbi je bilo le 50 m stran 
53 financarjev, ki so se potuhnili, Nemci pa niso ničesar 
opazili, čeprav jih je bilo tedaj v Hrpeljah in na Kozini 250.

Vdali so se komandir postaje, marešalo, dva briga
dirja in dva karabinjerja. Drugi so bili že prej odšli. Za
plenili so jim težki mitraljez fiat, lahki mitraljez (bredo), 
16 pušk, 7 pištol, 5 zabojev streliva za lahki in 4 za težki 
mitraljez, 120 min za lahki minomet, 60 ročnih bomb, 36 
odej, precej rezervnih delov za orožje, veliko nabojev za 
puške in razno opremo. Oprema in orožje sta zelo prav 
prišla borcem 3. bataljona, štiri karabinjerje je štab odreda 
12. julija izročil komandi mesta Materija, ta pa jih je posla
la v italijanske partizanske enote pri IX. korpusu. Marešalo 
pa je ostal pri odredu kot zvezni oficir za italijanske enote 
do 18. avgusta 1944.

VLAK V PREPAD, ŽELEZNIČARJI V PARTIZANE
Še pomembnejši uspeh kot 3. bataljon so dosegli mi

nerji in četa 2. bataljona pod vodstvom namestnika koman
danta Valentina Kocijančiča 12. julija na progi Divača - Piv
ka, pri Vremah, z dvojnim napadom na vlak in zajetjem 
14 železničarjev, ki sta jih varovala italijanska republikan
ska vojaka. K uspehu je bistveno pripomogla Kocijančičeva 
iznajdljivost in drznost. V načrtu je bilo določeno, da bodo 
četa 25 borcev 2. bataljona in minerji napadli vlak ter po
rušili progo med Ležečami in Dolenjimi Vremami že v noči 
na 11. julij. Ker pa so prišli minerji prepozno, se je četa

umaknila v Zavrhek in tam počakala. Naslednjo noč pa s< 
minerji ob 23.30 postavili mine nad Gornjimi Vremam: 

ta p? Je cak^ v dveh zasedah. Vendar ni bilo do 1C 
ga ,vlak?" TedaJ' Pa se je zasedi bližala od Leže 

itnevm U zeJeZniSarJfv v spremstvu 9 italijanskih republ: 
kanskih vojakov. Preden so prišli na položaje, kjer bil jil 
zaseda lahko napadla, so železničarji in 2 republikanca L 
vih s proge in se napotili v Gornje Vreme na kosilo. Bore 
so jih pod Kocijančičevim vodstvom zasledovali in jih 
Gornjih Vremah presenetili, razorožili oba vojaka in j' 
s upaj z železničarji odvedli na štab odreda. Medtem j 
p ipe Ja P° Progi kontrolni vlak (lokomotiva in dva vagc 
na) V njem je bilo 25 nemških in italijanskih vojakoi 
Mmerj1 so sprožili mine, ter razdejali vlak in 70 metro
?ir 8roVPre°Suah ue Zasede pa s strojnicami in puškam 
zaLn, bombami napadel ostanke, vendar se je moral
oostnfsni- Pkmtl Zaradi sovražnikovega pritiska iz bližnji] postojank. Promet je miroval osem ur. Sovražnikovih izgub

sàm? Sr„obS.i5nÌe' Par‘iZanÌ niS° m°Sli Ug0‘°Vi';

• Alojz šedmak se boja takole spominja:
Po konfanprn skuupai z Rudijem Zadelom z mitraljezom ..
pesem Približali «nSm° 56 Zbra]i Sredi vasi in zapeli neko Partizansk 
šfstič^ih krimn • n3m radostni domaeini, ki smo jih rešili iz U
Menicah nTÌ Ì ' n3m hvaIežno Ponujali vina v loncih in sh 
zvedel! da so nrp!" T re uPa 50 Pešale tudi jedila. Po boju srn 
meratP» M ‘ uK*TU bezeči fašisti in Nemci srečavali svoje «M 
S u 'na ™ J-^nnhr!teu 1,3 P01™*' Vendar 50 Ìih z ^vami. da je 
vrnili v Ko ™"! r?000 b5ndltov- tako prestrašili, da so se vsi skùpt 

Koper.» (Lojze Sedmak, pismena izjava, AO IO v Kopru).

Zločinsk^fn! d aS?e,\!ig0t0V.ltl' katera nemška enota je sodelovala v t« 
cijskesa onika •C1J1' r)ajpre-' pa akcijo izvedel 3. bataljon 15. SS pol
bocnik noMOn ,?ngaJe,VBjÌ VOdja SS in P°veIjnik policije Odilo Gl< Docnm pogosto uporabljal za takšne intervencije.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, UL 24 Maggio 1 ~ Tel. 83 3 82 • 57 23
Naročnina
Mesečno 2.100 lir — vnaprej plačano celoletna 20.500 lir. Letna naročnina 
za inozemstvo 31.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 2,50 din, ob nedeljah 3.— din, za zasebnike mesečno 30.— 
letno 300.— din, za organizacije in podjetja mesečno 40.—, letno 400.— din

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 21. maja 1976

Za SFRJ 

Oglasi

Žiro račun 50101-603-45361 «ADII» ? DZS - 61000 Ljubljani, 
Gradišče 10/11 nad. telefon 22207
Trgovski 1 moduius (širina 1 stolpec, višina 43 mm) ob de* 
lavnikih 13.000, ob praznikih 15.000.

Finančno-upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir za mm višine 
v širini 1 stolpca. Mali oglasi 100 lir beseda. IVA 12%. Oglasi za tržaško in 
goriško pokrajino se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih 
pokrajin Italije pri SPI.

\ZocaI.

DELEGATI VZHODNIH DRŽAV PODPRLI REFERAT TAJNIKA HONECKERJA

la kongresu vzhodnonemške partije 
Popit podčrtal neuvrščenost SFRJ
Vecchietti (KPI): Italijanski komunisti hočejo graditi socializem skupaj z vsemi drugimi 
demokratičnimi silami v Italiji ■ Laurent (KPF): Za «komunizem francoskih barv»

(Posebej za Primorski dnevnik) 
BERLIN, 20. — Na kongresu Enot

ne socialistične partije Nemčije so 
poieg delegatov, ki so podprli refe
rat prvega sekretarja Ericha Ho- 
neckerja, govorili tudi nekateri vo
ditelji tujih delegacij. Predstavniki 
vzhodnoevropskih partij Janvš Ka
dar, Edvard Gierek, Gustav Husak, 
Todor Živkov in predvsem odposla
nec sovjetske partije Mihail Suslov, 
so pohvalili internacionalistični zna
čaj vzhodnonemške partije in njeno 
trdno odločenost, da v celoti podre
di svoj notranji razvoj in medna-

PREVEC REALIZMA 
V SGDTil DVORANI
Ko je javni tožilec pozval ob

toženca Joseja De Souzo Filha, 
naj opiše sodnemu zboru, kako 
je umoril policaja ob svojem po
begu iz zapora, je Jose povlekel 
samokres iz žepa in rekoč: «Ta- 

. ko!» in začel streljati v sodni 
dvorani. Sredi splošnega pre
plaha, medtem ko so se sodni
ki in številni radovedneži, ki 
so bili v dvorani, poskrili kar 
pod mizo, ali pod klopi, so po- 
liciski agenti odgovorili na 
streljanje in De Souzo hudo ra
nili. Njega so odpeljali v bol
nišnico, od prisotnih pa ni bil 
ranjen nihče.

DVAKRAT SREČEN
Frank Clowser, 60-letni upoko

jeni britanski poštar, je priprav
ljen priseči, da je sreča res sle
pa. Potem ko je pred sedem
najstimi leti dobil 75 tisoč fun
tov šlerlingov na športni stavi, 
je svoj podvig ponovil ta teden. 
Tokrat je bil njegov izkupiček 
še večji. Domov je nesel nam
reč kar 153.613 funtov, kar je, 
kljub inflaciji in devalvaciji, ki 
razsajata tudi v Veliki Brita
niji, okroglih 230 milijonov lir. 
Clowser jev komentar je bil: 
«Morda pa strela le zadene tudi 
dvakrat v isto drevo!»

TRADICIJA V NEVARNOSTI
Ena lepih, starih tradicij v 

britanskem parlamentu je v ne
varnosti. Doslej je veljala na
vada, da si je vsak poslanec, 
ki je hotel opozoriti «speakerja» 
(predsednika spodnje zbornice), 
da hoče dati predlog za spre
membo dnevnega reda. moral 
natakniti črn cilinder, da bi ga 
«speaker» takoj videl. Labu
ristični poslanec George Cun- 
ningham je zahteval, naj se ta 
navada spremeni in naj se po
slanci že enkrat začnejo vesti 
kot odrasli možje in ne kot otro- 
čad. Cunningham se je razjezil, 
ko je pred časom opazil tri 
poslance, ki so se borili za ci
linder (ker namreč gre za sa
mo, eno tovrstno pokrivalo, ki 
se ga poslužujejo vsi), da bi 
predložili spremembo dnevnega 
reda. Avla britanskega parla
menta, je dejal Cunningham, je 
bila bolj podobna cirkusu.

rodno usmeritev težnjam v tako 
imenovani skupnosti socialističnin 
držav, ki jo v vojaškem pogledu 
pooseblja varšavski sporazum, v go
spodarskem pa svet za vzajemno 
gospodarsko pomoč. Mihail Suslov, 
ki je iz razumljivih vzrokov govo
ril kot prvi tuji govornik na kon
gresu, je poudaril, da je proletarski 
internacionalizem glavno orožje de
lavskega razreda, ta internacionali
zem pa se izraža v vse večji strnje
nosti tako imenovane bratske skup
nosti socialističnih držav. Poudaril 
je potrebo, da na napovedani evrop
ski konferenci komunističnih partij 
oblikujejo skupno osnovo za delo
vanje komunistov, da postavijo trdne

okvire, ki bodo opredelili boj za 
mir in družbeni napredek na naši 
celini. Za tiste, ki niso čisto razu
meli tega sporočila, je bolj poeno
stavljeno govoril voditelj bolgarskih 
komunistov Todor Živkov, ki je po
dobno kot včeraj Honecker napadel 
«levi in- desni revizionizem» in na
cionalizem, skratka vse tisto, kar 
ni v popolnem soglasju s politiko 
sovjetske partije, ki jo brez vsakrš
nih zadržkov sprejemajo in izvaja
jo tudi d”uge članice «skupnosti so
cialističnih držav». Poleg tega je 
Živkov ocenil, da je potrebno pri
praviti novo mednarodno posvetova
nje komunističnih partij, kjer bi 
prav tako opredelili naloge, ki so šir
šega pomena. Kongres Enotne so
cialistične partije Nemčije je po
zdravil tudi predstavnik Zveze ko
munistov Jugoslavije France Popit. 
Povedal je, da so tudi Jugoslovani 
veseli uspehov, ki so jih dosegli 
vzhodnonemški komunisti v sociali
stični graditvi in da želijo uspešen 
razvoj sodelovanja z Nemško demo
kratično republiko Povedal je tudi 
to, da v Jugoslaviji uspešno gradijo 
samoupravni socializem in da so do
segli velike uspehe v gospodarskem 
in družbenem razvoju. Poudaril je 
tudi. da Jugoslavija vodi -neuvršče
no zunanjo politiko, M želi izboriti 
popolno politično in gospodarsko ne
odvisnost vseh držav, bori se za svo
boden razvoj vseh narodov, za pre
mostitev blokovske razdelitve in za 
enakopravne politične in gospodar
ske odnose.

Glede odnosov v mednarodnem de
lavskem in komunističnem gibanju 
pa je France Popit poudaril, da 
morajo le-ti temeljiti na strogem 
spoštovanju neodvisnosti, enakoprav
nosti, vzajemnega spoštovanja, ne- 
vmešavanja v notranje zadeve dru
gih držav in na pravici vsakega re
volucionarnega gibanja, da si sam 
izbere pot boja in graditve socia
lizma in da je vsaka partija in gi
banje za svoje ravnanje odgovorna 
svojemu narodu in svojemu delav
skemu razredu.

Medtem vlada še vedno dokajš
nje zanimanje za včerajšnji govor 
p-edstavnika sovjetske partije Su- 
slova. zlasti za tisti'del' njegovega 
posega, kjer je govoril o odnosih 
med evropskimi komunističnimi in 
delavskimi partijami, čez dobra 
dva tedna naj bi namreč tukaj v 
Berlinu ponovno sklicali priprav
ljalni sestanek za konferenco ev
ropskih komunistov in zato je mo
goče po govoru Suslova sklepati, 
kako bodo na tem sestanku nasto- 
p'!i predstavniki sovjetske partije. 
Značilen je njegov stavek, da bo 
r.a tej konferenci potrebno določiti 
skupne ravnanje komunistov glede 
vprašanj, ki so danes prisotna na 
naši celini.

Danes sta govorila tudi predstav
nika najmočnejših zahodnoevropskih 
komunističnih partij — v imenu KPI 
je govoril član vodstva Tullio Vec
chietti. v imenu KP Francije pa 
član politbiroja in sekretar CK Paul 
Laurent. Vecchietti je delegatom 9. 
kongresa vzhodnonemške partije in 
tujim gostom z vso odločnostjo po
vedal, da hočejo italijanski komu- 
rusti graditi socializem z vsemi 
drugimi demokratičnimi silami ita
lijanske družbe. Podobno kot gene
ralni sekretar Berlinguer na kon
gresu v Moskvi, je tudi on povedal. 
Ja mora internacionalna solidarnost 
temeljiti na doslednem spoštovanju 
neodvisnosti vsake države, vsake
ga naprednega gibanja, vsake de
lavske in komunistične partije. Kar 
pa zadeva našo vizijo socializma, 
je povedal predstavnik KPI, meni
mo. da je potrebno dosledno spošto
vati vse demokratične svoboščine 
in tudi vse, kar iz tega izhaja. 
Predstavnik KP Francije je potr
dil. da nameravajo francoski komu
nisti tudi v prihodnje hoditi po po
ti, ki so jo začrtali na svojem 22. 
kongresu. Gre za to, da se borijo

PRISPEVKI
ZA ŽRTVE POTRESA

V okviru naše nabiralne akcije 
za žrtve potresa smo včeraj pre
jeli:

V UREDNIŠTVU :
Darko Žerjal 10.000 lir, Mario 

Serij 10.000, Ljudmila in Justina
15.000, Marija in Alojz Antonaz 10 
tisoč lir.

ZA ŽRTVE POTRESA 
NA TOLMINSKEM :
Ljudmila in Justina 15.000 lir.

NA NAŠEM TEKOČEM RAČUNU 
1840 PRI TRŽAŠKI KREDITNI 
BANKI :
G. Luigi in Rodolfa Bostiancieh 

25.000 !ir, za Slovensko Benečijo: 
Licej France Prešeren 16.000 lir, 
dr. Luis in Anita Kisovec 20.000 lir.

V TRŽAŠKI KNJIGARNI :
Za ponesrečence v Beneški Slo

veniji: Štefan Kralj 10.000 lir, Olga 
Pečenik 10.000, Nada Petrič 10.000, 
Paolo de Gavardo 10,000. Vaščani 
Trnovce: Mara in Gigi Škerk 10.000, 
družina Švara 15.000, družina Purič
10.000, družina Kočevar 5.000, Cele

stina Kante 10.000, Marija Škrk 
10.000, Marija Paulina 10.000, Alojz 
Brešani 5.000, Marta Vodopivec 5 
tisoč, Ema in Elin Škerk 10.000, 
slovenska osnovna šola Rojan da
ruje 130.000 lir za ponesrečence Be
neške Slovenije, ki so gostje Slo
venskega dijaškega doma v Trstu. 

* * *
POVZETEK

V uredništvu 45.000 lir
Za žrtve na Tolminskem 15.000 » 

Na našem tekočem
računu pri TKB 61.000 »

V Tržaški knjigarni 260.000 »

381.000 lir
Prejšnja vsota 18.252.790 »

SKUPAJ 18.633.790 lir

Prispevke sprejemamo v tajni
štvu uredništva v Trstu - UL Mon
tecchi 6 od 8. do 19. ure, v Tr
žaški knjigarni v Ul. sv. Franči
ška 20. v Gorici UL 24. maja 1 
in na tekoči račun Primorskega 
dnevnika št. 1840 pri Tržaški kre
ditni banki.

za «socializem francoskih barv», o- 
benem pa za sodelovanje vseh de
mokratičnih in naprednih sil tako v 
okviru francoske družbe kot tudi 
širše.

Kongres enotne socialistične par
ti,]f Nemčije je zaradi nastopov tu- 
jii: delegacij dobil tudi širši medna
rodni pomen. Tudi tokrat so se na 
svojevrsten način pokazale razlike, 
v katerih se posamezne komunistič
ne partije borijo za socializem, vse
kakor pa je mogoče ugotoviti, da se 
je boj za socializem resnično uve
ljavil kot poglavitni družbeni pro
ces. obenem pa je tudi res, da je 
še zmeraj v njem veliko prot slovij, 
ki — kot kaže ne bodo v kratkem 
izginila.

L. ŠKOBERNE

Morski pss 
v firenškem morju

RIM, 20. -- Pred obalo Civitavec
chie so ribiči opazili velikega mor
skega psa, ki ga sedaj lovijo. Gre 
za enega najbolj nevarnih prebival
cev morja, znanega z latinskim ime
nom «carcharodon carcharias», ki je 
zaslovel tudi v Italiji, rotem ko so 
predvajali ameriški film «Jaws» (Lo 
squalo). Kaže, da je žival, ki so jo 
opazili v morju med Civita vecchio, 
Santa Marinello in Ladispolijem, dol
ga deset metrov

Preiskava o pokolu 
na vlaku «Italicus»

BOLOGNA, 20. — Nahiestnik dr
žavnega pravdnika dr. Persico je 
danes zaslišal 26-ietno Mario Con
cetto Corti, ki jo je dne 5. maja 

i glasilo skrajno levičarskega giba
nja «Lotta continua» označilo kot 
izredno važno pričo v okviru ra- 

| ziskave o krvavem atentatu na 
ekspresni potniški vlak «italicus» v 
noči od 3. do 4. avgusta 1974. Od
govornost za zločinsko dejanje, ki 
je zahtevalo 12 smrtnih žrtev in 48 
ranjenih (na vlaku je bilo 400 pot
nikov in brez dvoma bi lahko vsi 
zgoreli v plamenih, ko bi peklenski 
su oj eksplodiral le nekaj sto me
trov poprej, se pravi v predoru ped 
Apenini), je prevzela zloglasna neo- 
iašistična organizacija «ordine ne
ro», ki je nastala na ruševinah ne
kaj mesecev prej razpuščenega gi
banja «ordine nuovo».

Corti jeva je žena Luciana Foglia, 
lastiuKa tlorentinske restavracije «il 
Calderone», kjer je bilo leglo črnih 
zločincev. V restavracijo sta za
hajala tudi policijska agenta Bruno 
Cesca in Filippo Cappadonna, ki naj 
bi po pričevanju «Lotta continua» 
sodelovala skupno z drugimi poli
cisti pri atentatu na omenjeni vlak 
(Rim - Firence - Brener). Šlo je za 
organizacijo v organizaciji: imeno
vani in drugi agenti javne varnosti, 
izrazito fašistično nastrojeni, so bi
li člani samozvanega gibanja «dra
go nero».

Priča Maria Concetta Corti je po
vedala, da je v restavraciji vide
la Cesco in Cappadonno v družbi 
znanih pripadnikov gibanj «ordine 
nero» in (Tutijevega «fronte nazio
nale revoluzionario» ter slišala, ka
ko se dogovarjajo glede atentata. 
Cesca naj bi zločincem prinesel raz
strelivo, vendar naj bi ne vedel, da 
se pripravlja pravi pokol. Cortijeva 
bo v soboto imela tiskovno konfe
renco.

MED NJIMI NAJ BI BIL TUDI POKOJNIKOV VNUK

Karabinjerji aretirali morilce 
torinskega geometra Ferrerija

Prijet tudi Stefano Mecarini, ki je ubil Anno 
Francia ■ Poskus ropa v Milanu in zločin v Rimu

VITERBO, 20. — Stefano Mecarini 
je priznal svoj strašni zločin. Pre
iskovalci su imeli torej prav, ko so 
domnevali, da je 42-letno Anno Fran
cia predvčerajšnjim zabodel do 
smrti v njenem novem stanovanju 
komaj 15-letni fant, potem ko ji je 
pomagal pri urejanju doma. Zločinec 
sicer ni navedel podrobnosti, dejal 
je le, da je koj po uboju skočil v 
žrtvin fiat 127 in odbrzel proti Rimu.

Kakor je pojasnil načelnici žen
ske policije dr. Pietraroi in vodite
lju sodnega oddelka policije dr. De 
Blasiu v Neaplju, je Stefano prevo
zil velemesto v vsej njegovi dolžini 
ter se odpeljal proti neapeljski po
krajini. V neposredni bližini Pozzuo- 
lija naj bi avtomobilu zmanjkalo 
bencina, zato je vozilo pustil na av
to cesti in se peš odpravil proti me
stecu.

Stopil je v restavracijo «II Pirata» 
na nabrežju. Fantovo vedenje se je 
zdelo igstniku gostišča sumljivo, za
to je telefonsko pozval orožnike, ki 
so nemudoma dospeli na kraj in are
tirali Stefana. Slednji ni imel pri se
bi nobenih osebnih listin in je kara
binjerjem dejal, da mu je ime Ste
fano Franchi. Odpeljali so ga na 
neapeljsko policijsko poveljstvo, kjer 
je med zasliševanjem zapadel v šte
vilna protislovja, tako da je slednjič 
moral priznati zločin. Preden so ga 
odvedli v Viterbo, je Mecarini mo
ral z agenti zopet v okolico Pozzuo 
lija, da jim pokaže, kje je zapustil 
avtomobil umorjene ženske.

iiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimmiiiiiiitiiiiiiiiiiriiuiiiiiuiiiiiifiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

OBISK TAJNIKA KPS SANTIAGA CARRILLA V JUGOSLAVIJI

Jugoslovanska in španska partija 
proti vsakemu «vodilnemu centru»
V času globoke krize kapitalizma je socializem zapleten, a vendar neizbežen svetovni proces 
Podpora vsem narodom, ki se borijo za nacionalno, politično in ekonomsko osamosvojitev

(Òd našega dopisnika)
BEOGRAD, 20. — Generalni taj

nik komunistične partije Španije San
tiago Carrillo je končal dvodnevni 
obisk v Jugoslaviji. O tem so danes 
objavili izčrpno sporočilo, v katerem 
sta Zveza komunistov Jugoslavije in 
Komunistična partija Španije razlo
žili svoje poglede n.: mednarodni 
položaj in aktualne probleme med
narodnega delavskega in komunistič
nega gibanja. Carrillo se je v Beo
gradu pogovarjal s predsednikom 
Titom in drugimi visokimi pred
stavniki jugoslovanske partije.

Posebno pozornost vzbuja tisti del 
sporočila, ki se nanaša na aktualna 
vprašanja mednarodnega delavske
ga gibanja. Jugoslovanska in špan
ska partija se v njem odlnočo iz
rekata proti kakršnemukoli medna
rodnemu vodilnemu centru, znano pa 
je, da se nekatere komunistične in 
delavske partije niso odrekle idejam 
o tako imenovani «monolitni enotno
sti» (torej podrejenosti politiki sov
jetske partije) in nujnosti obnove 
vodilnega centra, ki naj bi bil po 
njihovih pojmovanjih seveda v Mo
skvi. Jugoslovanska in španska par
tija nasprotujeta tudi obsojanju dru
gih partij na mednarodnih zborova
njih in hkrati jasno razčlenjujeta' 
svoja stališča do vseh drugih naj
bolj pomembnih vprašanj na tem 
področju. Ta del sporočila pravi:

«Dve strani menita, da se v da
našnjih revolucionarnih preobraz
bah in v času globoke krize kapi
talističnega sistema čedalje bolj kre
pi socializem kot zapleten, vendar 
neizbežen svetovni proces, in sicer 
z velikim bogastvom oblik in poti 
boja delavskega razreda in drugih 
naprednih sil. Sodobnost potrjuje že 
obstoječo zgodovinsko izkušnjo, da 
se je boj za socializem razvijal in 
se razvija v različnih družbenih in 
mednarodnih razmerah, v evropskih 
in drugih državah. Boj za svobodo, 
demokracijo, enakopravno sodelova
nje. napredek in mir v svetu se če
dalje bolj povezuje z idejami in 
bojem za socializem. Obe strani me
nita, da plodno sodelovanje v med
narodnem delavskem in komunistič
nem gibanju v takšnih okoliščinah 
zahteva vzajemno razumevanje, ši
rino in preseganje dogmatizma in 
zastarelih pojmovanj, nezdružljivo pa 
je z zaprtostjo, sektaštvom in pou
darjanjem prvenstva.»

«V takšnih razmerah se danes v 
svetu razvija široka razprava o vseh 
bistvenih vprašanjih boja za socia
lizem in njegov razvoj. Obe partiji 
se zavzemata za vsestransko, ena
kopravno, tolerantno in konstruktiv
no izmenjavo mnenj, ki prispeva k 
seznanjanju z različnimi izkušnjami 
prakse in z bogastvom idej, ki kli
jejo v različnih razmerah boja a 
socializem.»

«Zveza komunistov Jugoslavije in 
Komunistična partija Španije se na
čelno in v praksi zavzemata za in- 
ternacionalistično solidarnost, ki se 
opira na vztrajno akcijo v razvoju 
revolucionarnega gibanja v lastni 
državi in na temeljne vrednote so
cializma tam, kjer ga gradijo. S 
tem se izraža podpora narodom, ki 
se bojujejo za svobodo, neodvisnost, 
družbeni napredek, socializem in 
mir v svetu. Obe partiji izhajata iz 
načel odgovornosti slehernega revo-
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lavskemu razredu m svojim naro
dom, neodvisnosti, enakopravnosti, 
vzajemnega spoštovanja in nevme- 
šavanja. Zavzemata se za upošteva
nje različnih poti, metod in oblik 
boja za socializem. Partiji se izre
kata proti težnjam po obnovi ali 
obstoju mednarodnih vodilnih cen
trov, v .kakršnikoli obliki, proti vme
šavanju v notranje življenje posa
meznih partij, proti podpori frakcio- 
naštvu in obsojanju drugih partij 
na mednarodnih zborovanjih.»

«Sodelovanje delavskega gibanja in 
naprednih sil razvitih držav v boju 
za nacionalno, politično in ekonom
sko osamosvojitev dežel v razvoju, 
proti vsem oblikam kolonializma, 
neokolonializma, imperializma in he
gemonije, je zgodovinska potreba in 
komponenta razrednega boja, ki zah
teva večjo stopnjo medsebojnega ra
zumevanja in vzajemne podpore.»

Tudi neuvrščena politika je v spo
ročilu o obisku in pogovorih San- 
tiaga Carrilla v Beogradu dobila vid
no mesto. Jugoslovansko - špansko 
partijsko sporočilo pravi, da «je ne

uvrščeno gibanje dobilo' svet'òthil pò 
men in se je razraslo v revolucio
narno silo, ki bistveno vpliva na 
družbeno-politične tokove sodobnega 
sveta», in to «prav s svojim bojem 
za enakopravne mednarodne politič
ne in gospodarske odnose». Zveza 
komunistov Jugoslavije, pravi še spo 
rpčilo, je popolnoma solidarna z de 
lavskim razredom in vsemi napred
nimi in demokratičnimi silami Špa
nije, ki se bojujejo za odpravljanje 
ostankov frankizma, za pomilostitev 
političnLh zapornikov in za legali
zacijo vseh političnih strank.

VLADO BARABAŠ

PARIZ, 20. — Prejšnjo noč so nez
nanci zažgali v Provansi italijanski 
tovornjak, ki je prevažal češnje. To
vornjak je utrpel manjšo škodo, 
tovor pa je ostal nepoškodovan. Po
licija meni, da so za požar odgovorni 
francoski predelovalci češenj iz Vau- 
clusea, ki zaradi italijanskega izvo
za ne morejo prodati svojega pri
delka.

TRŽAŠKI DNEVNIK
PO SKLEPU DEŽELNEGA ODBORA

Razmejitev prizadetih občin 
v tri posebne kategorije

Vseh prizadetih občin je 117, ki so razdeljene O 
popolnoma uničene, delno uničene in poškodovane.

Kot smo že poročali, je bil zločin 
izvršen v novem stanovanju sredi 
zgodovinskega dela Tarquinie v po
krajini Viterbo. Rajnka je bila žena 
45-letnega Alessandra Romana, ki je 
bil devet let svetnik na italijanskem 
veleposlaništvu v Moskvi; pred krat
kim je bil vpoklican v domovino, 
da nastopi službo na zunanjem mi
nistrstvu. Pogreb njegove zakonske 
družice je napovedan za jutri do
poldne.

Z naglo akcijo so karabinjerji za
sledili tudi tri mladeniče, ki so v 
noči od ponedeljka na torek med 
poskusom ropa ustrelili v njegovi 
vili na območju San Mauro torinese 
v turinski okolici 68-letnega geome
tra in bivšega gradbenika Leonarda 
Ferrerija. Gre za 20-letnega Franca 
Baroneja, 24-letnega Nazarena Man
ca in 20-letnega Daria Cadedduja; 
slednji je pokojnemu Ferreriju vnuk! 
Aretiranci zavračajo vsako krivdo za 
umor.

Do novega krvavega poskus ropa 
je prišlo tudi danes ponoči v Milanu. 
Z revolverjem in brzostrelko oboro
žena ter zakrinkana moška sta vzela 
na piko 57-letnega Luigija Brunija, 
stanujočega z ženo Carlino Frizzije- 
vo v IV. nadstropju zgradbe s hišno 
številko 10 v Ul. Cirene. S petega 
nadstropja sta se po vrvi spustila 
na balkon Brunijevega stanovanja 
ter vdrla skozi okno v jedilnico, kjer 
sta jela iskati denar in razne vred
ne predmete.

Ropot je zbudil iz sna priletnega 
Luigija, ki je odšel v jedilnico ter 
se znašel pred tatovoma. Skočil 
nanju, eden od njiju pa ga je s 
streli ranil v trebuh in nogo. Pritekla 
je tudi žena, ki sta jo hudodelca 
močno udarila z revolverjem po gla
vi in pobegnila. V hišni veži sta še 
nekajkrat ustrelila proti steklenim 
vratom.

Brunija so prepeljali na milansko 
polikliniko, kjer se bori s smrtjo, 
medtem ko bo Frizzijeva ozdravela 
v osmih dneh. Pripomniti velja, da 
nista bandita ničesar odnesla iz Bru 
nijevega stanovanja.

Ravno tako iz Milana prihaja dru
ga tragična vest: Antonio Capra (24 
let), ki je včeraj hotel oropati pro
dajalca orožja ter nato štteljal proti 
policistom in karabinjerjem, je iz
dihnil. Med spopadom je bil zadet 
v glavo in odpeljali so ga takoj 
na polikliniko, kjer pa ga kljub naj
večji požrtvovalnosti zdravniki niso 
mogli rešiti.

O zopetnem umoru poročajo tudi 
iz Rima. Na glavni železniški postaji 
Termini je agent javne varnosti stre 
ijal proti dvema ženskama: ena je 
bila ranjena, druga pa ubita. Baje 
gre za zločin iz ljubosumnosti, saj 
je bila umorjena ženska agentova 
zaročenka. Gre za 22-letno Marto 
Cornacchia iz Gavine di Puglia, od 
koder je tud: zločinec Domenico A- 
veila, ki mu je 25 let. Po umoru se 
je policist, ki je uslužben na rimski 
kvesturi, ustrelil v glavo ter se na- 
haia v kritičnem stanju.

Pozneje se je zvedelo, da je Man
co priznal in dejal, da je geometra 
ustrelil Franco Barone, ki je bil v 
preteklosti že večkrat zaprt. Ferre- 
rijev vnuk naj bi pa ne sodeloval 
pri zločinu. Širi se celo glas, da je 
bil v času umora s starši na tujem.

.................................................................................................................. ............. ......................

OB OBLETNICI HEROJEVE SMRTI IN 100.LETNICI CANKARJEVEGA ROJSTVA

Podeljene letošnjelomšičeve nagrade 
za najboljše časnikarske dosežke

Nagrado za življenjsko delo je dobil član uredništva Primorskega dnevnika A. Bubnič, Tomšičeve na
grade pa K. Lovrenčič (Večer), M. Gorjup (Delo) in T. Martelanc (fakulteta za novinarstvo)

LJUBLJANA, 20. — V prostorih 
Narodne galerije je bila danes, spo
minska slovesnost ob obletnici smrti 
narodnega heroja Toneta Tomšiča, 
organizatorja partijskega in parti
zanskega tiska, povezana s pode
litvijo tradicionalnih Tomšičevih na
grad za najboljše novinarske dosež
ke in diplom za 25-letno novinarsko 
delo. Svečanosti so poleg članov raz
nih novinarskih kolektivov prisostvo
vali tudi ugledni predstavniki slo
venskega političnega in javnega živ
ljenja, med njimi predsednik RK 
SZDL Mitja Ribičič, predsednik 
skupščine SR Slovenije Marjan Bre
celj, sekretar izvršnega komiteja 
Zveze komunistov Slovenije Franc 
Šetinc, direktor RTV Janez Vipot
nik in drugi.

Edino podeljeno nagrado za živ
ljenjsko delo je prejel član ured
ništva Primorskega dnevnika Albin 
Bubnič, Tomšičeve nagrade so pre
jeli: Kristina Lovrenčič, urednica 
centralne . redakcije mariborskega 
«Večera», Mitja Gorjup, glavni u- 
rednik «Dela» in Tomo Martelanc, 
predavatelj na fakulteti za sociolo
gijo, politologijo in novinarske vede 
v Ljubljani. Nagrade sklada Toneta 
Tomšiča so prejeli: Olga Ratej, no
vinarka in urednica v Ilustriranem 
tedniku Dela, Jože Hudeček, urednik 
televizijskih Kulturnih diagonal, To
maž Terček, reporter ljubljanske te
levizije, kontaktna oddaja «Vala 202» 
in radijska oddaja «Še pomnite to
variši».

lucionarnega gibanja ..lastnemu, de-i... ..V. imenu komisije, za Tomšičeve

nagrade je podal utemeljitev nagrad 
njen predsednik Slavko Fras, nagra
de pa je izročil nagrajencem pred
sednik RK SZDLS Mitja Ribičič.

V utemeljitvi nagrade za življenj
sko delo Albinu Bubniču je med 
drugim rečeno, da se je začel s čas
nikarstvom ukvarjati takoj po vojni, 
poklicno pa od leta 1948 kot član 
uredniškega kolektiva Primorskega 
dnevnika. Področje njegovega delo
vanja je bilo v vseh teh letih do 
danes izredno obsežno od šolstva 
do kmetijstva, od problematike slo
venskih občinskih uprav v Italiji do 
novinarske fotografije. V ospredje 
zanimanja javnosti - x je stop.i pri
bližno pred 15 leti, ko se je lotil 
raziskovanja zgodovine nacistične 
mučilnice Rižarne v Trstu. S svo
jim neumornim raziskovalnim de
lom je razkrinkal l.rvnike Rižarne 
in njihove kolaboracioniste in tudi 
njegova zasluga je, da je prišlo do 
znamenitega procesa o Rižarni, ki 
je vzbudil vehko pozornost jugoslo
vanske in italijanske javnosti. Prav 
tako je njegova zasluga, da je Ri
žarna postala narodni spomenik. Za
radi vsega tega je komisija soglasno 
sklenila osvojiti predlog. SKGZ in u- 
redništva Primorskega dnevnika, da 
se Albinu Bubniču podeli najvišja 
nagrada Društva novinarjev Slove
nije.

'Članica izvršnega sveta RK SZDL 
Silva Jereb je v svojem priložno
stnem nagovoru povezala pomen

i. inja Tomšičevih nagrad za no:

Na podlagi vladnega dekreta in 
deželnega zakona št. 15 je deželni 
odbor določil območje, ki ga je pri
zadel potres. Na podlagi te razme
jitve bodo nadalje določali posege 
za obnovo porušenih zasebnih in jav
nih zgradb ter za obnovo proizvodne 
dejavnosti. Seznam prizadetih občin, 
ki ga obsega dekret, bo danes pod
pisal deželni predsednik. Skupno je 
potres prizadel 117 občin. V seznamu 
so posamezni kraji razdeljeni v tri 
kategorije, in sicer v popolnoma u- 
ničene, delno uničene in poškodovane 
kraje. Uničenih občin je 39, od ka
terih 28 v videmski in 11 v porde- 
nonski pokrajini, hudo poškodovanih 
47, od katerih 40 v videmski in 7 
v pordenonski pokrajini in poškodo
vanih 31, od katerih 28 v videmski 
in 3 v pordenonski pokrajini. Seznam 
prizadetih občin je naslednji.

POPOLNOMA PORUŠENE OBČINE 
Videmska pokrajina

Amaro, Ratenj, Ahten, Bordano, 
Buia, Cassacco, Cavazzo Gamico, Klu- 
že, Colloredo di Montalbano, Fojda, 
Forgaria, Humin, Bardo, Magnano in 
Riviera, Majano, Mužac, Montenara, 
Neme, Osoppo. Pontebba, Ragogna, 
Rezija, Na Bili, San Daniele del 
Friuli, Tipana, Čenta, Trasaghis in 
Pušja ves.
Pordenonska pokrajina

Castelnuovo del Friuli, Cavasse Nuo
vo, Clauzetto, Farma, Frisanco, Me- 
duno. Pinzano al Tagliamento, Tra-

vinarske dosežke z likom in delom 
Toneta Tomšiča in s 100-letnico 
Cankarjevega rojstva in poudarila 
vse tisto, kar iz njunega življenja 
in dela, borb in žrtvovanja, zlasti 
pa iz človeškega lika služi današ
njemu časnikarju pri izpolnjevanju 
njegovih nelahkih in odgovornih na
log. Govoreč o Tomšičevi revolu
cionarni angažiranosti in Cankarje
vi veri v «narod proletarca» je 
poudarila, da «tudi današnji anga
žirani časnikar stoji in mora stati 
v areni našega socialističnega, sa
moupravnega življenja, sredi naše
ga snovanja, naših borb in zmag, 
a tudi naših spodrsljajev, težav in 
porazov. On ni in ne more biti le 
vešč opazovalec in spreten registra- 
tor dogajanja; ustvarjalec je, ki z 
močjo svojega znanja, s pronicljivo
stjo svojega duha, bogastvom svo
jih izkušenj ter z lepoto, preprosto
stjo in prepričljivostjo svojih be
sed ustvarjalno sodeluje pri obliko
vanju novih družbenih odnosov; 
svest si je, da sodeluje v velikem 
dejanju, ki obeta v svojih posledi
cah, da bo človek postal vse bolj 
gospodar svoje lastne in skupne 
družbene usode».

Nagrajencem je čestital predsed
nik Društva novinarjev Slovenije 
Marjan Javornik v imenu nagrajen
cev pa se zahvalila Kristina Lo
vrenčičeva. Slovesnost je popestri
lo petje mladega «Študentovskega 
okteta» in pa recitacija iz Cankar
ja, ki jo je podal gledališki igralec 
Rudi Kosmač. j- k. .

monti di Sopra, Tramonti di Sotto. 
Travesio in Vito d'Asio.

DELNO PORUŠENE OBČINE
Videmska pokrajina

Ampezzo, Aria Terme. Buttrio. Cer- 
civento. Čedad, Comeglians, Dunja, 
Enemonzo, Fagagna, Lauco, Ligosullo, 
Naborjet, Martignacco, Mereto di Tom
ba, Moimacco, Moruzzo, Ovaro, Pa.' 
gnacco, Paluzza, Paularo. Povoletto, 
Premariacco, Freone, Podbonesec, Ra' 
vascletto. Raveo, Reana del Roiale, 
Remanzacco, Rive d’Arcano, Špeter 
Slovenov, Socchieve, Suttrio, Trice- 
simo, Tolmeč, Torreano, Treppo Car- 
nico, Treppo Grande, Verzegnis. Vil
la Santina in Zuglio.
Pordenonska pokrajina 

Andreis, Arba, Maniago, Monterei' 
le Valcellina, Sequals, Spilimbergo i» 
Vivaro.

POŠKODOVANE OBČINE 
Videmska pokrajina 

Basigliano, Campoformido, Koren, 
Coseano, Dignano, Dreka, Flaibano, 
B orni Avoltri, Forni di Sopra, Forni 
di Sotto, Grmek, Lestizza, Manzano. 
Pasian del Prato, Pozzuolo del Friuli, 
Pradamano, Prato Gamico, Praprotno, 
Rigolato, San Giovanni al Natisene, 
št. Lenart, San Vito di Fagagna, Sau- 
ris, Sovodnje, Srednje, Trbiž, Tavi- 
gnacco, Videm.
Pordenonska pokrajina 

Cordenons, Fontanafredda in Por
denone.
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VČERAJ POPOLDAN V MIRAMARSKEM DREVOREDU

Videmčan s kombijem 
povozil upokojenca
Žrtev, ki bi čez nekaj dni dopolnila 
90 let je v bolnišnici podlegla poškodbam

Upokojenec Erminio De Mori, ki bi 
čez nekaj dni dopolnil 90 let, je vče
raj postal žrtev hude prometne ne
sreče nedaléS ' ‘òd ' kvòjègà ' dòma1' 'V 
Miramarskem drevoredu 28. Upoko
jenec je približno'ob 17. uri prečkal 
cesto, baje na prehodu za pešce, v 
bližini železniškega nadvoza v Mi
ramarskem drevoredu, ko je mimo 
pripeljal kombi vrste peugeot in ga 
podrl. Mož se je pri tem hudo 
poškodoval, saj je prispel v tržaško 
bolnišnico, kamor ga je prepeljal 
rešilec Rdečega križa, v brezupnem 
stanju. Zdravniki so mu ugotovili 
številne zlome reber, zlom noge in 
močan udarec v glavo, zaradi česar 
so si pridržali prognozo. In res je 
upokojenec nekaj pred 18. uro na 
oddelku za oživljanje podlegel po
škodbam.

Kombi z videmsko registrsko ta
blico je proti mestu vozil 55-letni 
Videmčan Pietro Luigi Pressacco, ki 
se je laže opraskal in ki se je v 
bolnišnico zatekel le po prvo pomoč. 
Zadobil je lažji šok in se bo moral 
zdraviti teden dni.

Čudak metal kamenje 
na avtomobile
Skupina razjarjenih avtomobili

stov se je včeraj spravila na 49- 
letnega Vittoria Crevatina, brez 
stalnega bivališča, in le poseg me
stnih redarjev ga je rešil, da je 
ni skupil. Vzrok jeze avtomobili
stov je enostaven: mož je v Mira
marskem drevoredu v bližini kopa
lišča železničarjev metal kamenje 
na cesto in tako poškodoval vrsto 
avtomobilov.

Čudak je s kamenjem razbil več 
šip na avtomobilih in celo ranil 3- 
letno turško dekletce, ki se je vo
zilo v avtomobilu s svojimi starši. 
Dekletce, Iwamko Sarigollù, je za
delo nekaj črepinj, zarad: česar so 
je prepeljali v otroško bolnišnico. 
Tam so ji nudili prvo pomoč, saj 
je zadobila le lažje poškodbe po 
roki in obrazu.

Čudaka, ki so ga avtomobilisti 
pretepli in bi ga morda celo linčali, 
če ne bi posegli mestni redarji, so 
tudi prepeljali v bolnišnico. Tam so 
mu ugotovili nekaj lažjih poškodb 
po vsem telesu.

• Tržaška občina sporoča, da bo v 
poletnih mesecih, od junija do av
gusta. pokopališče pri Sv. Ani od
prto do 20. ure in da se bodo ljud
je ki imajo iz zdravstvenih ali sta
rostnih razlogov dovoljenje, da pri
dejo na pokopališče z avtomobilom, 
lahko poslužili te pravice od 14. do 
20. ure, tako ob delavnikih, kot ob 
praznikih.

ča vodnik. Prav sinočnji slikarkin 
nastop to jasno dokazuje. Zakaj oko 
Alenke Gerlovič ni zatajilo in dia
pozitivi, ki so bili tu pa tam tehnič
no pomanjkljivi, so bili zato kompo
zicijsko večinoma zelo izvirni in 
sveži. Ob tem pa se je ljubljanska 
gostja izkazala tudi kot odlična pri
povedovalka.

Predavanje je začela z nujnim o- 
risom egipčanske zgodovine in kul
ture, njenega pomena, za naš svet 
in bogate dediščine, ki je skozi ti
sočletja kljubovala času in vre
menskim neprilikam, mimogrede pri; 
kazala raznoterost verstev v dolini 
Nnla in razne zanimivosti še danes 
veljavne, čeprav stoletja stare ljud
ske arhitekture. Ob slikah je opo
zarjala predvsem na stilne posebno
sti ter na pogosto prepletanje raz
ličnih sestavin v posameznih umet
niških spomenikih, zaradi česar nje
no predavanje ni bilo samo običajen 
opis in prikaz nekega zanimivega 
potovanja, ampak tudi. nevsiljiva uč
na ura o umetnosti v dolini Nila od 
Kaira do Asuanskega jezu, torej 
prav nič «konfekcijskega».

Zanimiv večer je bil predzadnji v 
tem mesecu. Prihodnji torek nam
reč Slovenski klub zaključuje to se
zono.

V pripravi
(Nadaljevanje z 2. strani)

Alenka Gerlovič 
v Slovenskem klubu

Ta teden je bila gostja Slovenske
ga kluba akademska slikarka Alen
ka Gerlovič iz Ljubljane, ki je v be
sedi in sliki prikazala svoje «kon
fekcijsko» potovanje po Egiptu. Kon
fekcijsko ga je imenovala pač za
to, ker li bilo krojeno po meri nje
nih želja, ampak sad naključja in 
programskih načrtov potovalne agen
cije. Naj pa gre človek po svetu 
tako ali drugače, če je odprtega srca 
in bistrih oči, bo vselej mogel po
sredovati zanimive vt.se in prikaza
ti tudi izvirne posnetke, čeprav že 
znanih krajev in spomenikov in še 
celo posnetih v tempu, ki ga dolo-

kerjev (po 253.000 ton), ki jih med
narodno tržišče ne absorbira vec. 
Do leta 1977 pa je upati — je z®'
kijučil Stopper — da bo mednarod
no tržišče z ladijskim prostorom 
ponovno zaživelo, tako da bo trži' 
ški ladjedelnici zagotovljeno redno 
delo tudi za naprej. _

Včerajšnji priliv na račun dežel
nega solidarnostnega sklada za P°' 
moč krajem, ki jih je prizadel P°' 
tres, je dosegel 44,4 milijona hj' 
Sredstva v skladu so tako narasti3 
na 10.412 milijonov lir. Začetno na
kazilo 10 milijard je dala na razpo
lago kakor znano dežela.

Včeraj se je sestal deželni odbot • 
in sicer kar na dveh sejah, da m 
razpravljal o ukrepih v pomoč Prj' 
zadetim krajem na podlagi državni 
nakazil in sredstev iz deželnega s° 
lidarnostnega sklada. Odbor je do10' 
čil meje področij, ki bodo uradn 
proglašena za prizadeto po potresu, 
sprejel zakonski osnutek o pori9?] 
kih v zvezi z ustreznimi urbanisti^ 
nimi načrti in začel razpravo o dru
gem zakonskem osnutku, ki se nan3" 
ša na popravila poškodovanih stav ^ 
v zasebni lastnini. Na seji so 
ije ugotovili, da bo treba v prihod^ 
njih dneh pripraviti še nove zakoh 
ske osnutke za posege na podrocJ1 
industrije, trgovine, kmetijstva, obr
ti in turizma. O vseh pripravljen) 
osnutkih se bo razprava v deželnei 
svetu začela kakor hitro bo rimsl^ 
parlament dokončno izdal zakon 
posegih v pomoč prizadetim krajem- 

Pri določanju meja opustošem 
območij upoštevajo strokovnjaki dvo
jen kriterij: kriterij, ki ga predvide
va odlok osrednje vlade in ki se.n?h 
naša na odlog legalnih in davčni 
rokov ter na zadeve šolstva in dr
žavne pomoči prebivalstvu, in 
rij, ki ga predvideva deželni zako^ 
o solidarnostnem skladu. Odlok 
določitvi meja prizadetih krajev po 
tem drugem kriteriju bo predsedniK 
Comelli predvidoma podpisal že d*' 
nes.


